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BAġKAN – Komisyonumuzun değerli üyeleri, Bakanlığımızın çok değerli bürokratları, sivil toplum örgütlerimizin 

çok değerli temsilcileri, basınımızın değerli mensupları; bugün AraĢtırma ve GeliĢtirme Faaliyetlerinin Desteklenmesi 

Hakkında Kanun ile Bazı Kanun Hükmünde Kararnamelerde DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı’nı görüĢmek 

üzere birlikteyiz, bir aradayız. Öncelikle hepinizi saygıyla, sevgiyle selamlıyorum.  

Sayın Bakanım, değerli Komisyon üyeleri; Hükûmetimizin, sanayinin dönüĢümü, düĢük teknoloji, orta teknoloji ve 

orta yüksek teknolojiden yüksek teknolojiye sanayi yapımızın, üretim yapımızın dönüĢtürülmesine dair programları, 

vizyonu ve ülke sanayimizin rekabet gücünün artırılması yönünde Bakanlığımız tarafından hazırlanan AR-GE paketinin 

öncelikle hayırlı olmasını diliyorum.  

Hepinizin malumu olduğu üzere, özellikle sanayideki dönüĢümün ana unsuru, ana manilevası, çekicisi yüksek 

teknoloji ve bunun da çekicisi AR-GE ve tasarım. Buna bir 3’üncüyü de eklemek lazım; bu da markalaĢma. Dolayısıyla, 

AR-GE, tasarım, bunun içerisinde inovasyon da var ve markalaĢma üçlüsü sanayiyi dönüĢtüren, değiĢtiren, yapısını 

dönüĢtüren ana unsurlardır. Bu kapsamda ülkemizde çok önemli mesafeler alınmıĢtır ve özellikle 2002 yılı itibarıyla millî 

gelirimiz içerisindeki AR-GE harcamalarının 0,52’den, 2014 itibarıyla baktığımız zaman, yüzde 1’ lere doğru çıktığını 

görüyoruz. Bu önemli bir açılım, yüzde 1,2. Burada önemli olan unsur, evet, AR-GE yapıyoruz ama AR-GE’nin niteliği 

nasıl? Bu da çok önemliydi. Yine baktığımız zaman, özel sektör AR-GE harcamalarının toplam AR-GE harcamaları 

içerisinde yüzde 15’ lerden yüzde 50’ lere doğru geldiğini görüyoruz. Tabii ki bu rakamları yeterli bulmuyoruz. Özellikle 

2023 vizyonu ve hedeflerine baktığımız zaman gayrisafi millî hasıla içerisindeki AR-GE harcamalarının payının yüzde 

3’ lere ve özel sektör payının da yüzde 66,9’ lara, yüzde 70’ lere doğru çıkmasını hedeflemiĢiz ve yine bu kapsamda, 

tasarımımızla ve ortaya koyduğumuz küresel markalarla 2023’ te dünyadaki 10 küresel markadan 1’ inin Türk markası 

olmasını hedeflemiĢiz ve vizyonumuza koymuĢuz.  

Bütün bunları yapmak için çok kapsamlı bir paket önümüze geldi ve bu paketi , biz, Komisyon üyelerimize 

göndermek suretiyle, bugün gündemimize aldık. Söz konusu paketin, sanayinin değil, sanayideki üretim yapımızın 

dönüĢümüne, küresel rekabette firmalarımızın daha üst düzeylere çıkmasına vesile olacağına inanıyorum. Bunun yanında, 

özellikle orta yüksek teknoloji üretim yapısına ve yüksek teknoloji üretim yapısına doğru geçiĢimizin de çok önemli bir 

katkısı ve yol haritası olacağına inanıyorum. Ayrıca, bu kapsamda, hem temel bilimlerde hem de AR-GE merkezinde, 

tasarım merkezinde, teknoloji geliĢtirme merkezinde de çok önemli açılımlara vesile olacağına inanıyorum.  

Ben, tasarımızın hayırlı olmasını diliyorum ve bu vesileyle, tekrar Komisyonumuzu ve değerli katılımcıları saygıyla 

selamlıyorum.  

ġimdi, bu çerçevede, gündemimizde, Meclis BaĢkanlığımızca 18/01/2016 tarihinde esas komisyon olarak 

Komisyonumuza havale edilen (1/540) esas numaralı AraĢtırma ve GeliĢtirme Faaliyetlerinin Desteklenmesi Hakkında 

Kanun ile Bazı Kanun Hükmünde Kararnamelerde DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı’nın tümü üzerinde 

görüĢmelere geçiyoruz. 

I I .- KANUN TASARI VE TEKLİFLERİ  

A) KANUN TASARI VE TEKLİFLERİ 

1.- Araştırma ve Geliştirme Faaliyetlerinin Desteklenmesi Hakkında Kanun ile Bazı Kanun Hükmünde 

Kararnamelerde Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı (1/540) 

BAġKAN – Öncelikle, tasarının tümü hakkında Komisyonumuzu bilgilendirmek üzere Sayın Bakanımıza söz 

veriyorum.  

Sayın Bakanım, uygun görürseniz, bu arada, bürokrat arkadaĢlarımızı da Komisyon üyelerimiz tanırsa memnun 

oluruz.  

Buyurun efendim.  

(Bilim, Sanayi ve Teknoloji Bakanı Fikri IĢık Bakanlık bürokratlarını Komisyon üyelerine tanıttı) 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Sayın BaĢkan, Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabii 

Kaynaklar, Bilgi ve Teknoloji Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, değerli çalıĢma arkadaĢlarım, çalıĢmamıza, kanun 

tasarısına katkı sağlayacak çok değerli sivil toplum örgütlerimizin değerli üyeleri, değerli katılımcılar, değerli basın 

mensupları; öncelikle, 26’ncı Yasama Döneminin her birimiz için hayırlı olmasını temenni ediyorum. Bu yasama 

döneminde, ülkemiz için, milletimiz için, gelecek kuĢaklarımızın çok daha güçlü ve iyi bir Türkiye’de yaĢaması için gereken 



çalıĢmaları hep birlikte yapacağımıza olan inancımı ve ümidimi ifade etmek istiyorum. Her bir milletvekili arkadaĢıma bu 

yasama döneminde baĢarılar diliyorum.  

Bu yasama döneminin ilk toplantısının, ilk Komisyon toplantısının AR-GE’yle baĢlamıĢ olmasını da aslında ayrı bir 

memnuniyet verici geliĢme olarak değerlendiriyorum. Zannediyorum bu salonu da ilk defa kullanıyoruz bir yasama faaliyeti 

açısından. Bu açıdan da toplantımızın pek çok yönüyle ilkleri barındırmıĢ olmasından da duyduğum memnuniyeti ifade 

ediyorum. Tekrar her birinizi en içten sevgiyle, saygıyla selamlıyorum.  

Ülkemiz için çok önemli olduğunu düĢündüğümüz AR-GE ve Yenilik Reform Paketi’ yle ilgili Komisyon 

görüĢmelerimize baĢlıyoruz.  

Bu kapsamlı paketin içerdiği düzenlemeler yasalaĢtığında ülkemizin AR-GE ve yenilik ekosisteminin çok daha güçlü 

bir yapıya kavuĢacağına inanıyoruz. Bu reform paketinin arka planında gerçekten de çok uzun zamana yayılan incelemeler, 

analizler, araĢtırmalar ve görüĢmeler, çalıĢmalar yer alıyor. AR-GE ve yenilik ekosistemini oluĢturan tüm taraflarla, tüm 

paydaĢlarımızla bu konuları uzun uzun istiĢare ettik, her detayı dikkate almaya çalıĢtık.  

ġunu ifade etmeliyim ki, bu paket, gerek Ekonomi Koordinasyon Kurulunda gerekse Bakanlar Kurulunda öncelikli 

olarak görüĢüldü ve nihai hâli Meclis gündemine arz edilmek üzere çok hızlı bir Ģekilde verildi ve Türkiye Büyük Millet 

Meclisimize sevk edildi. Ayrıca, Sayın BaĢbakanımızın paketin içeriğini kamuoyuna bizatihi kendisinin açıklamaları 

Hükûmetimizin konuya ne kadar büyük bir önem verdiğinin de bir göstergesidir. Bu paket kapsamında önerdiğimiz kanun 

değiĢikliklerinin Komisyonumuzda ve Genel Kurulda da hızlı bir Ģekilde görüĢüleceğine inanıyorum. Gerek Komisyon 

gerekse Genel Kurul sürecinde değerli milletvekillerimizin de çok önemli ve değerli katkılarıyla paketin daha da 

olgunlaĢacağına inanıyorum.  

Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; 2015 yılında Türkiye ekonomisinin yüzde 4 civarında bir büyüme rakamına 

ulaĢacağını tahmin ediyoruz, inanıyoruz. Biliyorsunuz, geçtiğimiz günlerde 2016-2018 dönemini kapsayan orta vadeli 

programımızı kamuoyuna açıkladık. Bu planda, 2016 için büyüme hedefimiz yüzde 4,5, 2017 ve 2018 için büyüme 

hedefimizi yüzde 5 olarak belirledik. Dünya ekonomisinin seyrini ve özellikle bölgemizdeki jeopolitik geliĢmeleri dikkate 

aldığımızda, bu büyüme oranlarını yakalamak ülkemiz için gerçekten de ciddi bir baĢarı olacaktır. Nitekim yüzde 4 

civarındaki büyüme rakamı Türkiye’nin dünyanın en hızlı büyüyen ekonomilerinden biri olmasını yeterli kılıyor.  

Ancak, dünyanın en hızlı büyüyen ekonomilerinden biri olmak ülkemiz için tek baĢına yeterli değildir. Türkiye’nin 

uzun vadeli hedeflerine ulaĢabilmesi için yıllık ortalama yüzde 7 civarında bir büyüme rakamını yakalaması gerekiyor. 

Küresel boyuttaki ekonomik ve siyasi geliĢmelere elbette tek baĢına yön vermemiz mümkün değil. Ancak kendi içimizde 

ülkemizin ekonomik büyüme potansiyelini artıracak adımları belirlemek bizim elimizde. Bakınız, Türkiye ekonomisindeki 

büyümenin lokomotifi her zaman reel sektör, özellikle de imalat sanayisi oldu. Ġhracatımızın yüzde 93’ lük bir kısmı sanayi 

ürünlerinden gelmekte. Eğer sanayide daha nitelikli, daha yüksek katma değerli bir üretim yapısına geçiĢi sağlayabilirsek 

büyüme potansiyelimizi de yıllık yüzde 7, hatta üzerine çıkarmamız mümkün olabilecektir. Bilim, Sanayi ve Teknoloji 

Bakanlığı olarak bizim bütün çalıĢmalarımızın özü de, özeti de budur. Sanayi üretiminde katma değeri, niteliği ve teknolojik 

düzeyi artırmak. Hem geleneksel sektörlerde niteliği artıracak hem de yeni nesil stratejik sektörlerde ivme yakalamamızı 

sağlayacak adımları birer birer atıyoruz. Öncelikle, özellikle 2020’ li yıllara damgasını vurmasını beklediğimiz akıllı üretim 

süreçlerine, bir baĢka deyiĢle, “4’üncü Sanayi Devrimi”  diye adlandırılan Sanayi 4.0’a ve buna yönelik büyük dönüĢüme 

Ģimdiden hazırlanıyoruz. Bu açıdan, Türkiye’nin bilim, yenilik, teknoloji ve AR-GE ekosistemini sürekli geliĢtirmeye, 

güçlendirmeye devam ediyoruz.  

Burada Ģunu özellikle vurgulamak isterim: AR-GE ve yenilik ekosistemi gerçekten çok geniĢ bir alanı kapsıyor. Bu 

ekosistemde, bireyler, aileler, öğrenciler, okullar, üniversiteler, kamu kurumları, reel sektör, giriĢimciler, yani aslında bütün 

Türkiye bulunuyor. Bu nedenle, bu ekosistemi geliĢtirmek âdeta topyekûn bir seferberlik anlayıĢı içinde olmayı gerektiriyor. 

Bu açıdan, geçen sene açıkladığımız 25 Öncelikli DönüĢüm Programı’nı ve 64’üncü Hükûmet Eylem Planı’mızı çok 

önemsediğimi özellikle ifade etmek isterim. Zira, bu programlar ülkemizde bir nitelik sıçramasını yaĢatacak 2’ nci reform 

döneminin yol haritasını oluĢturuyor. Nitekim, AR-GE ve Yenilik Reform Paketi’mizde yer alan eylemler hayata geçtiğinde 

Öncelikli DönüĢüm Programı’mızda yer alan 26 eylemi hayata geçirmiĢ olacağız.  

Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; her alanda olduğu gibi, AR-GE ve yenilik alanında da çok baĢarılı 

bir dönemi Türkiye olarak yaĢadık ve bunu inĢallah yaĢamaya devam edeceğiz. Bununla ilgili bazı göstergeleri sizlerle 

paylaĢmayı özellikle arzu ediyorum. 2002 yılında Türkiye’nin AR-GE harcaması 3,9 milyar Türk lirasıydı. Bu rakam 2014 

yılında yaklaĢık 17,6 milyar Türk lirasına çıktı. Çok daha sevindirici olan husussa bu harcamanın yarısının özel sektör 

tarafından gerçekleĢtirilmiĢ olmasıdır. 2002’de özel sektörün katkısı yüzde 15 civarındaydı. Bugün itibarıyla, 2014 sonu 

itibarıyla geldiğimiz rakam, yarı yarıya kamu ve özel sektör AR-GE harcamasına ulaĢmıĢ olmamız. AR-GE harcamalarının 

gayrisafi yurt içi hâsılaya oranı 2003 yılında, biliyorsunuz, 0,53 seviyesindeydi. Bugün 2014 rakamı açıklandı. Bu da, 1,02 

seviyesini yakalamıĢ olduk.  

Elbette 2002 yılıyla kıyasladığımızda tam zamanlı araĢtırmacı sayımız yaklaĢık 4 katına, Türkiye kaynaklı bilimsel 

yayın sayımız ise yaklaĢık 3 katına çıktı. Bunlar hiç kuĢkusuz hepimiz için sevindirici geliĢmeler. Ancak Türkiye’nin bu 

seviyelerin çok daha üzerine çıkması gerektiğini, Türkiye için bu seviyelerin yeterli olmadığını da vurgulamak 

durumundayız. AR-GE harcamalarını Ģu anda yüzde 1’den yüzde 3’e çıkarmak hepimiz için öncelikli hedef. Bununla 

birlikte, niceliği hızla artırırken niteliği de artırmak, niteliğe daha fazla odaklanmak durumundayız. AR-GE’ye ayırdığımız 



kaynakları daha doğru alanlara kanalize etmeli, AR-GE projelerinin somut çıktılara dönüĢmesine, ticarileĢmesine daha fazla 

odaklanmalıyız. Kaynakları, özellikle, reel sektörün katma değeri ve kârlılığı yüksek sektörlerine, alanlarına ve 

faaliyetlerine yönlendirmeliyiz.  

Biliyorsunuz, Bakanlığımızda kurulu olan “GiriĢimci Bilgi Sistemi”  sayesinde ülkemizdeki reel sektörün âdeta 

MR’ ını çekiyoruz. Sizlerle, bu sistem sayesinde, imalat sanayisinde 2014 yılına ait tespit ettiğimiz bazı verileri kısaca 

paylaĢmak isterim. Bakınız, düĢük teknoloji li firmaların kârlılık oranı yüzde 5,6 iken, yüksek teknolojili firmaların kârlılık 

oranı yüzde 8,1. Neredeyse yüksek teknolojili Ģirketlerin kârlılığı yüzde 70 daha fazla. Hazır giyim sektöründe tasarım 

yapmayan firmaların faaliyet kârlılığı yüzde 4,5 iken, tasarım yapan firmaların faaliyet kârlılığı yüzde 7,3. Neredeyse 2 kat. 

DüĢük teknolojili sektörlerde, dikkatinizi çekmek isterim, ortalama ücretler 1.523 lirayken, yüksek teknolojili sektörlerde 

ortalama ücret 3.275 lira. Bir baĢka deyiĢle, yüksek teknolojili sektörde çalıĢanlar düĢük teknolojili sektörlerde çalıĢanlara 

göre 2 kattan daha fazla bir gelire sahip.  

Bakanlık olarak elimizde buna benzer çok sayıda veri ve analiz var. BaĢlangıçta “sanayi envanteri”  denilen ama 

gittikçe geliĢen ve bugün gerçekten kamunun elinde bulunan belki en mükemmel veri tabanına sahip “GiriĢimci Bilgi 

Sistemi”miz var. Biz, giriĢim bazında, Türkiye’deki 3 milyona yakın giriĢimin tüm verilerinin toplulaĢtırılmıĢ hâlde 

analizlerini yapma imkânına sahibiz. Her düzeyde, ihracat, tasarım, istihdam, üretim, bölgeler, iller, sektörler, her düzeyde, 

artık, Türkiye’de nerede ne oluyor, hangi noktada zaafımız var, hangi noktada eksiğimiz var, hangi ilin hangi yönü güçlü, 

bunları artık çok rahatlıkla analiz edebiliyoruz ve gerekli tedbirleri çok daha hızlı ve etkin olarak alabiliyoruz. Hani, 

Türkiye’de çok uzun yıllar sorulan “Türkiye’de bir sanayi envanteri dahi yok.”  cümlesi aslında çok çok yıllar önce tarihe 

karıĢtı. Bugün, inanın, Dünya Bankasının bile gelip analiz yapmak için bize baĢvurduğu bir GiriĢimci Bilgi Sistemi’ne 

Bakanlık olarak sahibiz. ġimdi bunu tüm diğer kamu kurumlarıyla paylaĢıyoruz. Aynı zamanda, ilgili meslek 

teĢekküllerimizle, örgütlerimizle paylaĢmaya baĢladık, akademisyenlerle paylaĢmak için çalıĢmalarımızı sürdürüyoruz. 

Artık, hamdolsun, Türkiye, özellikle giriĢim bazında her türlü bilgiyi derli toplu elde etme ve buradan anlamlı analizler, 

tahliller yapma imkânına sahip. Biraz önce söylediğim tüm bu rakamlar da bizim bu GiriĢimci Bilgi Sistemi’nde aldığımız 

verilerle yaptığımız analizlerin sonuçları. Bütün bu analizler Ģunu gösteriyor: Sanayimizin rekabet gücünü artırmak, daha 

fazla ihracat yapmak, gelir seviyemizi yükseltmek için AR-GE, tasarım, markalaĢma, kurumsallaĢma, ölçek büyütme gibi 

alanlara yoğunlaĢmak zorundayız biraz önce Sayın BaĢkanın ifade ettiği gibi. Bakanlığımızın bütün çalıĢmalarında ve 

destek programlarında da bu gerçekten hareket ediyoruz.  

AR-GE ve Yenilik Reform Paketi’mizi oluĢtururken de masamızda hep bu bilgiler ve analizler bulunuyordu. 

PaydaĢlarımızdan gelen talepleri ve görüĢleri de dikkate alınca, gerçekten de çok kapsamlı ve değerli bir paket ortaya 

çıktığını düĢünüyorum.  

Reform paketimizin 6 temel hedefi bulunmakta. Bunlardan 1’ incisi tasarım faaliyetlerinin destek kapsamına 

alınması. Tasarım artık, katma değeri yüksek ürün noktasında olmazsa olmaz bir faaliyet. Tasarımın olmadığı alanlarda 

bizim yapabileceğimiz sadece sürümden kazanmak ki onun da sınırı belli.  

Artık, bu paket, sizlerin destekleriyle, katkılarıyla ve uygun görüĢleriyle Meclis Genel Kurulumuza indiğinde, orada 

da, inĢallah, olgunlaĢtırılıp yasalaĢtığında, Sayın CumhurbaĢkanımızın da onayıyla birlikte, tasarım faaliyetlerini de aynen 

AR-GE faaliyeti gibi destekleyeceğiz. Bunu, Türkiye’nin tasarım kabiliyeti açısından ve katma değeri yüksek ürün 

üretebilmesi açısından, bu yeteneği kazanması açısından çok kritik bir adım ve hedef görüyoruz.  

Aynı Ģekilde, AR-GE yatırımlarını ve nitelikli üretimi artıracak adımların atılması.  

Yine bir baĢka hedefimiz, AR-GE personelinin niteliğinin ve istihdamının artırılması. Burada, Türkiye’nin, evet, 

gerçekten AR-GE’ye kaynak aktarma noktasında çok fazla bir sorunu yok. Bu noktada Türkiye son dönemde en fazla kamu 

kaynağını AR-GE’ye aktaran ülkelerden bir tanesi hâline geldi. Ama kritik nokta, AR-GE ve inovasyonda çalıĢacak insan 

kaynağımızın niteliği. Dolayısıyla, burada insan kaynağının niteliğini artırmak en az AR-GE’ye kaynak aktarmak kadar 

önemli. Bu pakette, insan kaynağının niteliğini artırmaya yönelik çok ama çok önemli düzenlemeler var. Artık, master ve 

doktorayı AR-GE merkezlerinde daha da özendiriyoruz. Artık, dıĢarıda eğitim amacıyla, AR-GE’nin niteliği içerisinde 

kalmak kaydıyla, dıĢarıda geçirilecek eğitim amaçlı faaliyetleri de destek kapsamına alıyoruz ve belki Türkiye için orta ve 

uzun vadede en önemli alanlardan biri olarak gördüğümüz temel bilimlere bu pakette ciddi bir destek veriyoruz.  

Biliyorsunuz, temel bilimler Türkiye için hayati önemde bir konu. Eğer on yıl Türkiye temel bilimleri ihmal ederse 

ondan sonraki on yılda biz AR-GE ve inovasyonda çok ciddi zorluk çekeriz. Bunun için 2014 yılında TÜBĠTAK’ ta 

baĢlattığımız bir burs programı vardı. ġunu yapmıĢtık değerli milletvekilleri: Dedik ki “ Ġlk 5 bine giren ve temel bilimleri 

tercih eden öğrencilerimize ayda 2 bin lira karĢılıksız burs vereceğiz, 2’nci 5 bine ise bin lira vereceğiz ve çift ana dal yapan 

öğrencilerimize de ayda 750 lira karĢılıksız burs vereceğiz.”  Ġnanın, sadece bu düzenleme bile, temel bilimlere olan ilgiyi bir 

anda 3’e katladı ve baktık ki bu çok doğru bir yaklaĢım. Bu kapsamı biraz daha geniĢlettik, dedik ki “Türkiye’de ilk 5 bine 

girene 2 bin lira burs, 2’nci 5 bine 1.500 lira, 3 ve 4’üncü 5 binlere, yani 10 bin ile 20 bin arasına bin lira, 5’ inci 5 bine 750 

lira ve Ģimdi, inĢallah, bu pakette, sizlerin de tasvibinizle, onayınızla, bu alınan burslarda “Sen buradan burs alıyorsun.”  diye 

Kredi Yurtlar Kurumundan alınan burs da kesilmeyecek. Bunu da ayrı bir teĢvik olarak görüyoruz. Eğer gençlerimiz Kredi 

Yurtlar Kurumundan burs alıyorsa o da kesilmesin. Burada özellikle bir madde de bu pakette bunun için koyduk. ġimdi, 

bunu yaptıktan sonra, tabii ki burs öğrencilerin tercihlerinde önemli bir motivasyon aracı. Bu arada, Yüksek Öğretim 

Kurulumuz da son derece isabetli bir karar alarak altyapısı yeterli olmayan temel bilimlere yönelik bölümleri ve fakülteleri 



kapattı ve Ģu anda ciddi bir kalite artıĢı gelmeye baĢladı. ġimdi, bu pakette, eğer uygun görürseniz, temel bilimler mezunları, 

fizik, kimya, matematik ve biyoloji mezunlarını eğer AR-GE merkezi istihdam ederse iki yıl süreyle bu gençlerin ücretlerini 

brüt asgari ücret oranında biz yatıracağız. Yeter ki temel bilimler mezunları istihdam edilsin. Biz temel bilimlerde en 

azından bir elektronik mühendisliği, bilgisayar mühendisliği kadar iyi puanlarla girilen bölümleri oluĢturabilirsek o zaman 

Türkiye’nin gelecekte, bilim ve teknolojide çok fazla endiĢe taĢıması gerekmez. Bunun için de son derece önemli adımları 

bu pakette, inĢallah, atmayı hedefliyoruz.  

Yine 4’üncü hedefimiz, AR-GE ve faaliyetlerinin ticarileĢmesini sağlamak.  

Üniversite-sanayi iĢbirliğini güçlendirmek bir baĢka hedefimiz. 

Ve 6’ncı hedefimiz olarak da AR-GE ve yenilik desteklerimizin koordinasyonunu çok daha etkin bir hâle getirmek.  

Biz, bu pakette, Ģu anda Bakanlığımız uhdesinde yürütülmekte olan teknogiriĢim sermaye desteği, SAN-TEZ 

Programı, Teknopazar Programı’nı TÜBĠTAK VE KOSGEB’e devrediyoruz. Eğer uygun görülürse bu devirleri yapacağız. 

Peki, bunu yapınca Bakanlık ne yapacak?  

Değerli arkadaĢlarım, Bakanlık da daha çok etki analizlerine yoğunlaĢacak. Verilen her bir kuruĢun etki analizlerini 

çok daha hızlı Ģekilde yapmayı hedefliyoruz. ġu anda AR-GE merkezlerimizin, teknoloji geliĢtirme bölgelerimizin, 

programlarımızın etki analizlerini yapıyoruz. Ama artık proje bazında, verilen destekler bazında etki analizi yapmaya 

baĢladık. Biz istiyoruz ki, TÜBĠTAK TeknogiriĢim Sermaye Desteği Programı’nı uyguluyor, Bakanlık da uyguluyor. Biz 

bunu verelim TÜBĠTAK’a, tamamen TÜBĠTAK uygulasın. Aynı Ģekilde, SAN-TEZ Programı’nı TÜBĠTAK da uyguluyor, 

Bakanlık da uyguluyor. Biz yine SAN-TEZ Programı’nı TÜBĠTAK’a devredelim, TÜBĠTAK bunu tek elden uygulasın ama 

Bakanlığın baĢarılı yönlerini TÜBĠTAK alsın, kendi baĢarılı yönleriyle birleĢtirsin, çok daha güçlü bir SAN-TEZ Programı 

oluĢsun. Bunu özellikle önemsiyoruz. Aynı Ģekilde, Teknopazar Programı’nı KOSGEB’e devredelim. KOSGEB de 

Teknopazar Programı’nın benzeri bir programı zaten uyguluyor. Bunları uygulasın ve biz daha çok bu programların etki 

analizlerine yoğunlaĢalım. Bakanlık daha çok politika belirlemeye, gerekli düzenlemeleri yapmaya ve denetimleri yapmaya 

odaklansın, daha çok etki analizi yapan, kamu kaynağının en verimli ve yerinde Ģekilde kullanılmasına odaklansın.  

Bu paketimizde ekosistemin özellikle koordinasyonunu çok daha etkili hâle getirmek istiyoruz. Bu hedeflerimizi 

gerçekleĢtirmek için “nokta atıĢ”  diyebileceğimiz çok sayıda eylemi de belirledik. Bu eylemlerle, AR-GE ve yenilik 

ekosistemini oluĢturan her halkayı daha güçlü, daha sağlam bir hâle getirmiĢ olacağımıza inanıyorum. Bu pakette, tasarım 

ofislerinin desteklenmesinden temel bilimler mezunu gençlerin istihdamına, AR-GE faaliyetlerine olan desteklerin 

iyileĢmesinden giriĢim sermayesi uygulamalarını geliĢtirmeye, sanayi iĢ birliği projelerinde yer alan öğretim üyelerinin 

gelirlerini artırmaktan AR-GE merkezleri ve teknoparklar gibi altyapıları güçlendirmeye kadar çok sayıda önemli eylem 

bulunuyor.  

Artık Ģu döner sermaye sorununu üniversite-sanayi iĢ birliği önünde bir engel olarak görmek istemiyoruz. Maalesef, 

sizler de çok yakinen biliyorsunuz, üniversite ile sanayi bir alanda iĢ birliği yapmaya kalktığında en büyük engel döner 

sermaye. ġimdi, burada, hocanın yaptığı AR-GE’den elde ettiği gelirden bir kere, Gelir Vergisi’ni kaldırmayı hedefliyoruz, 

Damga Vergisi’ni kaldırmayı hedefliyoruz ve döner sermaye kesintisini de maksimum yüzde 15’de tutmayı hedefliyoruz. 

Yani, eğer üniversite öğretim üyemiz, hocamız AR-GE sonucunda bir gelir elde ettiyse bunun yüzde 85’ i hocamızın 

kendisinde kalsın. Bu; 

1) Motivasyonu artıracak,  

2) Dolaylı yollardan bu gelirleri yükseltmekle ilgili gidilen yolların önünü kesecek.  

Ne demek istediğimi zannediyorum konuyla ilgili her arkadaĢımız gayet iyi anlıyor.  

Bunun gibi pek çok eylemi, inĢallah, özellikle hayata geçirmeyi hedefliyoruz. Bu eylemlerle, çalıĢanlardan 

iĢverenlere, ortaöğretimdeki öğrencilerimizden akademisyenlerimize, büyük firmalardan KOBĠ’ lerimize kadar bilim ve 

yenilik ekosistemini oluĢturan herkese, her birime yönelik ciddi adımları hayata geçirmiĢ olacağız. Elbette insan eseri olan 

hiçbir çalıĢma kusursuz, eksiksiz olamaz. Bu açıdan, reform paketimizin değerli Komisyon üyelerimizin katkılarıyla daha da 

olgunlaĢacağına inanıyoruz. Hem bizim belirlediğimiz eylemleri geliĢtirmeye yönelik tekliflere hem de yeni eylem 

tekliflerine açık olduğumuzu da özellikle ifade etmek isterim. Yeter ki bu ülkenin AR-GE ve yenilik ekosistemini 

geliĢtirelim, güçlendirelim.  

Bu yıl, Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabii Kaynaklar, Bilgi ve Teknoloji Komisyonumuzun kapısını da aslında sık sık 

çalmayı hedefliyoruz. ġu anda, AR-GE ve Yenilik Reform Paketi’nde olduğu gibi, kapsamlı bir üretim reform paketi 

çalıĢtaylarımızı, çalıĢmalarımızı sürdürüyoruz. Bu hafta sonu çok önemli bir çalıĢtayı Ankara’da gerçekleĢtirdik üretim 

reform paketiyle ilgili. 

Fikrî mülkiyet haklarıyla ilgili mevzuatımızı hem tek çatı altında toplamayı hem de geliĢtirmeyi arzu ediyoruz. 

Bununla ilgili, Patent Kanunu’nu çok derli toplu bir hâlde, inĢallah, Meclis gündemimize getirmeyi arzu ediyoruz.  

Ayrıca, TÜBĠTAK, TÜBA ve ġeker Kanunu’nu da Meclis gündemine taĢımayı arzu ediyoruz.  

Bütün bu yasama faaliyetlerinde değerli Komisyon üyelerimizle çok iyi bir iĢ birliği tesis edeceğimize, hep birlikte 

ülkemiz ve milletimiz için hayırlı hizmetler gerçekleĢtireceğimize tüm kalbimle inanıyorum. KonuĢmamın sonunda, AR-GE 

ve Reform Paketi’mizin ülkemiz için hayırlı olmasını diliyorum.  

Sayın BaĢkanımıza ve değerli Komisyon üyelerimize, bize katkı yapan tüm paydaĢlarımıza katkıları için Ģimdiden 

teĢekkür ediyor, her birinizi en içten sevgiyle, saygıyla selamlıyorum.  



BAġKAN – Sayın Bakanıma, tasarıyla ilgili hem çerçevesi geniĢ hem de çok içerikli olan bu açıklamaları nedeniyle 

teĢekkür ediyorum.  

Ayrıca, Komisyonumuz adına ifade etmek isterim ki, Sayın Bakanım, Komisyonumuz sanayinin dönüĢümüne ve 

rekabetçi üretim yapısına doğru gelebilecek her türlü taslağı, çalıĢmayı en yapıcı ve en yüksek düzeyde katkı vererek 

geçirmek üzere çalıĢmalarına devam edecektir. Biz onları doğrusu bekliyoruz hep. 

TeĢekkür ediyorum. 

ġimdi geneli üzerinde Komisyon üyelerimize istem sırasına göre söz vereceğim. 

Söz almak isteyen Didem Hanım’a söz veriyorum. 

DĠDEM ENGĠN (Ġstanbul) – Sayın Bakanım, Sayın BaĢkan, değerli üyelerimiz; biraz önce Sayın Bakanımızın ifade 

ettiği gibi Komisyonumuzun esas komisyon olarak görüĢeceği ilk kanun tasarısının AR-GE, teknoloji ve inovasyon 

konusunda olmasından dolayı duyduğum memnuniyeti ifade etmek istiyorum, ülkemiz açısından son derece önemli bir 

kanun tasarısı. Daha önce Komisyonumuz tali komisyon olarak farklı konuları konuĢtu ama ilk kez esas Komisyon olarak 

bu kanun tasarısını konuĢacak olmamızdan dolayı memnuniyetimi ifade etmek istiyorum. 

Kanun tasarısının Meclise geldiğini pazartesi günü basından öğrendim ben. TanıĢma toplantımızda Sayın Bakanımız 

yakın zamanda Meclise AR-GE reform paketinin geleceği konusunda bizlere bilgi vermiĢti. Pazartesi günü basında okudum, 

salı günü de Komisyon toplantı çağrısını gerçekleĢtirdi. Tabii Ġç Tüzük’ümüze göre Komisyon BaĢkanımızın en azından iki 

gün önceden bizlere bilgi vermesi gerektiği belirtiliyor ama en azından iki gün önce diye belirtiliyor. Toplantı konusunun 

önemine, içeriğine göre makul bir süre içerisinde toplantı çağrısının yapılması gerekli. Bunu ben çok önemli buluyorum 

çünkü üzerinde tartıĢacağımız konu ülkemizin ve bizden sonraki nesiller açısından da çok önem arz eden bir konu. 

Dolayısıyla böyle bir konuyu konuĢmak için ve kanun tasarısını incelemek için kırk sekiz saat zamanımız vardı aslında 

Komisyon üyeleri olarak saatlerle bir yarıĢ içerisindeydik. Sayın Bakanımız baĢta giriĢ konuĢmasını yaparken kanun 

tasarısının hızlı bir Ģekilde Bakanlar Kurulundan geçtiğini, hızlı bir Ģekilde de Meclisten geçmesi konusundaki niyetini ifade 

etti. Tabii, hız kadar içerik ve kalite de önemli. Bu kaliteyi de sağlayabilmek için de tabii asgari zamanlara ihtiyacımız var. 

Dolayısıyla dün MüsteĢar Yardımcımız bizlere, Komisyon üyelerine bir sunum gerçekleĢtirdi, çok teĢekkür ediyorum. 

Madde içeriklerine girdiğimiz zaman örneğin bazı desteklerin artırılmasıyla ilgili konuları konuĢtuğumuz zaman etki 

analizlerini ben sormuĢtum Sayın MüsteĢar Yardımcımıza. Bütün etki analizlerinin bakanlık bünyesinde gerçekleĢtirildiğini 

ve bizlerle paylaĢılabileceğini iletti ama tabii, buraya geldiğimiz zaman elimizde sadece genel bilgilerle yeterli, detaylı 

verilere ne de yeterli zamanımızın olmadığını da tekrar ifade etmek istiyorum. Meclisin ve Komisyonun bir onay mercisi 

gibi görünmemesi gerektiği konusundaki görüĢlerimi de buradan tekrar ifade etmek isterim. 

Paketteki adımları çok önemli buluyorum, Bakanlığımıza da teĢekkür ediyorum. AR-GE’ye ek olarak tasarım 

faaliyetlerinin desteklenmesi, araĢtırma görevlilerinin gelirlerinin artıĢı, ihtisas teknoloji geliĢtirme bölgelerinin kurulması 

gibi çok sayıda önemli adım var paketin içerisinde. Bilgi toplumu temelli kalkınma programı, AR-GE, teknoloji ve 

yenilikçilik Cumhuriyet Halk Partisi seçim bildirgesinin merkezinde de yer alan bir konuydu. ĠĢletmelerimizin küresel 

rekabet gücünün artırılması, yüksek katma değerli üretime geçiĢin sağlanması, KOBĠ’ lerde biliĢim dönüĢümünün 

gerçekleĢtirilmesi, giriĢimcilik ekosisteminin geliĢtirilmesi, bilgi toplumuna geçiĢ için eğitim reformu parti programımızda 

yer alıyordu. Daha detaylı bir örnek vermek gerekirse kanun tasarısında yer alan tasarım konusuyla ilgili seçim 

bildirgemizde AR-GE faaliyetlerinin üretim odaklı ve tasarım sürecini de kapsayacak Ģekilde yürütülmesi gerektiği, yine 

aynı Ģekilde, ürün ve süreç tasarımının AR-GE faaliyetleri kapsamına dâhil edilmesi gerektiği detaylı bir Ģekilde yer almıĢtı 

seçim bildirgemizin içerisinde. Dolayısıyla bu konuların Bakanlığımızın hazırlamıĢ olduğu pakette de yer almıĢ olmasını 

destekliyoruz.  

Bu önemli adımlar pakette yer alırken eğitim ayağını zayıf bulduğumu ifade etmeliyim. Sayın Bakanımız da yine 

konuĢmasında ifade etti, insan kaynağının niteliğini artırmanın ne kadar önemli olduğunu. Eğitim konusundaki ki 

eksikliklerimizi YÖK Kanunu’nda birkaç değiĢiklik yaparak düzeltemeyiz ya da sadece TÜBĠTAK’ ın verdiği burslarda 

artıĢı sağlayarak. Bizim, okul öncesi dönemden baĢlayarak yaratıcı, sorgulayan, araĢtıran, sınırları zorlayan nesiller 

yetiĢtirebilmemiz gerekli. AR-GE ve yenilikçiliğin önündeki en büyük engel yaratıcılığın olmaması. En önemli 

zenginliğimiz olan genç nüfusumuza ne yazık ki iyi bir eğitim veremiyoruz. Eğitim sistemimizde çok sık değiĢiklik 

yapılması sebebiyle süreklilik ve istikrar ne yazık ki yok. Gençlerimiz üniversiteden mezun olurken acaba iĢ bulabilecek 

miyim kaygıları ve ümitsizliği içinde mezun oluyor. Diğer taraftan iĢverenler kalifiye personel bulamamaktan Ģikâyet 

ediyor. Bir örnek vermek gerekirse, biliyorsunuz, binlerce öğretmenimiz atama bekliyor. Eğer ülkemizin bu kadar 

öğretmene ihtiyacı yoksa o zaman neden AKP iktidarı, on üç senelik tek baĢına AKP iktidarı döneminde bu gençlerimizin 

öğretmen olmalarını sağlayan bölümler üniversitelerde açıldı? Eğer ülkemizin ihtiyacı varsa o zaman neden atamaları 

yapılmıyor? Dolayısıyla bizim gençlerimize ülkemizi gelecekte dünyada ve bölgesinde daha güçlü bir hâle, daha güçlü bir 

konuma getirebilmek için tespit edeceğimiz stratejik hedef sektörlerde iyi bir eğitim almalarını sağlayabilecek, okul öncesi 

dönemden baĢlayarak vizyoner politikalara ihtiyacımız var. Gündelik sorunları çözmeye yönelik bir yaklaĢımdan ziyade 

radikal bir bakıĢ açısıyla, bütüncül ve kapsamlı vizyonla stratejik adımları atmamız gerekli.  

2016 yılındayız ve 2023’e yedi sene var. Hükûmetin hedefi de 2023’ te dünyadaki ilk on ekonomiden biri olmak. 

Bunu gerçekleĢtirebilmek için bizim devrim niteliğinde reformlara ihtiyacımız var, ufak rötuĢlara değil. 60’ ıncı Hükûmet 

Programı’na baktığımız zaman AR-GE harcamalarının millî gelir içerisindeki payın 2013 yılına kadar yüzde 2’ye 



yükseltilmesi hedefi konmuĢtu fakat gerçekleĢtirilemedi. Hedefler sadece kulağa güzel gelsin diye konulmamalı. 

Konulduktan sonra da bu hedefleri gerçekleĢtirmek için gerekli adımları kararlılıkla atabilmeliyiz.  

2015 yılı Haziran ayında açıklanan TÜĠK verilerine göre merkezî yönetim bütçesinden AR-GE faaliyetleri için 

gerçekleĢtirilen harcama 2014 yılı için 5 milyar 611 milyon TL oldu. ArtıĢ olması gerekirken bir önceki yıla göre yüzde 

3,73 azalma gerçekleĢti merkezî hükûmet bütçesinden. Dolayısıyla söylenen sözler ve uygulama arasındaki tezada da burada 

değinmek istiyorum. 

Birkaç ay önce açıklanan 2015 yılı Avrupa Birliği Ġlerleme Raporu’nda Ģu ifadeler yer alıyordu, rapordan alıntı 

yaparak okuyorum: “Türkiye'de Bilim, Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı ve bağlı kuruĢları TÜBĠTAK ile KOSGEB ve 

Ekonomi, Kalkınma ve Maliye Bakanlıkları tarafından yürütülen birçok kamu destek programı bulunmaktadır. Ancak söz 

konusu programlar kapsamlı bir çerçevede yer almamaktadır.”  Bu, AB 2015 Ġlerleme Raporu’nda yazan bir not. Devam 

ediyorum “KOBĠ’ ler mevcut iĢ kredilerinin yüzde 39’unu kullanmaktadır ve bu oran hâlâ ekonomideki paylarının 

altındadır.”  Raporda ayrıca, özellikle küçük iĢletmelere yönelik çalıĢmaların yoğunlaĢtırılması konusuna da vurgu yapılıyor. 

Raporda yer alan baĢka bir değerlendirmeyi de sizlerle paylaĢmak istiyorum, Ģöyle yazıyor AB Ġlerleme Raporu’nda: “2015 

birlik inovasyon skorborduna göre Türkiye neredeyse tüm göstergelerde AB ortalamasının oldukça altında kalarak mütevazı 

seviyede yenilikçi olarak sınıflandırılmaya devam etmiĢtir. Türkiye'nin kendi 2023 hedeflerine ulaĢması ve birlik inovasyon 

skorbordundaki sıralamasının iyileĢtirilmesi için önemli düzeyde finansal kaynağa ihtiyaç duyulacaktır.”  Bunlar AB 

Ġlerleme Raporu’nda yazan, yazılan değerlendirme unsurları. Bakanlığımızın hazırlamıĢ olduğu bu pakete ek olarak 

kapsamlı ve vizyoner bir çalıĢmanın Meclis çatısı altında yapılabilmesi, saatlerle yarıĢmadan ve kapsamlı bir çalıĢmanın 

yapılabilmesi için bir araĢtırma önergesi hazırladım, Meclis BaĢkanlığına sunacağım. Bu konuda da Komisyon 

BaĢkanımızın desteğini beklediğimi ifade etmek istiyorum.  

TeĢekkür ederim. 

BAġKAN – TeĢekkür ediyorum. 

ġimdi Emin Haluk Bey'e söz veriyorum. 

Buyurun Emin Haluk Bey. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – TeĢekkür ediyorum Sayın BaĢkan. 

Sayın BaĢkan, Komisyonun değerli milletvekilleri, Sayın Bakan, kıymetli bürokratlar, değerli basın mensupları; 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Ben bugün tasarının geneli üzerinde birtakım görüĢlerimi beyan etmek istiyorum. Özellikle, öncelikle yapılmıĢ bir 

hazırlık var, emeği geçenlere Sayın Bakan baĢta olmak üzere hepsine teĢekkür ediyorum. Tabii, her emeğin bir neticesinin 

alınması da gerekli, onu da ayrıca ifade etmek istiyorum. Ancak, daha gerekçenin, genel gerekçenin baĢını okurken iĢin 

samimiyetini ve ciddiyetini sorgulamak zorunda kaldım Sayın Bakanım, bunu bir kere öncelikle ifade etmek istiyorum. 

Niçin bunu söylüyorum? ġimdi, siz birtakım hedefler koyuyorsunuz. Öncelikle bir sanayi stratejiniz var, ikincisini 

hazırladınız bildiğim kadarıyla. Burada sanayi stratejisiyle ilgili bir Ģey görmedim ben. Mutlaka içinde bağlantıları vardır 

oraya atıflarınız olmasa da oradan aldığınız bir Ģeyler vardır ama kamuoyuna yansıyan bir Ģey yok. Zaten ilk sanayi 

stratejisinde de onun bir mali bazı yoktu, finansman bazı yoktu. ġimdi onları konuĢuruz. Yalnız burada benim gördüğüm 

kadarıyla, çok büyük bir inceleme fırsatı bulmamama rağmen diğer arkadaĢların da ifade ettiği gibi, Ģimdi, burada 2023 

teranesi gidiyor. ĠĢin tekniğini bir tarafa bırakalım önce. ġimdi, 2023 hedeflerine baktığınızda bunun gerçekten samimi 

olması lazım Sayın Bakan. ġimdi “ ihracat hedefi”  diyorsunuz -bunun neticesi üretim ve ihracata gidecek- ihracat hedefi, 

yani 2002’den Ģeye geldiğiniz kadar, Sayın BaĢkan da orada genel müdürlük yaptı, ben de müsteĢar yardımcılığı yaptım, 

baktığınız zaman 30 milyar dolarlardan geldi 147-150, öyle değil mi? Kaç senedir de yerinde sayıyor. Yani gidip geliyor. 

Araba marĢ almıyor. Eskiden çevrilen bir Ģey vardı hani Ģu arabaların marĢının dönmesi için ha bire çevirirdik, bizim 

çocukluğumuzda görürdük. ġimdi, 2023’ te ihracat hedefine bakıyorsunuz, ne olması lazım? 500 milyar dolar. Öyle değil 

mi? Biz bunu her yerde söylüyoruz ve tenkit de ediyoruz. ġimdi, siz on üç-on dört senedir ihracatı 100 milyar dolar 

civarında artıracaksınız. Sene kaç Ģu anda? 2016. 2023’e kaç sene kalmıĢ? Siz ihracatı 350 milyar dolar artırmayı taahhüt 

ediyorsunuz. Böyle bir hedef olmaz. Bunun revize edilmesi lazım. Burada rakamsal boyutunu söylemiyorsunuz ne olduğunu 

ama 2023’ün hedefini revize edecekseniz bilelim. Olmayacak bir Ģey. Yani ben istemez miyim 500 milyar dolar ihracat? O 

kurumdan sorulur. Bunun bir hani ciddiyetinin olması lazım. Onu öncelikle ifade etmek istiyorum. 

Millî gelir, demiĢsiniz “2 trilyon dolar” . Öyle değil mi? Millî gelir 2008’den beri yerinde sayıyor. ġimdi, baktığınız 

zaman 720 milyar dolar olmuĢ. ġimdi, bunlar da hayatın realiteleri. Bütün dünya da bizi takip ediyor Sayın Bakanım. Siz 

âlâyıvalayla en mükemmelini söyleseniz bütün dünya da bu rakamları etüt ediyor, bakıyor, herkes Türkiye'yi takip ediyor 

artık. Yani buna baktığınız zaman bu iĢin hakikaten hani her zaman bu iĢin ciddiyeti dediğimiz zaman arkadaĢların 

alınanları oluyor iktidar partisinden ama hakikaten bir Ģey yok. Bunları bir düzeltmemiz lazım, bu hedefleri bir anlatmamız 

lazım. Kamuoyunda neden bu hâle düĢtüğünü de söylemek lazım. Bunları söylemediğimiz takdirde bizim bunları ifade 

etmemiz mümkün değil. Siz bu gerçeklerin aslında Hükûmet olarak farkındasınız. Neden? 64’üncü Hükûmetin programında 

rakamsal ifadelerden vazgeçtiniz ağırlıklı olarak. Neden? Zor oluyor çünkü tutturmak bir hedef koyduğunuz zaman, sadece 

sizinle bağımlı değil, aynı zamanda dünya konjonktürü de önemli. Ama yapılan iĢ meydanda. ġimdi, 10 bin dolar dediğiniz 

zaman bunu konuĢacaksınız, 8 bin dolar dediğiniz zaman olmaz. Bakın, ekimde çıkardığınız orta vadeli programla Sayın 

BaĢbakanın BaĢkanlığındaki Hükûmetle, AKP Hükûmeti demesek bile, daha yeni çıkan orta vadeli programdaki hedeflere 



baktığınız zaman hakikaten Hükûmetin önümüzdeki üç ayı önünü göremediğine dair, AKP’nin de dâhil yani kolay bir iĢ de 

değil bu tenkit ediyoruz biz ama önünü görmediğini görüyoruz. Dolayısıyla burada bunları yaparken bir ne yapmamız 

lazım? Daha baĢlangıçta iyi bir etüt etmemiz lazım. Ben hatta geçen sene Ekonomi Bakanlığı bütçesiyle ilgili konuĢurken 

orada söylediğim bir ifade vardı, Sayın Bakana söylettiriyorlar, Sayın Bakan 500 milyar dolar hedefi orada söyledi. 

MüsteĢar ile Bakan Yardımcısında öyle bir Ģey yoktu, hatta kendisine de ifade ettim: Bunlar kayıtlara giriyor, arĢivlere 

geçiyor. Devlet memuru iĢini bilir, kendini bu iĢten soyutlar ama sen soyutlayamazsın, okurken de bir bakın dedim. Yani 

burada da hakikaten buna 2023 hedefi dediğimizde Sayın Bakanım, bu sıkıntıyı bir giderelim, bunları bir revize edelim. 

Lütfen Kabinede eğer uygun görürseniz dile getirmekte fayda var diye düĢünüyorum. Bu birincisi. 

Ġkincisi: AR-GE harcamalarının millî gelire oranı 2009’da binde 85 civarında sanıyorum. 2015’de yüzde 1. 2023 

hedefi yüzde 3 yanlıĢ Ģey yapmıyorsam. Altı yedi yılda bunu nereye çıkaracaksınız? Üç katına nasıl çıkacak? Hakikaten 

yani bunu yaptığımız zaman Türkiye sıçrasa burada hep beraber, zaten engel olmayacağız, dün Sayın BaĢkana da söyledim, 

yani destek de vereceğiz. Bir an önce çıksın. Muhalefetimizi bile yazarken olumlu yönde yazacağız yani bunu net bir Ģekilde 

söyleyeyim.  

ġimdi, yurt içi hasıla hedefi 2 trilyon dolar diyoruz. 2015’te 722 milyar dolar. ġimdi, 2008’de 824 milyar dolardı. 

Orta vadeli programla ilgili söyledim, 2018 için 834 milyar hedef koyuyorsunuz. ġimdi, nasıl, neresini düzelteceksiniz? On 

yıldır yerinde sayıyor aĢağı yukarı 2008’den beri.  

Ġhracat hedefi 500 milyar dolar dedik. Ġhracat 144 milyar dolar. Bunun için altı yılda aĢağı yukarı ne artıracaksınız? 

350 milyar dolar. 150’nin üstüne koyduğunuz zaman aĢağı yukarı iki misli daha üzerine ilave koymanız lazım. Bu gerçekçi 

bir Ģey değil, bunu siz kamuoyuna sunduğunuz zaman ben sadece Türkiye Cumhuriyeti… AKP’nin zor duruma düĢtüğü 

falan beni sevindirmez, Türkiye Cumhuriyetinin bir bakanı, baĢbakanı bunu ifade ediyor diyeceksin. ġimdi, Sayın BaĢbakan 

çıkıyor, dıĢarıda ekonomiyle ilgili toplantılara katılıyor ve birtakım Ģeyler ifade ediyor ama bunu bütün dünya takip ediyor. 

Bunu hakikaten gerçekçi bir Ģekilde verelim. Türkiye bir tane, Hükûmet de bir tane, Parlamento da bir tane. Yani biz bunu 

farklı farklı ifade etsek baĢka bir Ģey mi çıkıyor? Çıkmıyor. Buradaki rakam aynı.  

Devam ediyoruz, tasarıda 5746 sayılı Kanun’ la getirilen teĢviklere tasarım konusu ilave ediliyor. Üretim ve ihracatı 

nitelik olarak sıçratacak bir Ģey görmüyorum ben, zaten bu kadar sürede nasıl sıçrayacak? Yani bunu makul bir Ģekilde izah 

etmekte fayda var. Destek verelim, artırılacaksa artıralım. Geçen sefer de aynı Komisyonda biz gelen tasarıya hakikaten 

burada destek verdik açık, net bir Ģekilde. Ġhracat içinde AR-GE ve yüksek teknoloji ürün payı yüzde 3,7. Ġthalatın içinde 

yüzde 16. Ġleri teknolojinin biz ihracatçısı değiliz, ithalatçısıyız nereden bakarsanız bakın.  

AR-GE teĢviklerinin uygulamaya girdiği tarihten beri bir geliĢme de yok. 2009 sanıyorum. Yeni tasarıda ithalat 

özendiriliyor mu ona bakmak lazım.  

Yabancı iĢçi çalıĢtırmak… Bunun amacını ben pek Ģey yapamıyorum, ihtiyaç hasıl olabilir, çağırabilirsiniz ama bunu 

teĢvik etmenin de olağanüstü faydasının iyi izah edilmesi lazım.  

ġimdi, bunun dıĢında, teknopark var. Sanayi Bakanlığının verilerine göre 2003’ ten bu yana, yanılıyorsam lütfen 

düzeltin, buralarda üretilen proje sayısı 6.800 civarında galiba. Bunların alt imalat sanayine katkısı ne olmuĢ? Ġmalat 

sanayisi içinde AR-GE ve ileri teknoloji ürünler hâlâ aynı seviyelerde yüzde 4’ ler sanıyorum.  

ġimdi, bütün bunlara baktığımız zaman sanayi stratejisiyle ilgisini burada görmemiĢiz, ticarileĢme konusunda ne var 

ne yok bilmiyorum. STK’ larla ilgili görüĢtük diyorsunuz. Sivil toplum kuruluĢlarının desteğini aldık diyorsunuz fakat 

Anayasal bir kurum Ekonomik ve Sosyal Konsey. Bu Hükûmet bunu bir ara iyi de sattı, Ģöyle yapıyoruz, böyle yapıyoruz 

diye. Fakat Ekonomik ve Sosyal Konseyin adı geçmiyor burada öyle baktığınız zaman.  

Bu iĢin bir de bütçesi var mı? Yani onu yapacağız, bunu yapacağız da neticede herkes bu iĢi yapacak. Biz buraya 

kaynak aktaracağımız sonsuz bir kaynağımız mı var, bir de taahhüt ettiğimiz kaynak mı var, kafamızda bir kaynak mı var? 

Mesela 2016 bütçesi geliyor. Siz ne koydunuz, oradan ne alacaksınız? Bunu da konuĢmak lazım yani ona da bakmak lazım, 

onun Ģeyini bilmiyoruz. Yoksa afaki. Mesela, AR-GE’de eleman çalıĢtıracağız, özellikle nerede? “Temel bilimlerde”  

diyorsunuz. Haklısınız, destekleyeceğiz de bunu ama Türkiye'de açtığınız, temel bilimlerle ilgili döneminizde açılan 

okullara emin olun, ben yanlıĢsam lütfen söyleyin, bazı illerde kimyadır, fiziktir bir tane tercih yok Sayın Bakanım, 

almadığı için bölümler kapanıyor. Yani Ģimdi böyle bir durum var. Bu acınacak bir hâl. Demek ki yani on dört sene de 

iktidarda kalsanız, bazı Ģeyi teĢvik de etseniz yapamıyorsunuz. Gelin bu neden olmuĢ, buna bir bakalım, sebebi neymiĢ buna 

bir bakalım, tenkit etmek için falan yapmıyorum, ülkenin bir gerçeği. ġimdi, siz bu bölümde olan arkadaĢlara ne 

yapacaksınız? Burs vereceksiniz, istihdam edilsin diye değil mi? TeĢvik edeceksiniz ama yani neredekini teĢvik 

edeceksiniz? Boğaziçinden mezun olanı teĢvik edeceksiniz. Ben sizin konuĢmanızdan öyle bir Ģey yaptım, yoksa Niğde’den 

mezun olanı mı, Pamukkale Üniversitesinden mezun olanı mı? Ben sizin konuĢmanızdan farklı bir Ģey aldım. Belki orada 

yetiĢmiĢ eleman alacağım diye kendinizi Ģey yapıyorsunuz. Ondan sonra, AR-GE’de çalıĢan adam yarın bu yönüyle 

yetiĢtirdiğin, bu bölümlerde yetiĢtirdiğin adam iĢ bulamayacak. Bu çok sıkıntılı bir Ģey. Bakın, Ģimdi bir Ģey söyleyeceğim, 

hepimiz üzüleceğiz, AR-GE’de çalıĢacak, adam biliĢimde öğretmen olacak, öğretmen mezun olacak, daha sonra iĢ 

bulamayacak, lanet olsun diyecek ben baĢka, karnımı doyuracağım. Nereye? Gidecek polis olacak. Gidecek Ģehit olacak. 

Son sıralar televizyonlarda gördüğümüz ekmek bulamadığı için o mesleği tercih eden insan. Görev yeri nerede? Ġstanbul’da. 

Oraya görevli. Görev yeri nerede? Antalya’da. Orada görevli. Görev yeri nerede? Erzurum’da. Orada görevli. Yani bunları 

tenkit etmek için falan söylemiyorum, ülkenin gerçeği bunlar.  



Bunun dıĢında, Ģimdi, TÜBĠTAK, istediğiniz kadar konuĢalım. TÜBĠTAK’ ta, Millî Eğitimde, nereden bakarsanız 

bakın sahte diplomayla olanı, Sayın Bakan da hani zatıaliniz biraz ters çıktı ama TÜBĠTAK’ taki sahte diploma olayına. 

Millî Eğitimde Ģimdi sanki hiç sorumluların bir Ģeyi yokmuĢ gibi, ne diyeyim, oradaki yetkililerin bir sorumluluğu yokmuĢ 

gibi konuĢuluyor. Buna baktığınız zaman ona da gidiyor.  

TAHSĠN TARHAN (Kocaeli) – Kim aldı onları iĢe? 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Hayır, kim aldı? Bir de sayın bakanların yakını olan da çıkıyor. Sayın Bakanı 

tenzih ediyorum yani.  

ġimdi, fen bilimlerinde böyle bir Ģey var. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Benim yakınım değil, onu söyleyeyim. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Değil, onu söyledim Sayın Bakanım, sizi tenzih ettiğimi söyledim. 

ġimdi, bu… 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Ama gene biz çıkardık ortaya yani sahte 

diploma… 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakanım, size bağlı, benim çıkaracak hâlim yok yani. Muhalefet böyle 

bir Ģey buldu mu kızıyorsunuz zaten. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Hayır, hayır. Yani bu iĢte kararlılığımızın bir 

göstergesi olarak algılayın. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Ya, alırken neyin göstergesi onu bilmiyorum yalnız Sayın Bakanım ya. 

ġimdi, Sayın Bakanım, bakın, hakikaten bir iĢi ciddi yapalım. ġimdi, bu bana dün geldi hatta mesai arkadaĢlığı da 

yaptık Sayın BaĢkanla, geliyor, Ģimdi, dün bana üç buçukta gelmiĢ. Ben Ankara dıĢındayım. Ben bunu hakikaten gece 

sabaha karĢı okudum. Yani bu hakikaten birkaç gün önce gelsin, bu en geç bir hafta sonra çıkar. Buradan düzgün giderse, 

biz grup baĢkan vekillerimize söyleriz. Buna engel olmayın deriz. Hatta Sayın Milletvekilimiz Ģahit, geçen dönemde 

anlaĢtığımız tasarılar üzerinde doğru dürüst konuĢma bile yapmadık yani alt komisyon kurduğumuz zaman. Benim sizden 

ricam, Sayın BaĢkana da dün söyledim, gelin bunun bugün genelini sunmuĢ olalım, biz de hafta sonu çalıĢalım. Salı günü ne 

varsa, çarĢamba günü çıkaralım geçelim. Ama ha bugün çıkarırız, muhalefetin bize katkısı lazım değil diyorsanız o 

zatıalinizin takdiri, Sayın BaĢkanın takdiri ona da bir Ģey demiyorum ama hakikaten iĢi ciddi tutalım. Bu gerekçedeki 2023 

hedefi falan, bu beni üzdü vallahi. Hayır, bir Bakan olarak sizi de sıkıntıya sokuyor. ġimdi, ben bunu söylüyorum, bundan 

kaçıĢ yok. Yok öyle değil Haluk Bey falan diyemezsiniz. Yani o hâl meydanda. Ben bunu ifade etmek istedim, eğer uygun 

görürseniz Sayın BaĢkanım, bunu hakikaten bu genelinden sonra önümüzdeki hafta bir günde, iki günde çıkarır gideriz, 

bizim de katkımız olur, muhalefetimiz az olur, hatta olumlu Ģey veririz, birçok katkımız da olur. Uygun görürseniz ben 

böyle düĢünüyorum. 

Ben teĢekkür ediyorum. 

BAġKAN – TeĢekkür ediyorum Sayın Ayhan. 

ġimdi Sayın Toğrul’a söz veriyorum. 

Buyurun Sayın Toğrul. 

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Sayın Bakan, değerli BaĢkan, değerli Komisyon üyeleri; öncelikle hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 

Öncelikle, evet, gerçekten yasa yapma biçimimiz anlık bir sıkıĢtırmayla, bir torba hâlinde önü arkası çok 

planlanmadan geliyor. Bunun doğru olmadığını, tartıĢarak kalıcı yasalar yapmamızın zorunlu olduğunu ifade etmek isterim.  

ġimdi, gelen yasa gerçekten, baktığımızda aslında bilim ve teknolojiye çok farklı baktığımız da ortaya çıkıyor. 

Bilimsel bilgi olmadan Sayın Bakan, teknolojiye dönüĢmesi mümkün değildir. Ben bir temel bilimciyim, kimyacıyım. 

Türkiye'de temel bilimler 2007 yılından sonra maalesef tamamen iĢlevsiz hâle getirildi. Önce her bölümün ikilisini, açtık, 

yetmedi, kontenjanlar, yeni üniversiteleri açtıkça kontenjanlar 30-40’ tayken 80’ lere çıkardık. Piyasada temel bilimci sayımız 

birden 10 katına kadar arttı ama bu çocuklar daha sonra baĢlangıçta öğretmen olma Ģansları varken daha sonra bu Ģansları da 

kaybedildiği için Sayın Bakan, YÖK fen fakültelerini veya temel bilimleri kapattığını söyledi. Böyle bir Ģey söz konusu 

değil Sayın Bakan. YÖK kapatmadı, öğrenci tercihi olmadığı için kapandı. Bugün Türkiye'de Samsun’dan bir dikme 

indiğinizde aĢağı doğru Türkiye'nin doğusunda hiçbir fen fakültesi arzuladığı öğrenci sayısı -ki çoğu son dönemde 10-20 

civarında tercih ettiler- gelmediği için kapandı. Bu öğrenciler, yani 10 öğrenciyi bulmadığı için kapandı. Çok kıymetli 

bölümlerimiz var. Mesela kimyada Erzurum Atatürk Üniversitesi özellikle organik kimyada Türkiye'nin en iyi yeridir. Ama 

Ģu anda Erzurum Atatürk Üniversitesi öğrenci almıyor. Dicle Üniversitesi, benim öğretim üyesi olarak çalıĢtığım, kimya 

bölümü Ģu anda öğrenci almıyor. ġimdi, biz bilime her zaman Ģöyle bakıyoruz, kâr zarar ne katacak? Biz, Sayın 

Rektörümüze ben öğretim üyesiyken bir cihaz talebinde bulunmuĢtuk nükleer manyetik rezonans cihazı alalım, kimya bu 

cihaz olmadan olmaz, hele hele -organik kimyacı olduğum için- organik kimyada bu cihaz olmadan olmaz. Ben 2002 

yılında yurt dıĢına doktora sonrası araĢtırmacı olarak gittiğimde gittiğim bölüm ortalama bir Ġngiltere üniversitesiydi, orada 

3-4 tane NMR cihazı varken bizde yoktu. Biz rektörümüzden arzu ettiğimizde rektörümüz dedi ki: “Ne kadar sürede 

kendisini finanse eder?”  ġimdi, bilime böyle bakıldığında bilgi üretilmez. Bilgi üretilmeyince de teknoloji üretilmez. Bugün 

teknolojide ilerlemiĢ ülkelere baktığınızda aynı zamanda bilgi üretiminde de çok ileride olduklarını görürüz.  



ġimdi, ülkemizde fizik yok, kimya yok, biyoloji yok, matematik iĢte çat pat ve durum buyken, biz bilgi 

üretemiyorken bu öğretim üyelerinin yaptığı çalıĢmalardan da kâr beklersek bilgi kâr getirmez değerli arkadaĢlar. Siz 

örneğin bu ülkenin florasını, faunasını yani neresinde hangi böcek yaĢıyor, hangi bitki yetiĢiyor, Ģimdiye kadar bunu hep 

yurt dıĢından gelip yapmıĢlar bu ülkede. Peki, biz bunu yapmayacak mıyız, öğrenmeyecek miyiz? Peki, bunun katma değeri 

nedir dediğinizde, illaki bir katma değer diye sorduğunuzda iĢte o zaman bilginin üretilmesini engellemiĢ oluyorsunuz. 

Temel bilim dediğimizde aklımızda tabii ki fen bilimlerinde fizik, kimya, matematik, biyoloji, bunun sosyal bilimlerdeki 

karĢılığı felsefe, sosyoloji, tarih ve psikolojidir. ġimdi, fen bilimleri Türkiye'de özellikle ötekileĢtirildi ve özellikle 

kapatılmaya çalıĢıldı. Bizim gerçekten fen bilimlerini tekrar Türkiye'de ayağa kaldırmak için bu yasa tasarısından önce 

nitelikli iĢ, insan üretecek kaynak olan o temel bilimleri ayağa kaldırmadan bizim üstten yapacağımız her Ģey etkisizdir 

Değerli Bakan. Sayın Bakan, siz bugün fen fakültelerini Türkiye'nin hangi öğrencileri tercih ediyor bilginiz var mı? Tercih 

sırası artık olmayan yani askerlikten feragat etmek isteyen, geç gitmek isteyenlerin neredeyse tercih ettiği bölümler. ġu anda 

siz birinci aĢamayı aĢtığınızda ikinci aĢamada hiçbir soru yapmasanız dahi fen fakültelerine girebilirsiniz yani temel 

bilimleri. ġimdi, düĢünülebilir mi bir ülkenin bilimini eğitimden, hani amiyane tabirle nasibini en az alanlara, gelin buyurun, 

bana bilim yapın diyorsunuz, siz bilgi üretin, bu bilgiyi de biz teknolojiye dönüĢtürelim diyorsunuz. ġimdi, yani bu 

minvalde bakıldığında durum gerçekten içler acısı.  

Sayın Bakan, üniversitelerdeki üretilen makale sayısının 4 katına çıktığını söylüyor, doğrudur değerli arkadaĢlar, 

makale sayımız arttı, Sayın Bakan, peki “ impact”  faktörüne baktınız mı? Etki değeri yani üretilen makalenin okunması, 

okunan makaleden alıntı yapılması, bunlara baktığımızda, ürettiğimiz makale sayımız 4 katına çıkmıĢ, “ impact” , etki 

değerimiz neredeyse düĢmüĢ. ġimdi, böyle bir makalecilik… ġimdi, dolayısıyla yani yarıĢ atına, kâğıt üzerinde, masa 

baĢında makale üretilen, fakülteleri birer makale üretilen makale bankasına dönüĢtürdünüz. ġimdi, durum buyken bizim, 

bilgiden, bilimsel bilgiden, üretiminden bahsetmemiz zor.  

Ġkincisi, sözü gelmiĢken Ģunu söylemeden geçmek mümkün değil: Değerli arkadaĢlar, bilim yapılabilmesi için 

bilimsel bir ortamın olması lazım. Bilimsel ortam öğretim üyesinin özgürce düĢünmesini gerektirir. Bakın, aydınlar 

dediğimiz, öğretim üyeleri dediğimiz insanlar, her söyledikleri doğru olan anlamına gelmez ama vicdanlı olarak aklından 

geçeni hiçbir Ģart ve etki altında kalmadan söyleyebilmek demektir. 

ġimdi, bu son dönemde üniversitelerimizin baĢına gelen olayı, vakayı hepimiz biliyoruz. Bu üniversitelerde nasıl 

bilim üreteceğiz? NeymiĢ efendim, öğretim üyeleri yürütülen bir çatıĢmalı ortamda fikirlerini beyan etmiĢler. Bakın, biz 

bugün dünyada rezil oluyoruz. 

HASAN SERT (Ġstanbul) – O konulara çok giriyoruz. Biz teknik konuları konuĢalım daha çok. 

BAġKAN – Hasan Bey, bırakın ağabey. 

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Bakın, bu tam tekniktir.  

NECĠP KALKAN (Ġzmir) – Olur mu Hocam, bu konu uzak bir konudur.  

BAġKAN – ArkadaĢlar, Necip Ağabey, müsaade edelim, karĢılıklı konuĢmayalım. 

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Öğretim üyesi bilgiyi öğretemezse nasıl üretecek? 

Bakın, dün Nature’da bir makale çıktı. Nature, dünyanın “ impact”  faktörü en yüksek olan dergisidir. ġu anda 

Türkiye'de Nature’da makalesi olan öğretim üyesi sayısı sınırlıdır, 3-4’ü geçmez. Nature’da dün bir makale çıktı, 

Türkiye'deki öğretim üyelerinin Hükûmetin, devletin baskısı altında olduğuna dair bir makale, DOI numaralı yani siz onu 

refere edebiliyorsunuz, onu “sight”  edebiliyorsunuz. ġimdi, böyle bir durumda aydınların fikrini rahatça söylemediği, 

yönetimlerin baskısı altında olduğu bir yerde bilimsel bilginin üretilmesi mümkün değil.  

NECĠP KALKAN (Ġzmir) – Hocam, hangi konuda konuĢacağınız belli değil, Allah aĢkına ya! BeĢ dakika önce 

kurduğunuz cümleler çok güzeldi.  

BAġKAN – Necip Bey, karĢılıklı konuĢmayalım.  

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Ben size kendi bölümümden söyleyeyim, kimyacı da var, biyolojici de var, 

fizikçi de var. Yani, Ģimdi bunun sayısını illa Ģey yapmamız gerekmiyor, önemli olan algıdır sayın milletvekilleri, bizim 

Türkiye'de bilim ortamı için oluĢturduğumuz algı nedir? Yoksa, kimin olup olmadığının, kimin ne dediğinin de değil. 

Bakın, dediğim gibi, söylediklerinin içeriğinin doğru olup olmaması ayrı bir Ģey ama bilim insanı Edward Said 

Ġsrail’e taĢı attığında California Üniversitesi Rektörünün söylediği bir Ģey var: “Bugün Edward Said’ i yargılamamı 

isteyenler eğer ben Edward Said’ le ilgili bir tutum alırsam yarın öğretim üyeleri gerçekten kafalarından geçeni 

söyleyemeyecek Ģartlara gelirler.”  diyor.  

Değerli arkadaĢlar, illaki bilim insanları dediğimiz bize göre konuĢan insanlar değil. Jean-Paul Sartre Cezayir’de 

Fransa’nın politikalarını eleĢtirdiğinde, “Katliam var.”  dediğinde, onu yargılamak istediğinde, De Gaulle’ün söylediği bir 

Ģey var. De Gaulle diyor ki: “Jean-Paul Sartre Fransa’dır.”  ġimdi, biz bilim insanına böyle bir bakıĢla baktığımız zaman 

bilim insanı üretir.  

ġimdi, Sayın Bakanın nitelik dediği Ģeyin artabilmesi, AR-GE’nin, inovasyonun yani katma değerin artabilmesi için 

önce bilimsel bilginin üretilmesi lazım. Türkiye'de, maalesef, dediğim gibi, bilimsel bilgi üretme Ģeyi yok. ĠĢin ilginç tarafı, 

YÖK ve rektörler derhâl harekete geçiyor. Değerli arkadaĢlar, YÖK bir fikir mahkemesi midir, fikir suçlarını inceleyen bir 

mahkeme midir? Öğretim üyelerimizi bu kadar derdest edersek bilimsel bilgi üretmelerini bekleyemeyiz. 



Bakın, dünden baĢlayarak üniversite öğretim üyelerimizi bir bir kapının önüne koyuyoruz. Bursa’dan, Muğla’dan 

haberler geliyor. Bunu yapmaktan bir an önce vazgeçmemiz lazım.  

Değerli arkadaĢlar, bilimin olabilmesi için o ülkenin gerçekten huzur içinde olması lazım. Bugün Türkiye, maalesef, 

tamamen bir huzursuzluk ortamındadır. ġimdi, siz Dicle Üniversitesinde nasıl sağlıklı bir eğitim beklersiniz? Siz, onun 

dıĢında, Van’da, diğer yerlerde nasıl bir eğitim olmasını beklersiniz? Bugün bu Komisyonun bir üyesi olan Faysal Sarıyıldız 

arkadaĢım bir aydan beri Cizre’den çıkamıyor, yasama faaliyetlerine katılamıyor. Dün bir yaralıyı almaya gittiği için 

bombardımanı tabi tutuldu. Yaralı değil, beraberinde giden meclis üyemiz Ģehit edildi, katledildi. Ġsmini de söyleyebilirim, 

Abdulhamit Poçal. ġimdi, böyle bir durumda, bakın, bilimsel bilginin üretilmesi mümkün değil. 

ABDULKADĠR AKGÜL (Yozgat) – Ne güzel bilgi alıyorduk sizden.  

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Ġsim veriyorum, belediye meclis üyesi, Sayın Milletvekilim.  

ABDULKADĠR AKGÜL (Yozgat) – O kadar güzel konuĢuyordun ki dikkatle dinliyorduk. ġimdi girdin Faysal’a 

maysala.  

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Bu ülkenin tüm sorunları budur. 

Değerli arkadaĢlar, bakın, ben de Ģuna inanıyorum, bir öğretim üyesiyim ben: Yirmi iki yıl ben üniversite kimya 

temel bilimi çalıĢtım ama bu ülkede en temel sorun, tartıĢamıyoruz, konuĢamıyoruz, konuĢtuğumuz zaman hemen refleksler 

kimin söylediğine bakıyor. 

Bakın, biz bir Ģey öneriyoruz, diyelim ki bir tartıĢma konusu öneriyoruz, biz önerdiğimiz için suç oluyor ama bir 

baĢkası önerdiği zaman alkıĢlanabiliyor. ġimdi, böyle bir ortam olamaz. DüĢünce olmadan bilim olmaz, bilim olmadan, 

temel bilim olmadan bilgi üretilemez, bilgi üretilmeden de teknoloji üretilemez ve o ülke teknolojide asla ilerleyemez.  

Değerli arkadaĢlar, teknoloji para iĢi değil. Suudi Arabistan bir dönem dünyanın en önemli bilim insanlarını topladı, 

bir merkez kurdu ama Suudi Arabistan’ ın bugün bilimde, teknolojide geldiği nokta bellidir. Bizim gibi teknoloji 

ihracatçısıdır. 

Bilim üretmek fikir iĢidir, fikriyat iĢidir. Önce ne yapacağınızı tasarlarsınız. Bunu rahatça tasarlayamazsanız bilgi 

üretemezsiniz.  

Bu bilime kâr-zarar hesabı temelli, üretimi ve kârı artırmayı hedefleyen bakıĢın doğru olmadığını, dolayısıyla aslında 

yasanın palyatif olarak üstten önemli avantajlar getirdiğini söyleyebilirim ama bilimsel bakıĢ açısı nedeniyle bu yasa aslında 

kadük bir yasadır, hiçbir getirisi olmayacak bir yasadır. Dolayısıyla, bizim bu yasaya olumlu anlamda bakmamız, bu 

düĢünceyle olumlu anlamda bakmamız mümkün değil. 

Hepinize saygılar sunuyorum, sağ olun. 

BAġKAN – Sayın Toğrul’a teĢekkür ediyorum. 

Sayın Ekici, buyurun lütfen. 

AKĠF EKĠCĠ (Gaziantep) – Sayın Bakan, Sayın BaĢkan, değerli Komisyon üyesi arkadaĢlarım; AR-GE reform 

paketine buradaki yazılı hâliyle -dünkü Sayın MüsteĢarımızın bize verdiği bilgilerle, çok fazla inceleme imkânı, fırsatı 

bulamasak da- olumlu bakıyoruz. Biz üreten bir toplumuz. Ben de üreterek tüketmeyi prensip edinmiĢ bir Ģehrin 

milletvekiliyim, Gaziantep’ in milletvekiliyim. Biz üreterek tüketmeyi prensip edinmiĢiz ve bunun güçlenmesi için de 

yapılan çalıĢmalara her konuda destek vereceğiz. Fakat, Sayın Bakan biraz önce bahsetti -çok önemli, önemsiyoruz- AR-

GE’nin nitelik kazanabilmesi için, daha nitelikli olabilmesi için nitelikli insana ihtiyaç var, doğru; nitel ikli insan olmadan 

AR-GE’yi nitelikli bir hâle getirmek çok daha zor. Ama, ben Ģunu soruyorum değerli arkadaĢlarım, biraz önce arkadaĢlar 

söylediler, ben tekrar etmek istemiyorum, çok da uzun konuĢmak istemiyorum: Matematik, fizik, kimya öğrenmeyen, temel 

bilimleri öğrenmeyen bir nesil yetiĢiyor. Öyle yanlıĢ bir eğitim sistemi var ki… Tabii ki burada çözülecek bir konu değil 

ama bu bütünlüğü sağlamadan, bu birlikteliği sağlamadan, bu devamlılığı sağlamadan burada baĢarılı olma Ģansı yok. 

ġurada çok güzel Ģeyler yazıyor, çok mükemmel; sanayinin güçlenmesi için, geliĢmesi için çoğu Ģey düĢünülmüĢ, tedbir 

alınmıĢ ama bu, kâğıt üzerinde kalacaksa ki ben öyle olacağına inanıyorum… “Neden?” derseniz, kimle yapacağız bunu? 

Bu iĢleri organize edecek elemanların tamamını ihraç mı edeceğiz, dıĢarıdan mı getireceğiz? Neden bizim elemanımız, 

insanımız yetiĢmiyor? Yani, öyle bir hâle geldik ki okumayan, araĢtırmayan ve konuĢturulmayan -altını çiziyorum, tekrar 

ediyorum, okumayan, araĢtırmayan ve konuĢturulmayan- bir toplum hâline dönüĢtük. Okumayan, araĢtırmayan, bilgi sahibi 

olmayan bir toplumla nasıl üretimi güçlendiririz, nasıl AR-GE’yi güçlendiririz? Tabii, sanayinin güçlü olabilmesi için, 

sanayinin dünyada yer kazanabilmesi için inovasyon, AR-GE tasarım çok önemli, markalaĢma çok önemli. Ama, bu bilgi 

birikimimizle, bu yetiĢen gençliğimizle… Eğitim sistemi “4, 4, 4”  adını bile bilmediğimiz bir Ģekle getirildi. On üç yıldır 

devlette devamlılık var, bu genel bir prensip değil mi? 5 mi, kaç tane bakan değiĢtirildi bilmiyorum, ben geçen dönem 

milletvekilliği de yaptım, Millî Eğitim Bakanı kaç defa değiĢti, kaç defa sistem değiĢti? Benim çocuklarım, torunlarım var 

okula giden. Soruyorum, çocuğum bana diyor: “Baba, ne olduğunu ben de anlamıyorum.”  Toruna soruyorum, TEOG, toog, 

bir sürü bir Ģeyler var. Nedir bu yani ne yapmak istiyoruz, nereye varmak istiyoruz? Burada Ģuna varılmak isteniyor: Kim 

yönetiyorsa veya kim yönlendiriyorsa bilgi, birikim sahibi olmayan, hakkını aramayan, sormayan, soruĢturmayan bir toplum 

yaratmak istiyoruz. Bu, çok büyük bir tehlikedir. Bu, üçüncü dünya ülkesi değil, bizi beĢinci, altıncı dünya ülkesi yapar. 

Bırakın 2023’ te ilk 10’un içerisine girmeyi ilk 50’ye gireriz değerli arkadaĢlarım.  

Çok değiĢik bir coğrafyanın içinde yaĢıyoruz. Bir tek komĢumuzla problemsiz değiliz. Bütün dünya ülkeleriyle… 

Neyiz, ne yapmak istiyoruz onu görmek lazım. Ha, diyeceksiniz ki “Bunlarla ne ilgisi var?”  Bunlarla çok ilgisi var. Toplum 



huzurlu değil ki bir defa, toplum huzurlu değil, insanlar huzurlu değil, insanlar güvenli değil, birbirine güvenli bakmıyor. 

Önce bunun sağlanması lazım değerli arkadaĢlarım.  

Mesela, burada bir konu var, ben bilirim olarak hazırlanmamıĢ, sorulmuĢ, ben onu görüyorum dünkü aldığımız 

bilgiye göre. Geçen dönem -2008 veya 2009’du, ben yine bu konuyla ilgili yakından da ilgilenmiĢtim sanayici olmam 

münasebetiyle- 50 elemandan bahsedildi, dün 15’e düĢürüldü bu, hangi maddede bilmiyorum. O zaman ısrarla çırpındık, 

dedik ki: “Türkiye'de 50 elemanı barındırabilecek kaç tane firma var?”  O düzeltilmiĢ, ona benzer düzeltmeler var. Ama, 

yine söylüyorum: Ġnsan niteliğini artırmadan, eğitim sistemini rayına oturtmadan bu iĢlerde baĢarılı olma Ģansımız yok.  

Yine de bu tasarıya emek veren, hazırlık yapan arkadaĢlarımıza teĢekkür ediyoruz ama kâğıt üzerinde kalmamasını 

temenni ediyoruz.  

Hepinize saygılar sunuyorum.  

BAġKAN – Sayın Ekici’ ye teĢekkür ediyorum. 

Sayın Nebati’ye söz veriyorum. 

NUREDDĠN NEBATĠ (Ġstanbul) – Sayın BaĢkanım, değerli Bakanım, değerli arkadaĢlar; öncelikle, ilk defa 

yapacağımız, asli olarak yapacağımız bu kanun değiĢikliğinin, yeni kanunun hayırlara vesile olmasını Cenab-ı Allah'tan 

diliyorum. Bence geç kalınmıĢ bir kanun. Türkiye -hızlı adım atabilmesi, çağdaĢ, muasır seviyeye ulaĢabilmesi için 

ideolojik, kısır tartıĢmalardan ziyade- sanayicinin, üniversitenin ve giriĢimcinin beklediği her türlü beklentiyi karĢılayacak, 

giriĢimcinin önünü açacak adımların atılmasını sağlayacak bir imkânlar ülkesi. Bu anlamda bugün görüĢeceğimiz ve daha 

sonra Genel Kurulda da, inĢallah, yasalaĢtıracağımız bu kanun, önümüzdeki on yılların önemli temel taĢlarından birisi 

olacak. Tabii, bu tür tasarılarda ve yasalarda en önemli Ģey, etkinlik analizinin ve etki analizinin çok iyi yapılması, bunun 

gerçekleĢtirilebilmesi ve buna iliĢkin hazırlıkların çok sağlam zemin üzerine oturtulması gerekiyor. Çünkü, AR-GE gibi çok 

önemli tasarımı, yeniliği, giriĢimciliği hedefleyen, hedefinde de bütünsellik ve uyumu ortaya koyan bir anlayıĢ hemen yarın 

etkilerini gösterebilecek bir sonucu doğurmuyor. Her ne kadar bugün Türkiye'de gerek kamu gerek özel iĢletmecilik anlamı 

bir sonuç odaklı olsa da bu sonucu bizim üç yıl içerisinde almamız söz konusu olamaz. Bu tür yasalarda ülkeyi ve toplumu 

ilgilendiren konularda atılmıĢ olan adımların önümüzdeki on yıllarda çok önemli alanlar açacağı aĢikâr.  

Bu anlamda bu kanunun genel gerekçelerine doğrusu ben de katılıyorum, keĢke öncesinden ayrıntılı bir Ģekilde 

görüĢebilseydik. Ama, Sayın Bakan Yardımcımızın BaĢkanlığında, MüsteĢar Yardımcımızın da ekibinin de vermiĢ olduğu 

sunum gayet doyurucuydu. Birçok konuda kafalarımızda oluĢan soruları karĢılayacak Ģekilde açıklamalarda bulundular. 

Elbette ki bütün yapılmıĢ olan kanunlar kâğıt üzerinde kalmak üzere geçirilmiyor. Türkiye, dünyanın en çok kanun geçiren, 

kanun yapan ülkesi. Bu anlamda burada kanunu geçirmekten ziyade, bu kanundan sonra ikincil düzenlemelerin Bakanlığınız 

tarafından uygun, anlaĢılır ve gerek giriĢimcinin, gerek üniversite mensuplarının, gerekse de sanayicilerimizin… Çünkü, bu 

sanayi, üniversite ve giriĢimci ayağı olmadan, bilim adamlarımızın katkısı gerçekleĢtirilmeden ve en önemlisi, bunların 

dıĢında burada çalıĢacak olan personelin ya da istihdam edileceklerin ya da üniversite öğrencilerinin ya da öğretim 

üyelerinin elde edecekleri katkılarla karĢılık bulacaktır. Bu anlamda, ikincil düzenlemelerle bu iĢlerin daha kolaylaĢtırıcı, 

daha kapsayıcı ve geniĢ bir hâle dönüĢtürülmesi ve insan odaklı olarak temellendirilip ona göre çözümlerinin ortaya 

konması Bakanlığınız açısından çok önem arz ediyor. 

Çünkü, yeni ekonominin temel özellikleri bilginin üretilmesi. Bilginin üretilmesi konusunda önümüzdeki yıllarda bu 

yasayla, zannedersem, önemli bir adım atmıĢ olacağız ama bu bilginin üretilmesi yeterli değil, bunun ticarileĢtirilmesi lazım. 

Bu konuda Türkiye elde etmiĢ olduğu olanakları yeterince kullanamayan ve özellikle de konjonktürden dolayı da sıkıntı 

yaĢayan bir ülke. ĠĢte, AR-GE’ye ayrılmıĢ olan binde 5 gibi bir rakam nihayet yüzde 1 gibi bir rakama ulaĢtı ama yetersiz 

olduğunu hepimiz biliyoruz. Bu anlamda ayrılacak olan bütçenin ve özellikle de özel sektöre verilecek olan desteklerin 

mutlak surette artırılması lazım. Yüzde 50-50 bile yetersiz. Burada oranın özel sektör lehine değiĢtirilmesi, geliĢtirilmesi 

gerekiyor sizlerin katkılarıyla.  

DijitalleĢme ve bilgi ağlarıyla hızlı ve ucuz, aynı zamanda güvenilir iletiĢim sağlanması lazım. Bu, toplumun büyük 

bir kısmının kullandığı Facebook, Twitter, WhatsApp gibi Ģeyleri değil, tersine, uzakta, köĢede kalmıĢ nice akıllı insanların, 

bilgi üretici insanların bu dijitalleĢmeyle ve bilgi ağlarıyla mutlak surette birleĢtirilmesini gerekli kılıyor. 

Sayın vekilimiz “Antepliyim.”  dedi. Antep’ in çok güzel bir deyiĢi vardır. Antepliye, sanayi sitesine “Bir insan 

yapın.”  dense mutlak surette birkaç gün içerisinde o köĢedeki bir usta, bir insan yapar, bu kadar anlamlı. Ama, bugüne kadar 

Antep’ in sanayisindeki o köĢedeki unutulmuĢ ustalara ulaĢılmadı. Belki bu yasayla o ustalara çok büyük bir imkân 

sağlanmıĢ olacak. Belki o ustalar bir eğitim almamıĢ olmasına, öğretim üyesi olmamıĢ olmasına rağmen, belki de o okulun 

kapısından geçmemiĢ olmasına rağmen kafasındaki o muhteĢem zekâyla, IQ ve EQ’suyla Antep’e katmıĢ olduğu ve 

maliyetleri düĢürdüğü oranda ülkesine katkı sağlayarak dünyanın da önemli unsurlarından birisi hâline gelecektir. Bu 

anlamda, gene, TÜBĠTAK’a ve özellikle de KOSGEB’e çok büyük iĢler düĢüyor. 

Gene, aynı zamanda, sanallaĢma, maalesef, gerçekliğin yerini almıĢ durumda ama bu sanallaĢmayla ilgili asıl orada 

güçlü olacak, etkin olacak her toplumun önde gideni çok kısıtlı sayıdaki insandır. Bunların bulunması ve sanal dünyanın 

sadece dedikodu ve Gayya Kuyusu olarak algılanmasından ziyade, dünyayı yönetecek bir alana dönüĢtürülmesi bizim 

açımızdan çok önemli.  

ĠletiĢim ağları üzerinden de ticaret yapılabilmesi artık bugün Ġnternet siteleri… Bir “Alibaba” örneği muhteĢem bir 

örnekti.  



NECĠP KALKAN (Ġzmir) – Bir de “Amazon” vardır.  

NUREDDĠN NEBATĠ (Ġstanbul) – “Amazon” da vardır ama “Alibaba” ismi de yakın olduğu için ve Türkiye'de de 

çok kullanılmaya baĢladığı için. Ġlk günlerde bedava yaptığı bir iĢlem, bugün milyarlarca dolarlık bir hacme ulaĢmıĢ, büyük 

gelirleri olan bir yapıya dönüĢmüĢ durumda. Bu tür giriĢimcilerin yolunu da açacak önemli adımların atılması hepimiz için 

çok önemli.  

Fiziki varlığı olmayan yazılım ve biyoteknoloji ürünleri gibi bilgi yoğun ürünlerinin de çoğalması ve çoğaltılması 

çok büyük önem arz ediyor. Bu anlamda, tasarım, ülkemizin, maalesef, çok uzak ve geri kalmıĢ unsurlarından birisi hâlinde. 

Tasarıma verilecek olan önem ve tasarımın stratejik bir araç olarak kullanılmaya baĢlanması büyük bir önem arz ediyor. Bu 

sadece Ġtalya’daki tekstil ürünlerinin tasarımları anlamında değil, bugün artık sıradan vatandaĢtan en uçtaki -ekonomik 

anlamdaki- vatandaĢa kadar insanların tasarıma verdiği önem anlamında stratejik bir araç olarak -buna katılıyorum, sadece 

kâğıt üzerinde değil- kullanmaya ülkenin ihtiyacı vardır. Bu konuda size büyük iĢler düĢüyor. Siz, operasyonlardan ziyade, 

Türkiye'nin önünü açacak, Türkiye'yi kalkındıracak, Anadolu’nun uç köĢelerinde -bugün Cizre’de insanlar ölüyor ama- 

Cizre’de çok önemli, çok akıllı insanların olduğunu biliyoruz. Çünkü, hemen yanı baĢındaki Mardin’den Sayın Sancar ta 

Nobel ödülü alacak kadar seviyeye ulaĢmıĢ bir insan. Ağrı’da da, Antalya’da da, Isparta’da da yaĢayan ve “Yok mu sesimi 

duyan -fakir fukara değil- ben burada bilgimi paylaĢmak istiyorum, bilgimi kullanmak istiyorum ve bu ülkeye katkı 

sağlamak istiyorum.”  diyen insanları yakalayıp çıkarmanız… Bu anlamda, dün Sayın Bakan Yardımcımızın BaĢkanlığında 

yapılan toplantıda da Sayın MüsteĢar Yardımcımıza özellikle Ģunu söyledim: Bu milletten alıyoruz, buradaki insanlara 

verme konusunda hiç hasis davranmayalım. Belki, bütçenizin artırılması konusunda bize düĢecek bir Ģey varsa, 

milletvekilleri olarak, muhalefet veya iktidar fark etmez… Oradaki insanlara yapılacak olan aktarım çok cüzi rakamlardır ve 

bu yapılacak yatırımlarla biz bu ülkenin önünü açmıĢ oluruz diye düĢünüyorum. 

Doğrusu, özellikle, iĢ adamını, sanayiciyi ve üniversiteyi bir araya getirmesi ve özellikle de üniversitedeki öğretim 

üyeleri ve öğrencilerin bu yasadan çok ciddi bir Ģekilde yararlanacak olması, aynı zamanda giriĢimcilere de ön açması 

açısından çok önemli. Umuyor ve diliyorum ki az önce sayın vekilimizin ifade ettiği 2023’ teki yüzde 3’ lük rakama biz belki 

çok daha hızlı bir Ģekilde ulaĢırız. Çünkü, her Ģeyin baĢı zordur. Bundan sonra atılacak olan adımlar özellikle de bu yasayla 

bu yüzde 1,02’ lik, 2014 itibarıyla, 2015’e kadar açıklanmadı galiba.  

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – O 2016’nın sonuna doğru açıklanıyor.  

NUREDDĠN NEBATĠ (Ġstanbul) – Büyük ihtimalle 1,10-1,20 gibi bir beklentimiz vardı.  

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – 1,10’u geçecek inĢallah.  

NUREDDĠN NEBATĠ (Ġstanbul) – Umarım bu oran hızlı bir Ģekilde artarak devam eder.  

Tekrar teĢekkür ediyorum gerek Bakanlık personeli olarak hazırlamıĢ olduğunuz çalıĢmalar gerekse yaptığınız 

sunumlardan dolayı. Umarım Türkiye'ye büyük bir katkı sağlayacak olan bu çalıĢma çok hızlı bir Ģekilde yasalaĢır ve 

Türkiye'ye de ön açıcı bir rol oynar.  

TeĢekkür ederim Sayın BaĢkanım. 

BAġKAN – Sayın Nebati’ye teĢekkür ediyorum. 

I I I .- OTURUM BAŞKANLARININ KONUŞMALARI  

1.- Komisyon Başkanı Ziya Altunyaldız’ ın, hayatını kaybeden Koç Holding Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Koç’un 

ailesine başsağlığı dileğinde bulunduğuna ilişkin açıklaması 

BAġKAN – Sayın Bakanım, değerli Komisyon üyelerimiz; biraz önce bir bilgi aldık, onu paylaĢmak istiyorum. 

Ülkemizin yetiĢtirdiği önemli iĢ adamlarından Koç Holding Yönetim Kurulu BaĢkanı Mustafa Koç’un vefat bilgisi 

geldi. Ailesinin, Koç Grubunun ve milletimizin baĢı sağ olsun diyorum.  

I I .- KANUN TASARI VE TEKLİFLERİ (Devam) 

A) KANUN TASARI VE TEKLİFLERİ (Devam) 

1.- Araştırma ve Geliştirme Faaliyetlerinin Desteklenmesi Hakkında Kanun ile Bazı Kanun Hükmünde 

Kararnamelerde Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı (1/540)  

BAġKAN – ġimdi, Sayın Karacan’a söz veriyorum. 

Buyurun Sayın Karacan.  

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Sayın Bakanım, Sayın BaĢkan, değerli bürokratlar ve kıymetli Komisyon üyesi 

arkadaĢlarım…  

Sayın Bakanım, elinize sağlık, teĢekkür ediyoruz. Ben bir iki konuda fikrimi beyan etmek isterim.  

Sayın Bakanım, 5’ inci maddede bu araĢtırma, geliĢtirme ve yenilik projeleriyle ilgili olan, devlet üniversitelerindeki 

üniversite-sanayi iĢ birliği faaliyetleri sonucunda elde edilen gelirin yüzde 85’ inin akademisyenlere verilmesiyle ilgili, 

buraya “vakıf üniversiteleri”  eklenebilir mi Sayın Bakanım? Benim fikrim.  

7’nci maddede KOSGEB’ le ilgili, Sayın Bakanım, KOSGEB’e özel çıkarmıĢ olduğunuz…  

Yani, vakıf üniversitelerine yüzde 50 düĢünülebilir, yüzde 50’nin üstü düĢünülebilir. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Hangisi? 7’nci maddede… ġimdi, Harun 

Bey, bir not alma imkânımız olursa. 

BAġKAN – Harun Bey, geneli üzerinde değerlendirme yapıyoruz, maddelere geçince onları alalım isterseniz.  

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Öyle mi? 



BAġKAN – Evet. 

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Müsaade ederseniz ben Ġstanbul’a geçeceğim de cenaze için BaĢkanım. 

BAġKAN – Buyurun, bitirelim. 

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Bakanım, bir iki konu var. 5’ inci maddede “vakıf üniversiteleri”  ilave edilebilir 

mi efendim? 

Öneri 7’de de bu KOSGEB’ le ilgili olan maddeye, buraya “kamu kurumu niteliğindeki meslek kuruluĢları ve üst 

kuruluĢları”  eklenebilir mi Sayın Bakanım, öğretim elemanlarına? Yani, faydalanabilir miyiz biz de? 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Var zaten, kapsıyor onu.  

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Yok efendim. 38’ inci madde içerisinde diyorum efendim. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Tabii, tabii, o Ģey yapıyor. Yani “hizmetinden 

yararlanılacak diğer kiĢiler…”  

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Ama “kamu kurumu niteliği”  de demiyor efendim orada.  

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Hayır, Ģöyle: “Böylece öğretim elemanları, 

kamu görevlileri ve hizmetinden yararlanılacak diğer kiĢiler…” Yani, bu, özel sektörü, sivil toplumu, hepsini kapsar, o da 

tamamını kapsar. ġimdi, kanun yapma tekniğinde ne kadar detay olarak yazarsanız ondan sonra diğer yazılmayanı kapsamaz 

gibi bir anlayıĢ çıkabilir, o teknik bir düzenleme. Yani “diğer hizmetinden yararlanacak…” Eğer sivil toplum örgütüyse, 

meslek kuruluĢuysa bunun içine girer Harun Bey. 

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Tamam.  

Sayın Bakanım, 14’üncü maddede bir konuyu… 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Bir de 5’ inci maddede bizim vakıf 

üniversitelerinde zaten döner sermaye bildiğim kadarıyla yok. 

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Olanlar da var ama Sayın Bakanım. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Döner sermaye olanı var mı vakıf 

üniversitelerinde? 

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Var efendim.  

YÖK YÜRÜTME KURULU ÜYESĠ PROF. DR. HASAN MANDAL – Sadece sağlık kısmında olan var.  

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Sağlık da yalnız bu sağlık konusu biraz daha 

farklı bir konu. Daha farklı bir konu değil mi Hocam? 

YÖK BAġKAN VEKĠLĠ PROF. DR. MEHMET ĠSMAĠL SAFA KAPICIOĞLU – Evet, o farklı.  

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK  (Kocaeli) – Dolayısıyla, diğer konuda da vakıf 

üniversitesinin döner sermayesi olmayınca çok sorun değil. 

14’üncü madde mi dediniz? 

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Sayın Bakanım, 14’üncü maddede daha çok teĢvik etmek için AR-GE ve tasarım 

personelini… “Yüzde 20’sini aĢamaz.”  Ģeklinde değiĢtirilmesinde fayda olabilir mi acaba? Yani, biz bunu çalıĢtık da. Gelir 

vergisi, stopaj konusu. 

BAġKAN – Sayın Bakanım, uygun görürseniz, Harun Bey önerilerini versin, siz onu değerlendirin. 

Buyurun. 

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Sayın Bakanım, 18, 19, 20… Buraya da aynı Ģekilde, demin de söylediğim gibi 

“kamu kurumu niteliğindeki meslek kuruluĢları”  ilave edilebilir mi? 18, 19, 20, 21, 22, 23, 24.  

Sayın Bakanım, bu kadar. 

BAġKAN – Sayın Karacan’a teĢekkür ediyorum. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Bunda ne var? 22, 23, 24’ te ne 

öneriyorsunuz? 

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Yine aynı Ģekilde, sadece “kamu kurum ve kuruluĢları”  yok Sayın Bakanım. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – O, Ģey değil. 

TAHSĠN TARHAN (Kocaeli) – Sayın Bakanım, biz önerge olarak da veririz arkadaĢlar. 

BAġKAN – TeĢekkür ediyorum Sayın Karacan’a.  

HARUN KARACAN (EskiĢehir) – Ben müsaade isteyebilir miyim Sayın BaĢkanım. 

BAġKAN – Olur. 

ġimdi, değerli arkadaĢlar, geneli üzerinde herkese söz vereceğim. O yüzden, mümkün olduğunca dengeli bir sıra 

izlemeye çalıĢıyorum, lütfen yanlıĢ anlaĢılmasın. 

DıĢarı mı çıkacaksınız Tacettin Bey? 

TACETTĠN BAYIR (Ġzmir) – Hayır, söz istiyorum. 

BAġKAN – O zaman uygun görürseniz Kazım Bey daha önce istemiĢti, Kazım Bey’e verelim, sonra size geçelim. 

Buyurun Kazım Bey.  

KAZIM ARSLAN (Denizli) – Sayın BaĢkan, Sayın Bakan, değerli arkadaĢlarım; öncelikle hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. 



Cumhuriyet Halk Partisi olarak günümüz dünyasında bilgi sermayesinin ve yaratıcılığın kritik değerinin bilinciyle 

hareket ediyoruz. AR-GE yatırım harcamalarını ve teĢviklerini ekonomi ve sanayi politikamız açısından hem çok önemli 

sayıyoruz hem de üzerinde fazlasıyla duruyoruz.  

Refah seviyesi yüksek bir toplumun temelini insan odaklı bir modeli seçmek suretiyle daha iyi bir noktaya 

taĢıyabileceğimizi görüyoruz. Cumhuriyet Halk Partisi, bilindik ve çoğu zaman gerçeklerle uyuĢmayan kriz setlerini önceki 

yıllarla karĢılaĢtırıp sloganlaĢtıran değil, kalıcı ve katma değere dayalı, sürdürülebilir, denetlenebilir, öngörülebilir büyüme 

modelinin uygulanmasını bilhassa öne çıkarmak istemektedir. 

Uluslararası rekabet gücümüzü verimlilik temelinde görerek sistemlerin geliĢtirilmesini, kapsamlı bir vergi 

reformunun yapılmasını, sanayi desteklerini büyülten kamu politikasını seçim bildirgelerinde ve diğer çalıĢmalarında da 

özellikle gündemde tutarak öne çıkarmaya çalıĢıyoruz. 

Cumhuriyet Halk Partisi, Ģirketlerin değer zincirinde katma değeri yüksek üretim aĢamasına geçmesi adına AR-GE 

faaliyetlerinin üretim odaklı ve tasarım sürecini kapsayacak Ģekilde yürütülmesini hedeflemektedir. BiliĢim ve AR-GE 

alanında bütçeden ayrılan payı büyütmeyi amaçlayan Cumhuriyet Halk Partisi, AR-GE harcamalarının gayrisafi millî hasıla 

içindeki payını Avrupa Birliği standardı olan yüzde 3’ lere çıkarma gayretini göstermektedir ve bu alanda yapılacak her türlü 

çalıĢmaya da destek verecektir.  

Grubumuz bu kanun tasarısının ana mantığına katılmakla birlikte açıklanan resmî AR-GE verilerinden hareketle 

mevcut iktidarın uygulamada bugüne kadar AR-GE alanında fazla yol alamadığını açıklıkla göstermektedir. Genel anlamda 

yasa mantığı itibarıyla önemli bir geliĢmeyi, bir düzenlemeyi içermekle birlikte, herkesin de burada söylediği gibi mali etki  

analizinin yeterince ortaya konulmadığı da görülmektedir. Bu yasanın uygulanmasıyla birlikte bunun Bakanlığa yükü ne 

olacak, kime ne getirecek henüz burada açıklanmamıĢtır ve gerekçede de bu konuda bir açıklık yoktur.  

Özellikle yasanın tümüne baktığımızda yapılan iĢler, hizmetler, çalıĢmalar alanında Bakanlığa çok fazla takdir 

yetkisinin verildiği ve bu takdir yetkisinin aslında bir kurul tarafından gerçekleĢtirilmek suretiyle yapılabilecek bir yanlıĢın 

ve yapılacak bir suistimalin veya kiĢisel kayırmaların veyahut da siyasi kayırmaların önüne geçilebileceğini de özellikle 

belirtmek istiyorum. 

Cumhuriyet Halk Partisi seçim bildirgelerinde açıkladığı gibi, konuya daha kalıcı düzenlemeyle yaklaĢmakta, biliĢim 

ve teknoloji alanında kamu politikalarını geliĢtirmek, harcamaların etki analizini yapmak üzere bir veri bankası oluĢturmayı 

da önermektedir. Cumhuriyet Halk Partisi AR-GE’yle bağlantılı olan biliĢim alanında öncelikle yerli yazılım üretimini 

teĢvik edecek ve yazılım sektörünün büyümesi için destek verecek adımların da önemli olduğunu vurgulamaktadır. BiliĢim 

alanında ara elemanı eğitimine öncelik vermeyi, yazılım ihracatını engelleyen dolaylı vergileri kaldırarak biliĢim sektörünün 

uluslararası rekabet gücünü artırmayı öngören bir yapı da oluĢturulmalıdır. Cumhuriyet Halk Partisi yapılan düzenlemeler 

bakımından sorunun kaynağına inmekte, AR-GE’ye bağlantılı olarak bilgi ekonomisine geçiĢ için temelden baĢlamayı ve 

eğitimde fırsat eĢitliğine dayalı ve araĢtırmaya dayalı, bilim ve bilimsel özgürlüğe dayalı, üniversitelerin özellikle özerk 

olmasına dayalı bir çalıĢmanın da çok önemli olduğunu belirtmektedir. BiliĢimi eğitimin tüm kademelerinde esas kılmaya 

odaklanan Cumhuriyet Halk Partisi AR-GE alanına ayrılması gereken bütçeyi artırmanın yanı sıra AR-GE desteklerini 

eriĢimi kolaylaĢtırmak ve desteklerin etkinliğini artırmak için kurumlar arası form ve süreç farklılıklarını ortadan kaldıracak 

eĢ güdümü sağlayacak bir modeli de önermektedir.  

Biraz önce söylediğim gibi, sanayileĢmenin ve sanayicinin rekabetini artırmak açısından çok önemli bazı gerçekleri 

de ortaya koymak durumundayız. ĠĢin içinden gelen bir iĢ adamı olarak, bir sanayici olarak bugün sanayicimizin özellikle 

uygulama içinde çok büyük bir sıkıntı içinde olduğunu, yapılan AR-GE’ ler önüne konsa bile yeni bir yatırım heyecanını, 

yeni bir yatırım giriĢimini de ortaya koyamayacağını belirtmek istiyorum. Çünkü, bugün sanayici ürettiğini satamıyor, 

sattığı ürünün gerçek anlamda değerini bulamıyor, aynı zamanda da gerçek bir kazanç elde edemiyor, büyüme 

gerçekleĢtiremiyor ve ayrıca sanayisini ve teknolojisini de yenilemede çok büyük güçlük yaĢıyor. O nedenle, sanayimiz 

aslında bir emekleme döneminde. Yani, Türkiye’de geliĢmiĢ, büyüyen ve her Ģeyiyle üreten bir sanayiden ziyade yeni yeni 

geliĢmeye açık ama önü de kapalı, özellikle girdi maliyetlerinin çok fazla üzerinde olması sebebiyle sanayinin gerçek 

anlamda beklenen büyümeyi gerçekleĢtiremediği ve yeni istihdam alanlarının da bu çerçevede ortaya konulamadığını da 

özellikle görmek durumundayız. 

Rakip ülkelerle rekabetimizin zorlaĢtığını görüyorum. Bu nedenle kârlılık durumu da çok aĢağıya düĢmüĢ durumda. 

Bu nedenle küresel rekabeti öne çıkararak, aynı zamanda maliyetlerimizi aĢağıya çekerek sanayicimizin üzerindeki, üretimin 

üzerindeki yükleri hafifleterek zannederim AR-GE’yle birlikte bu iĢin daha iyi, olumlu bir sonuca doğru varacağını da 

belirtmek istiyorum. AR-GE’nin sonuçlarını elde etmek için yatırım, istihdam ve istihdama destekleyecek teĢviklerin de bir 

nebze öne çıkarılması ve değerlendirilmesi, dolayısıyla ürettiğiniz bilgiyi yatırımda, üretimde ve ihracatta kullanacak bir 

noktaya taĢımamız gerekiyor.  

ġimdi, üniversitelerimizin üzerinde gerçekten, YÖK’ün bir baskısı var. Üniversiteler hem bilimsel anlamda hem mali 

anlamda hem idari anlamda özerk değil. Dolayısıyla, bu üniversitelerimizin bize bilgi akıĢını sağlaması açısından, sanayi ve 

üniversite iĢ birliğinin sağlanması açısından da bu konuda zorluğun yaĢandığını ve birçok bilim adamının özgür iradesiyle 

fikir ve düĢüncelerini de ortaya koyarak hem bilimi üretme hem sanayi yönündeki geliĢmeleri takip etme, öne çıkarma 

noktasında çok alt seviyelerde kaldığını da belirtmek istiyorum.  



Tasarının 2’nci maddesinde yer alan hâliyle TÜBĠTAK’ ın da yükseköğretim öğrencilerine verilecek burs, kredi ve 

her türlü nakdî yardımları yapabilmesine dönük düzenleme daha net ifadelerle de düzenlenmelidir. Burada bazı üstü kapalı 

ifadeler kullanılmıĢtır.  

Tasarının 5’ inci maddesinde bulunan üniversite ile sanayi iĢ birliğinin AR-GE tasarım, yenilik, proje ve 

faaliyetlerinden elde edilecek gelirin üniversite döner sermayesinde ayrı bir hesapta toplanması, bu gelirin yüzde 85’ inden 

vergi alınmaması uygulaması önemli bir teĢvik olmakla birlikte bu hocayla birlikte çalıĢan bir de onun altındaki elemanların 

da göz önüne alınıp onların da bu iĢin içinde olması ve çalıĢma faaliyetleri, üretim faaliyetleri ve AR-GE faaliyetlerinin 

içinde daha etkin bir noktaya gelmesinin sağlanmasının da faydalı olacağını düĢünüyorum. Bugün hocaya veriyoruz ama 

arkadan gelen arkadaĢlarımız bu konuda yetiĢme olanağını bulamıyorsa yani onlara da bir Ģeyler vermemiĢsek o insanların 

da bu çalıĢmaların içinde çok fazla kendilerini göstereceklerini ve çalıĢma yapacaklarını da göremiyorum.  

Benzer biçimde, tasarının 28’ inci maddesinin (F) fıkrasının 12’nci bendinde geçen tasarım yarıĢmalarına katılan 

tasarımların teĢhir giderlerinin Bakanlığın ödenek imkânları çerçevesinde geri ödemesiz biçimde desteklenebileceği 

yönündeki hüküm Bakanlığa -biraz önce söylediğim gibi- gerçekten büyük takdir yetkisi bırakmaktadır. Bunun bir kurulca 

yapılmasının daha adil olacağını da belirtmek istiyorum. 

Tasarının 7’nci maddesinde KOBĠ GeliĢtirme ve Destekleme Ġdaresi BaĢkanlığının yürüteceği araĢtırma, geliĢtirme, 

tasarım ve yenilik faaliyetleri için yapılacak harcamalarda kiĢilere ya da hizmet satın almaları karĢılığında ödenecek 

meblağlara dair muğlak ifadelerin olduğunu da belirtmek istiyorum.  

Değerli arkadaĢlarım, değerli milletvekilleri; Ģimdi, tabii, Türkiye’nin sanayisi henüz geliĢme aĢamasında. AR-

GE’nin önemi çok fazlasıyla öne çıkıyor ama bununla birlikte yatırımı, üretimi, istihdamı ve ihracatı geliĢtirecek, 

destekleyecek ve onun altını dolduracak çalıĢmaların da bu çerçevede ağırlık verilerek sanayicinin ve üreticinin, üretimin 

önündeki ve üzerindeki yüklerin de hafifletilerek burada Türk sanayisinin, ülke sanayisinin daha çok geliĢmesine, daha iyi 

pazarlarda malını satabilmesine ve istihdamı daha çok yaratarak, büyümeyi daha iyi gerçekleĢtirerek bu Ģekildeki 

çalıĢmalara katkı koymasına olanak sağlamamız gerekiyor. 

Ben Ģimdilik çok fazla sözlerimi devam ettirmek istemiyorum, bitirmek istiyorum. Ġlerideki maddelere göre yine 

ayrıca düĢüncelerimizi söylemek istiyorum. Beni dinlediğiniz için hepinize çok teĢekkür ediyorum. Genel anlamda doğru bir 

yasa, gerçekçi bir yasa olmakla birlikte içinde bize aykırı gelen, bize ters gelen, bizim için eksik yanları olan bir yasa 

olduğunu da genel anlamda belirtmek istiyorum. 

Hepinize teĢekkür ediyorum. 

BAġKAN – Sayın Aslan, teĢekkür ediyorum. 

Sayın Bayır, buyurun. 

TACETTĠN BAYIR (Ġzmir) – Sayın Bakan, Sayın Komisyon BaĢkanı ve değerli üyeler; hepinizi selamlıyorum.  

Kazım Bey’ in bıraktığı yerden devam etmek istiyorum izninizle. Tabii, ulusal ekonomisi güçlü, yerli malı 

markalarıyla dünyada bilinen bir Türkiye’de yaĢamayı hepimiz istiyoruz, burada bulanan herkes, sanayici ve iĢ adamı. 

Çıkarılması istenen söz konusu kanunla ilgili olumlu ya da olumsuz ya da ilave edilmesi gerektiğini düĢündüğümüz 

düĢüncelerimizi paylaĢmak için otuz altı saatlik bir süremiz vardı. Evveli akĢam saat 8’de ulaĢtı bu kitapçıklar bize ama biz 

her Ģeye rağmen bu sınıfın baĢarılı öğrencileri olmak istiyoruz çünkü Türkiye’yi çok seviyoruz, ülkemizi çok seviyoruz. 

Ülkemize de bir Ģeyler yaparken bu iĢin A partisi, B partisi, C partisi olmamalı diye düĢünüyoruz. Bu anlamda yapacağımız 

eleĢtiri ve önerilerin lütfen ülke ekonomisi ve çıkarları doğrultusunda yapıldığını algılamanızı istiyoruz.  

Cumhuriyet Halk Partisinin seçim bildirgesinde olan yüksek teknolojik ürünler ve yapılması gerekenler noktasında 

bazı bilgilerden esinlenmiĢ olunması da bizi ayrıca mutlu ediyor. Ancak, bizler, bugün sanayileĢme alanında baĢarılı 

sayılabilmenin ilk koĢullarından bir tanesinin o ülkenin bilgi sermayesine, biliĢimine ve AR-GE’ye, katma değeri yüksek 

ürüne yaptığı yatırımlar ve aldığı sonuçlarla ölçülebileceğini düĢünürüz. Devletlerin hatta kentlerin, eyaletlerin değeri 

sınırlarında barındırdıkların markaların küresel borsa ve piyasa değerleri üzerinden ölçülmektedir. AR-GE ve biliĢime 

ayrılan pay ve alınan çıktı her geçen gün daha fazla önem kazanmaktadır. Bugün kıtaları ve devletleri, bayrakları, geleneksel  

simgeleri kadar dünyaya yayılmıĢ marka ve logoları da temsil etmektedir. Bugün, az önce ifade ettiğiniz bir Arçelik 

markası, bir devin sahibinin ölümü gibi. Bugün Arçelik bütün dünyada bilinen bir marka, logo, bir devlet bayrağı gibiydi. 

Dünya haritası logolarıyla göz alıcı renklerle bürüyen, özgünlüğün simgesi olan markalaĢma olgusu, tasarımı AR-GE’ye 

yaslanan, yaratıcılığa ve yüksek katma değerli üretime atfedilen değerin uzun vadede elde edilmiĢ baĢarı öyküleridir aslında. 

Bugün, kalkınma hamlesi yapmıĢ ve dünyada çok öne çıkmıĢ, bundan yirmi yıl önce ekonomide adını bile duymadığınız 

Güney Kore gibi bazı modeller bu AR-GE ve araĢtırmayı yıllar önce hayata geçirmeye borçludurlar bugünkü ekonomik 

durumlarını. Geç kalınmıĢ olsa da ülkemizde, bunun bugün gündeme gelmesi, bir an önce devreye alınması tabii ki bütün 

sanayicilerimizin, üreticilerimizin ana hedefi olmalıdır diye düĢünüyorum.  

Ülkemizin bilgi sermayesini insan odaklı kalkınmaya ve katma değeri yüksek ürün tasarımına dair karnesinin de 

geliĢmekte olan ülkelere kıyasla düĢük seyrettiği gerçeğini mevcut Hükûmet üyelerimize de yıllardır kabul ettirmeye 

çalıĢmakta ancak kalıcı adımı atmaktaki gecikmeyi bu toplantıyla çözeceğimizi umuyoruz. Ne var ki bugün sanayi 

alanındaki verilerde kendisine bir baĢarı öyküsü çizmeye çalıĢan iktidar, ülkemizin sanayileĢme alanında kendi markalarını 

yeterince yaratamadığı gerçeğiyle karĢı karĢıyadır. Yani, son on yılda ortaya çıkmıĢ bir marka ben hatırlamıyorum.  

NECĠP KALKAN (Ġzmir) – Mavi. 



TACETTĠN BAYIR (Ġzmir) – Amerikan jeans herhâlde, ondan mı bahsediyorsunuz? 

BAġKAN – Devam edelim Sayın Bayır. 

TACETTĠN BAYIR (Ġzmir) – Yerli otomobil tasarım ve biliĢim ve yazılım alanında katma değerli ürün açısından 

emekleme dönemini artık atlatmamız gerekiyor. Ülkemizin katetmesi gereken oldukça mesafe vardır. Bu mesafenin 

alınmasında bu kanun tasarısının olumlu katkıları olabileceği gibi, tasarının maddelerinden öte uygulamasında siyasi ve 

idari bir kararlılık Ģarttır. Sorunun bazı madde değiĢiklikleriyle sınırlı olmadığı, AR-GE yapısal bir reform anlayıĢına 

gereksinim duyduğumuz unutulmamalıdır. Hükûmet, alanda var olmak isteyenlere devlet aracılığıyla tanınacak 

kolaylıklarda bürokratik süreçleri aza indirmeli ve sanayi, üniversite, devlet iĢbirliğinin sağlanmasına uygulamada özen 

göstermelidir. Tasarının maddelerinde yer alan, öngörülerden daha çok önemlisi uygulama sahasıdır yani pratiğidir. Biz 

birçoğu seçim bildirgelerimizde yer alan ve sektörel önemini kabul ettiğimiz ve yukarıda eksikliklerini andığımız çözüm 

önerileri getirdiğimiz bu tasarının genel anlamda olumlu etkiler doğurabileceği kanaatindeyiz. Aslolanın uygulama sahası 

olduğundan hareketle yasanın sektörler bazında denetimi ve takibini de ısrarla yapacağız. Tasarıdaki vaatlerin denetimini 

yapacağız. Zira biliyoruz ki iktidarın tarihi, biraz da vaatlerin unutulması, unutturulması ardından bu sözlerin dönemsel 

olarak ısıtılıp hatırlatılmasının kısır döngüye bağlamıĢ bir takvimdir 2023. Unutma, hatırlama, tekrar unutma sarmalına 

takılıp kalmamalıyız. SanayileĢme, AR-GE ve biliĢim vaatleri takvimi, uygulama sahasını genelde teğet geçerek alınan 

sonuçlarda projelerdeki hedeflerin oldukça gerisinde seyredildiğini ortaya koymuĢtur. 

AR-GE alanında sözde kalan projelere artık bu tasarıyla son verilmesi, bakanlıklar arasındaki uyumsuzlukların 

aĢılmasını talep ediyoruz iktidardan. Devlet, üniversite, özel sektör, sanayi paydaĢlığının artık yaĢam bulması için 

desteğimizi sağlayacağız. 

Bir basit örnek vermek istiyorum bursla ilgili. Sevgili Bakanım, beĢer kalemde, beĢer bin kiĢilik destekten 

bahsettiniz bursla ilgili. Yani birinci aĢamada 2.000 lira, ilk 5.000’e; ikinci 5.000’e iĢte 1.500 TL diye devam eden 

5x5=25.000 kiĢiden bahsediyorsunuz. Oysa önümdeki takvim bana diyor ki; temel bilimler fakültesinde 2010 yılında 

okuyan öğrenci sayısı 35 bin; 2014 yılında okuyan öğrenci sayısı 7.800 arkadaĢlar. Yani hedeflediğiniz 25 bin kiĢiyi bu 

bursu vererek mi bu okullara çekeceksiniz? 2.000 TL ve 1.500 TL rakamlarını vererek mi bu öğrenci sayısını artıracaksınız? 

Burada cevaplanması gereken soru bence Ģudur: Ne oldu da temel bilimler akademisinde 2010 yılında 35 bin kiĢi varken, 

2014’ te bu sayı 7.800’e düĢtü? Yüzde 80 erime var arkadaĢlar, yüzde 80. ġimdi bu sayıyı artırmaya çalıĢıyoruz. Yani bu 

bursun aslında bir karĢılığı yok. Sizin bu durumda 17 bin yeni öğrenci yaratmanız lazım bu burs için ayırdığınız para ki bu 

para da neredeyse 37-40 milyon TL’ye tekabül etmektedir. Bunu belirtmek istedim, sadece matematik olarak gördüğüm bir 

noktadır.  

NECĠP KALKAN (Ġzmir) - Bir yanlıĢ yok ki burada? 

TACETTĠN BAYIR (Ġzmir) – Hayır, çok net bir yanlıĢ var, nasıl yok? Burs vereceğiniz öğrenci yok ortada Ģu anda. 

Hedeflediğimiz 25 bin kiĢi diyorsunuz, okulda okuyan 7.800 kiĢi var. Arada kalan 17 bin öğrenci hayali gözüküyor Ģu anda. 

Yani bu 17 bin öğrenciyi nasıl yaratacaksınız, bunu soruyorum? Bu parayı verince me getireceksiniz?  

ġimdilik söyleyeceğim bu kadar, teĢekkür ederim. 

BAġKAN – TeĢekkür ediyorum. 

ġimdi, Sayın Sert, buyurun. 

HASAN SERT (Ġstanbul) – Sayın Bakanım, Değerli BaĢkanım, Komisyon üyeleri; ben de hepinizi saygıyla, sevgiyle 

selamlıyorum. 

Ben de bir makine mühendisi ve akademisyen olarak, ilk kimliğim olan akademisyenliğe, özellikle Amerika’da 

University of Michigan gibi dünyanın en iyi üniversitelerinden birinde çalıĢmıĢ bir kardeĢiniz olarak ve iyi kötü imalatla, 

ihracatla AR-GE’yle inovasyonla çalıĢmıĢ bir kardeĢiniz olarak birkaç kelime söylemek istiyorum.  

Tabii, dünya ticaretle büyüyor, ekonomi ticaretle büyüyor. YaklaĢık olarak dünya ticaretinin 75-76 trilyon dolar 

olduğu bir noktada Türkiye’nin almıĢ olduğu pay yüzde 0,86 civarında yani yüzde 1’e bile yaklaĢmamıĢ ve bu oranla 

birlikte yine dünyanın en büyük 17’nci ekonomisi olmayı hak etmiĢ bir ülkedeyiz. Bunları yaparken 1981’ lerde, bizim 

üniversiteyi bitirdiğimiz dönemde Türkiye’nin ihracatı 2,5 milyar dolar ve bu 2,5 milyar dolar ihracatın yüzde 90’ ı tarım 

ürünleri ve ziraat ürünleriydi yani buğday, arpa, nohut, fasulye satıyorduk. ġimdi geldiğimiz noktada, geçen yıl itibarıyla 

Türkiye’nin ihracatı 157 milyar dolar ve rekor bir ihracattı ama bu yıl 144’e düĢtü, yüzde 9 civarında bir azalma var ama 

yine bu yapmıĢ olduğumuz 157 milyar dolar ihracatın yüzde 90’ ı sanayi ürünü. Bu yüzde 90’ ın da yüzde 45’ i burnundan kıl 

aldırmadığımız, marka değeri olan, ihracatı bilen, dünya piyasalarını bilen Avrupa Birliği ülkelerine yapıyoruz. Bu önemli 

bir sıçramadır. Bu sıçramayı yaparken sadece AK PARTĠ iktidarları değil, 1981’ lerden bu tarafa gelen tüm iktidarların 

bunda katkısı var. Sadece iktidarların değil, özel sektörün katkısı var, sadece özel sektörün değil, STK’ ların katkısı var, Türk 

halkının tamamının bir katkısı var. Çünkü bu canla baĢla yapılan bir çalıĢma olmasa ve herkesin üretime katılarak yapmıĢ 

olduğu bir çalıĢma olmasa bu baĢarının elde edilmesi mümkün değil.  

Türkiye bu rekorları kırdı, tarihinde ilk defa bu rekorları kırdı. Ama ondan baĢka bir Ģey daha yaptı, Türkiye ilk defa 

hedefler belirlemeye çalıĢtı yani 500 milyar dolar hedefi koydu ortaya. Bu, yakalanamaz bir hedef gibi gözükse de yakalama 

performansını göstermemiz gereken bir hedef olarak algılamamız lazımdı. Biz, doğru, bunu yakalayamayabiliriz, çünkü 

teknik arızaları çok yaĢadı Türkiye Ģu son üç-dört yıldır. Yani iyi rekorlar kırdı ve dünyada ekonomisini geliĢtiren en büyük 

ikinci ülke olmasına rağmen zaman zaman teknik türbülanslara girdi ve türbülanslar sonucunda da kaybettiği değerler oldu. 



Bu değerler neydi? Yani son üç yıldır 4 tane seçim, 17-25 Aralık operasyonları, Gezi Parkı olayları, Türkiye’nin, toplumun 

sağcısı, solcusu, ülkücüsü, dindarı, herkesin moralini biraz demoralize etti, özellikle iĢ adamının moralini biraz demoralize 

etti. Fakat toparlanmamız lazım.  

Ben burada çok uzatmayacağım, arkadaĢların ikazını bildiğim için ama birkaç teknik konuya dokunmak istiyorum. 

Biz burada teknik bir ekibiz, mühendis kökenli ve iĢ adamları gruplarıyız. Enerji, tabii kaynaklar, bilim, sanayi, teknoloji 

grubuyuz. Dolayısıyla, biz genel politik Ģeyleri öne çıkarıp bunları konuĢmaktan çok Türkiye’nin yakalamıĢ olduğu bu güzel 

fırsatı yani AR-GE, inovasyon ve özellikle de tasarım merkezlerinin oluĢmasıyla ilgili bu kanunun içinde var olan, ruhunda 

var olan, özellikle tasarım merkezlerinin çoğaltılması ve buna dayalı olarak Ģimdiye kadar öğrenmiĢ olduğumuz… Kısmen 

ticareti öğrenmiĢ durumdayız, kısmen imalatı, sanayiciliği biraz öğrenmiĢ durumdayız. Bunun AR-GE’ye yansıyan tarafı 

oldu, Ģimdi AR-GE’deki eksikliklerimizi gideriyoruz Türkiye olarak ama bir yerde bir eksik vardı, masanın ayaklarından bir 

tanesi eksikti. Bu, tasarım gücünün kaybedildiği bir noktaydı. Dolayısıyla, tasarım gücü olmayan yani bir ete kemiğe 

büründürülmeyen teknolojinin çok fazla kazandıracağı bir Ģey yoktu. Biz hep inĢaatla büyüyemezdik, bizim hep tarımla ya 

da düĢük seviyedeki teknolojilerle büyümemiz mümkün değildi. Mutlaka bunun ileri teknoloji ve inovativ teknoloji 

dediğimiz ürünlerle ihracatımızın büyütülmesi, ülkemizin kalkındarılması gerekiyordu. ĠĢte bu noktada ihtiyaç duyulan bu 

tasarım gücünün, burada, bu kanunda oluĢmuĢ olduğunu gördüm.  

Dolayısıyla, o eksikliğin telafi edilmesi açısından önemli görüyorum ve marifet ilti fata tabidir diyorum. Burada hem 

Ekonomi Bakanı, hem Ticaret Bakanıyla, hem Sanayi Bakanının koordineli yapmıĢ olduğu ve dağınık duran, özellikle 

teĢviklerle ilgili ve AR-GE merkezlerinin desteklenmesiyle ilgili dağınık duran yapının derli toplu hâle getirilip bir sistem 

içerisinde yürütüleceğini bu kanunda görüyoruz. Onun için bu çalıĢmaların ben önemini önemsiyorum, parmak basılması 

gereken bir konu olarak görüyorum. Politize edilmenin dıĢına çıkılarak, arkadaĢlarımızın da söylemiĢ olduğu gibi, ülkenin 

menfaatine olabilecek ve ihracat kapasitemizi artıracak, teknoloji kapasitemizi artıracak noktaya getirilmesini arzu 

ediyorum.  

Bunun için, iktidar partisinin ve muhalefet partilerinin tamamının da bu iĢe katkı yapacak noktada bakması lazım. 

Bunu millî bir mesele olarak görüyorum ve Türkiye’nin bulunduğu konjonktürde bu gücünü daha çok artırması gerektiğine 

inanıyorum. Dünya coğrafyasına baktığımız vakit, Ġtalya’dan Çin’e kadar Türkiye gibi istikrarlı ve Türkiye gibi endüstriyel 

devrimini gerçekleĢtirmiĢ baĢka bir ülke yok. Bunun sürdürülebilmesi gerekiyor, sürdürülebilmesi için de bu çıkıĢın devam 

etmesi gerekiyor. Bunun için, iktidar ve muhalefetin birlikte el ele tutuĢup, göz göze gelip bu kanunların daha iyi, verimli 

olabileceği hangi noktaysa onun üzerinde toparlanmamız gerekiyor, onun üzerinde el birliği yapmamız gerekiyor, bunun 

üzerinde çalıĢmamız gerekiyor. Onun için burada kiĢisel, politik ve siyasi argümanları biraz arka tarafa atıp bu hazırlanmıĢ 

gelen metindeki topal ve aksak noktalar nelerdir? Bunları nasıl düzeltebiliriz? Bunları düzeltmek için hangi dokunuĢları 

yapmamız lazım? Bu kanunu hazırlayanların göremediği ama bu kanunun içine girmesi gereken neler var? Bizim aslında 

bunlar üzerinde daha çok durmamız lazım. Bunu ben sağ, sol, parti marti etkenlerinin üzerinde görüyorum ve buna katkı 

yapmamız gerektiğine inanıyorum. 

TeĢekkür ediyorum. 

BAġKAN – Sayın Sert’e teĢekkür ediyorum. 

Sayın Tarhan, buyurun. 

TAHSĠN TARHAN (Kocaeli) – Sayın Bakanım, Sayın BaĢkan, çok değerli Komisyon üyeleri; hepinizi saygıyla, 

sevgiyle selamlıyorum. 

AR-GE reform paketinin, tümü üzerinde söz almıĢ bulunuyorum. Ben, maddelerden ziyade yöntem konusunu 

gündeme getirmek istiyorum Sayın Bakanım.  

Sizin, AR-GE çalıĢmalarıyla ilgili, özellikle sanayi kuruluĢlarına verdiğiniz sunumlar, sivil toplum örgütlerine, 

odalara, AR-GE paketiyle ilgili verdiğiniz bilgilerden dolayı sizi tebrik ediyorum. KeĢke bütün arkadaĢların yaptığı 

eleĢtiriler doğrultusunda bize de bir hafta önce bu paket sunulsaydı, biz de katkı vermek için çalıĢsaydık. Sevgili Vekilimiz 

Hasan Bey, özellikle katkı koymamızı istedi ama konuĢmasına baktığım zaman, iĢte, sadece eleĢtiri değil, sadece siyaset 

değil destek vermemizi istedi. Ama, sizin de gördüğünüz gibi, iĢleyiĢe baktığımız zaman bize daha önce gelen bilgiler yok. 

Biz de on saat önce veya on beĢ saat önce bu bilgileri topluyoruz.  

Sayın Bakanım, öncelikli olarak eğer biz AR-GE paketi adı altında üretime dayalı sanayinin altyapısı olan 

geliĢtirmeye, teknolojiye destek vereceksek biz sanayi, üniversite, devlet iĢbirliği adı altında bir program hazırlayacaksak 

ben öncelikli olarak genel bakmak istiyorum. TÜBĠTAK, KOSGEB ve bunun yanında bu projeyi yürütecek bir, Türkiye’de 

eksik olan, Cumhuriyet Halk Partisinin de önerdiği, marka tasarım enstitüsü kurularak ve aynı zamanda veri bankası… Biz 

teĢvik veriyoruz, AR-GE paketi diyoruz, iĢte Ģu desteği vereceğiz, bu desteği vereceğiz diyoruz ama karĢılığında ne aldık? 

Ne gibi katkılar bize sağladı? Bu yatırımların bize verimliliği nedir bunu bilmiyoruz. Siz de özellikle Ģu kadar AR-GE’ye 

yatırım yaptık diyorsunuz, yüzde 1, ama ne kadar verim aldığınızı bilmiyorsunuz.  

Onun için, ben bu tasarının, özellikle Bakanlığınıza ve Bakanlar Kuruluna tanınan aĢırı yetkiler değil… Denetim 

verimliliği, analizleri açısından teĢvik projeleri, belli Ģirketlere, kiĢilere ya da akademisyen kadrolarına verilebilir diye 

düĢünüyorum. Açık, özellikle Bakanlar Kuruluna verilen yetkiler, bu projenin TÜBĠTAK, KOSGEB tarafından yürütülmeli 

ve Bakanlık da denetim görevi almalı ve veri analizlerini takip etmeli diye düĢünüyorum. Yıllardan beri süslü cümleler, 

süslü projeler, uygulamalarda yıllar içinde görüyoruz, hep iĢte, “AR-GE teĢviki” , “sanayi teĢviki”  adı altında sürekli yeni 



paketler, yeni programlar aslında Türkiye’de gündeme geliyor ama uygulamalara baktığımız zaman, hiçbir zaman bir 

mesafe almadık bu gibi desteklerden. Öncelikli olarak, bize göre, pazar araĢtırmaları yapılmalı, projelere destek devlet 

verecekse “AR-GE teĢviki”  adı altında haksız rekabeti önlemek için öncelikli olarak, üretici için o gün ne üretiyorsanız 

pazar araĢtırmaları yapılmalı, “Neden?” derseniz, haksız rekabeti sağlayabilir, yapacağınız AR-GE desteklerin, özellikle 

aynı marka üzerinde çalıĢan, aynı markayı üreten firmalar açısından haksız rekabeti getirebilir. Sanayimiz son dönemlere 

baktığımız zaman, özellikle iktidar partili arkadaĢlarımız sürekli ihracattan bahsediyorlar, sevgili arkadaĢlar, bir defa, bizler 

eğer burada gerçekten Türkiye’nin ayağa kalkması açısından sanayiyi destekleyeceksek, bu gibi AR-GE paketleri 

getireceksek samimi olmamız gerekiyor. Son yıllarda, Türkiye’ye baktığınız zaman, inĢaata dayalı, ranta dayalı ekonomi 

politikaları üzerine yoğunlaĢmıĢ. Onun için, biz samimi olacaksak, ihracatın büyüklüğünü gündeme getireceksek 

nüfusumuzun ne kadar arttığını da gündeme getirmeliyiz, büyümenin bu süreç içerisinde ne kadar ne olduğunu görmemiz 

gerekir, özellikle iĢsizliğin ne kadar arttığını görmemiz gerekir, yoksulluğun gün geçtikçe ne kadar arttığını görmemiz 

gerekir yani bir bütün bakmak lazım, zaten ithalatı hiç konuĢmuyoruz, onu hiç konuĢmuyoruz; konuĢmamıza da gerek yok. 

Onun için, biz eğer burada bir Ģeyler üreteceksek öncelikli olarak sanayi kuruluĢlarının ihtiyacını tespit edip, samimi olarak 

burada tartıĢıp, eksikler nelerdir, yetkileri kimlere verebiliriz, ne gibi teĢvikler, ne gibi yasal düzenlemeler getirebiliriz… 

Bunun yanında AR-GE destekleri adı altında Bakanlık kanalıyla değil, özellikle bizim Türkiye’de gurur duyduğumuz, 

kurulduğunda TÜBĠTAK kanalıyla, KOSGEB kanalıyla, hatta yeni iĢte, teknolojinin geliĢimiyle birlikte bizim önerdiğimiz 

marka tasarımı enstitüsü kurularak bunun üzerinden uygulamamız gerekiyor yani Bakanlığın, Bakanlar Kurulunun sadece 

denetim görevi alması gerektiğini ben düĢünüyorum. 

Sayın Bakanım, önerilerin 5’ inci maddesi var, özellikle bunu size sormak istiyorum: “Firmaların ortak proje 

yapımları sağlanmaya yönelik rekabet öncesi iĢ birliği…” diyorsunuz, rekabet öncesi iĢ birliği. “Proje modelini hayata 

geçirilerek bu projelere vergisel ve hibe destekleri verilmesi…” diyor. Buradaki hibenin özellikle bir çeliĢkili bir cümle 

olduğunu düĢünüyorum yani hibenin rakamının belirlenmesi gerektiğini. ĠĢte, bir maddede yine “Kira bedellerinin Bakanlar 

Kurulu tarafından belirlenmesi…” Orada da rakamın belirlenmesi gerektiğini düĢünüyorum yani “ġu rakama kadar Bakanlar 

Kurulu yetkisinde olması gerektiğini…” diye açıklık getirilmesi gerektiğini düĢünüyorum. Buradaki rahatsızlığımın ana 

sebeplerinden birisi sizin Saab projeniz, özellikle, gururla “Millî otomobilimiz olsun.”  diyorsunuz, katılıyorum size, Saab 

projesinin iĢleyiĢinin yanlıĢ olduğunu iddia ediyorum, eğer biz Çin malı bir platforma 40 milyon euro para vereceksek 

bunun açıklık içerisinde… Yani bunun bir raporu olması gerekiyor, kimler tarafından hazırlandığının, bu paranın hangi 

kaynaklardan verildiğinin açık bir Ģekilde ortaya konulması gerekiyor çünkü eğer biz otomobilde Türkiye’de gerçekten, 

baktığınız zaman, bir markayız, evet, kendi markamız yok ama üretim alanına baktığımız zaman biz markayız. Eğer biz 

otomobil yapacaksak öncelikli olarak pazar araĢtırmasını yapıp o raporu hazırlamalıyız ve bu raporu kimler tarafından 

hazırlatmalıyız diye açıklık getirmeliyiz buna diye düĢünüyorum çünkü biz bu pazarda dünya devleriyle rekabet edeceğiz. 

Çok iyi bir araç yapabilirsiniz. Demin bir milletvekili arkadaĢım iĢte, “Çok iyi ustalarımız var, gerçekten, istediğiniz Ģeyi 

üretebilirler.”  diye. Ben Ģunu söylüyorum: Evet, çok iyi ustalarımız var, bir kaportacı da bir araç yapabilir. Bugün 

Türkiye’de bir kaportacı da bir araç yapabilir. Ben yirmi yıl önce Anadol taksilerini kesip kamyonet yaptım. Bu Türk 

markası olmaz, bununla rekabet edemezsiniz. Onun için, ben bu 40 milyon euronun neye göre verildiğini ve bu raporu 

sizlere kimlerin hazırladığını ve aynı zamanda bunun pazar araĢtırılması yapıldığını mı… YaklaĢık olarak 1 milyar euro 

olduğundan bahsediyorsunuz yapılacak yatırımın, 1 milyar euroyu Türkiye’de hangi firmaların bu alanda yatırım 

yapabileceğini, devletin bunun neresinde olacağını, yani rekabet öncesi iĢ birliği projesi modeli diye düĢünüyorum ve aynı 

zamanda, bunu hangi markalarla yapacağız, nereye satacağız? Türkiye pazarıyla sadece millî, yerli araç diye Türkiye 

pazarına yapacağımız araçlarla bu aracın sadece üretimde kâr edeceğini düĢünmüyorum, buna biraz daha açıklık getirmenizi 

istiyorum. 

Tasarıyı genel olarak destekliyoruz. Genel olarak, maddelere baktığımız zaman, verimli ve aynı zamanda, gerçekten, 

sanayimize katkı koyacak bir tasarı ama bunun yöntem olarak yanlıĢ olduğunu düĢünüyorum.  

Hepinizi saygıyla, sevgiyle selamlıyorum. 

TeĢekkür ediyorum. 

BAġKAN – Sayın Tarhan, teĢekkür ediyorum. 

Sayın ErcoĢkun, buyurun. 

ALĠ ERCOġKUN (Bolu) – TeĢekkür ediyorum. 

Sayın BaĢkanım, Sayın Bakanım, değerli Komisyon üyeleri, sektörle alakalı veya kanunla alakalı dıĢarıdan katılan 

tüm katılımcılar; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  

AR-GE çalıĢmaları tabii, bilgi ekonomisine geçiĢ anlamında ülkenin en önemli açılımlarından bir tanesi. Bilgi 

ekonomisine geçiĢ olmadan yapmıĢ olduğumuz iĢlerin, gerçekleĢtirdiğimiz her türlü, gerek sanayi gerekse diğer çalıĢmaların 

istediğimiz seviyeye gelmesi mümkün değil. Dolayısıyla, üniversiteyle bilimsel anlamda yapılacak tüm çalıĢmaların ülkenin 

üretimini, tüm mal ve hizmet üretimlerini bu manada direkt etkileyeceğini görmemek mümkün değil. Tabii, aslında bilgi 

ekonomisi tüm grupların üstüne bastığı önemli konulardan bir tanesi, bilgi ekonomisine geçiĢ manasında da ülkede ciddi 

manada bir paradigma değiĢimine ihtiyaç olduğu da ortada çünkü evet, ihracatımızı 3’e, 4’e, 5’e katladık, millî geliri 2’ ye, 

3’e katladık ama Ģunu da ortaya koymak lazım ki, birkaç yıldan beri de bir noktada “Daha fazla nasıl artıĢ yapabiliriz?”  diye 

hep beraber düĢünüyoruz. Dolayısıyla, belki 1800’ lerin sonunda Sanayi Devrimi veya bir Sanayi Devrimi’nin bir ülke için 



neler ifade ettiğini Ģu anda çok daha iyi bir Ģekilde görebiliyorsak Türkiye’nin de Ģu anda bilgi ekonomisine geçiĢ anlamında 

ne kadar önemli bir aĢamada olduğunu da net bir Ģekilde ortaya koyabiliriz. Dolayısıyla, tüm kurumların, kuruluĢların, Sayın 

BaĢbakanın da devamlı belirttiği gibi, bir yeniden yapılanmaya, bir restorasyon sürecine ihtiyaç var. Bu noktada AR-GE 

kanunun da ciddi manada katkıda bulunacağını söyleyebiliriz. Tabii, bu bir kültür meselesi, yani nasıl sanayide üretim bir 

kültür meselesiyse, belli bir bilgiye, birikime ihtiyaç varsa AR-GE’de de ilk baĢta 50 kiĢi, evet, büyük ölçekli iĢletmeler bu 

manada sürece dâhil oldular, bir kültür oluĢturdular, daha sonra bunun 30’a düĢmesi AR-GE’ye yönelik çalıĢmaları 

destekledi, artırdı. ġu anda 15 kiĢi, yani ben Ģahsen bu 15’ in, 5, hatta 1 bile olması gerektiğini bazı sektörlerde düĢünüyorum 

ama bir de bir dengeyi de oturtmak lazım yani bir tarafı düĢünürken diğer tarafta da iĢin tamamen farklı kesimlere 

dağılabileceğini de hesap etmek lazım. Dolayısıyla, evet, 15 kiĢi de birçok sektör anlamında ihtiyaçları bu manada 

karĢılayabilir. Tabii, bu paketin ortaya çıkartılırken etki alanındaki bütün kurumların, kuruluĢların, sivil toplum örgütlerinin 

görüĢlerinin alınarak bu noktaya gelmesi de önemliydi. Ben benimle alakalı, iĢte, biliĢimle ilgili kurumlarla görüĢtüğümde 

hepsinin, bütün arkadaĢların “Bizim görüĢlerimiz alındı, destekliyoruz, katkı sağlamak istiyoruz yani doğru bir iĢ 

yapıyorsunuz.”  Ģeklindeki paylaĢımları da beni bu manada mutlu etti. Ben emeği geçen bütün arkadaĢlarımıza, katkı veren, 

hem sivil toplum örgütleri anlamında hem de bakanlıklar nezdinde, Sayın Bakanımızın Ģahsında teĢekkür ediyorum. Bu 

kanunun ülkenin, milletin geleceğine katkı sağlayacağını düĢünüyorum. 

TeĢekkür ediyorum. 

BAġKAN – Sayın ErcoĢkun’a teĢekkür ediyorum. 

Sayın Tin… 

ġAHĠN TĠN (Denizli) – Sayın Bakanım, Sayın Bakan Yardımcımız ve Sayın MüsteĢarımız, Sayın BaĢkanım; 

öncelikle, bir sanayici olarak AR-GE kanunu ve tasarım kanunuyla ilgili yapılmıĢ olan çalıĢmalardan dolayı teĢekkür 

ederim.  

Tabii ki, değerli Komisyon üyesi arkadaĢlarımız, herkes fikrini, düĢüncesini söyledi. Ben öncelikle, geçmiĢte bunları 

da bulamadığımızı belirtmek istiyorum ve belki de bugüne kadar geç kaldığınız bir çalıĢma, sanayici için, sanayi için, 

efendim, tasarımlar için, üretici için ama bunun bugün yapılıyor olması önemlidir, bence buna destek olmak lazım ve ben 

bunu ciddi buluyorum, yani ciddiyetsiz bulmuyorum, önce onu belirtmek istiyorum çünkü bizim yaptığımız her bir çalıĢma, 

eğer biz milletvekilleri olarak bugün buradaysak, komisyonlardaysak, Mecliste isek her Ģeyi ciddiye aldığımız anlamına 

gelmektedir ve ciddi olarak da bu çalıĢmanın altına imza atıyoruz demektir. Belki de bu, hani, bizim açımızdan zamanın dar 

olması, okuyamamıĢ olmamız, tam olarak araĢtırma yapamıyor olmuĢ olmamız bizim için bir sakınca olarak ortaya 

konabilir fakat Ģunu da belirtmek istiyorum ki, Ģimdi, ihracatta iĢte, ilerleme olmadığı ya da sanayicilerin yatırım 

yapmadığıyla ilgili söylemler geliĢtiriliyor yani bazen Ģu ekonomik yatırım ya da bu kanunun aslında bizim hepimizin 

samimi olarak, bir sanayici olarak, belki akademisyen olarak, giriĢimci iĢ adamı olarak canıgönülden bunların 

desteklenmesi, varsa eksiklerinin, biraz önce belirttiği gibi bazı arkadaĢlarımızın, onun üzerinde “ġu maddede Ģu var.”  deyip 

destek olmak ya da farklı fikrimizi söylemek yerindedir ama bizim global olarak her Ģeyi eleĢtirerek tabii ki, bir yere varma 

Ģansımızın da olmadığını düĢünüyorum. Yani sanki bu sanayide yatırımın olmamıĢ olması, belki de hepsi, iĢte, bugünkü 

Hükûmetin suçuymuĢ gibi ortaya konmuĢ olması, ne bileyim, bazı AR-GE’ lerin olmamıĢ olması, bunun hepsinin bugünün 

suçuymuĢ gibi olmuĢ olması… Tabii ki, bazen yadırgıyoruz bunu. Hani, ben bazen Ģunu diyorum: Biz geçmiĢte, hani, 

Venüs’e, uzaya, Jüpiter’e gidiyorduk mekikle, bugün gidemiyor muyuz anlamında görüyorum. O açıdan da bu yapılan 

çalıĢmaları ve destekleri çok iyi buluyorum, yerinde buluyorum. Bu anlamda teĢekkür ediyorum ve gereken neyse de bunun 

yapılması gerektiğini düĢünüyorum.  

Sağ olun. 

BAġKAN – Sayın Tin’e teĢekkür ediyorum. 

Son sözü Sayın Kalkan’a veriyorum. 

Çok kısa olsun, buyurun. 

NECĠP KALKAN (Ġzmir) – Efendim hepinize teĢekkür ediyorum. 

Ben yeni milletvekiliyim ama eski bir tekstil mühendisiyim. 1974 senesinde Ege Üniversitesini bitirdim. Tabii, 

tekstil o zaman Türkiye'de geriydi, yeni baĢlamıĢtı. Dünyanın en iyi dokuma makinalarını da Ġsviçre’de yapıyorlardı. Bizim 

hocalarımız da Ġsviçreli, Alman’dı. Beni o dünyanın en iyi dokuma tezgâhı yapan fabrikaya stajyer olarak gönderdiler, iki 

buçuk ay çalıĢtım. Bir bölümde çalıĢıyordum, baĢka bir bölüm vardı, baĢında yazıyordu “Labor Future” , oraya geçiyordum, 

dediler “Oraya geçemezsin.” , “Niye geçemem?” dedim, “Orada araĢtırma yapılıyor.”  dediler. O zaman… Dokuma tezgâhını 

bileniniz var mı, özellikle anlatıyorum, mekik vardır ortada, o mekikler de dakikada 70-80 devir yapar. Yani dakikada 70 

defa atar. “Bu laboratuvarda ne oluyor?”  dedim. Bu laboratuvarda mekiği kaldırmıĢlar suyla ipliği atıyorlar. Tekstil 

mühendisiyim, daha bitirmemiĢim okulu, “Böyle bir Ģey olabilir mi, suyla iplik atılır mı?”  dedim. Ve o tezgâhların devri 60-

70 dakikadan 800 dakikaya çıktı, sonra su yetmedi havayla yaptılar, o da çıktı 1.200 dakikaya. 

ġimdi, bunu niçin anlatıyorum? Sayın Tacettin Bayır dedi ki: “Kore yirmi sene evvel baĢladı.”  Aslında yirmi sene 

evvel değil, otuz sene evvel baĢladı. Bu, araĢtırma geliĢtirme kavramı, tasarım kavramı bizde yeni çıktı. On senelik bir 

mazisi var. 

Ben Ġzmir Ekonomi Üniversitesinin de kurucusuyum. Tasarım bölümünü açtık, Ekrem Bey’ le “Ya, tasarıma acaba 

öğrenci bulabilir miyiz?”  diye düĢündük. Hakikaten de inanılmaz öğrenci bulduk. Yani benim önüme, bu kısa dönemli 



milletvekilliğinde gelmiĢ Türkiye için en hayırlı kanunlardan biri bu. Bu kadar komisyon üyesi hangi partiden olursa olsun, 

bu kadar hayırlı bu kadar isabetli… Ama sizin dediğiniz eksiklikler de var. Bütün bunları dikkate alarak bu kanuna, 

hepimizin sahip çıkması lazım. 

Hocam, senin dediğini dinledik. Özellikle, “Öğrenci sayısı düĢtü” dediniz. Ee, ne yani bırakalım da daha fazla mı 

düĢsün? ĠĢte, bu da bir tedbirdir. Hem öğrenciye hem üniversiteye hem öğretim görevlisine yansıyan Ģeyler var. Herhâlde, 

Türkiye üniversitelerinde de 5,5 milyon öğrenci okuyor. Türkiye üniversitelerinden yılda 750-800 bin öğrenci mezun 

oluyor. Bu imkânların cazibesi, bu imkânların… Yani bu AR-GE’ye verdiğimiz desteklerin cazibesi gelecek için onlara bir 

Ģey ihtiva eder, o kadrolar da dolar. Doğru olanı, bu tasarının… ġahsen benim önüme gelmiĢ geçmiĢ tasarılardan en zevkle 

“Evet.”  diyeceğim bir tasarı olarak görüyorum. Sizin de desteğinizi bekliyorum. 

BAġKAN – Sayın Kalkan, teĢekkür ediyorum. 

Son söz dedik ama Ģimdi YÖK BaĢkan Vekilimiz Sayın Kapıcıoğlu söz istemiĢ, ona söz veriyorum. Ondan sonra, 

Sayın Bakanımıza söz vereceğiz. 

Buyurun. 

YÖK BAġKAN VEKĠLĠ PROF. DR. MEHMET ĠSMAĠL SAFA KAPICIOĞLU – TeĢekkür ediyorum Sayın 

BaĢkan. 

Sayın Bakanım, Öncelikle, bu kanun tasarısının hayırlı olmasını diliyorum. ÇalıĢma sürecinde Yükseköğretim 

Kurulunun da bu konuda görüĢleri alındı ve değerli katkılarda bulundu arkadaĢlarımız. O bakımdan, ülkemizin araĢtırma 

geliĢtirme faaliyetlerinin desteklenmesi açısından bu tasarının çok önemli olduğunu belirtmek istiyorum.  

Burada kısa bir bilgilendirme yapıp sözü bitireceğim. Özellikle temel bilimlerle ilgili öğrenci sayılarından bahsedildi. 

Buna göre, evet, gerçekten yıllar içerisinde öğrenci sayılarında, talep edilen sayılarda bir düĢüĢ oldu. Ancak “Bölümler 

kapatıldı.”  sözü doğru değil, bölümler kapatılmadı ancak oraya öğrenci tercihleri olmadığı için bazı bölümler öğrenci 

alamıyor, onu belirtmek istiyorum. 

2014’ le 2015 yılını karĢılaĢtırdığımızda, fizik, kimya, biyoloji ve matematik alanlarında, 2014 yılında yerleĢen 

öğrenci sayısı toplam 6.637, ayrıntıları da var ama ona girmek istemiyorum. Ancak bu Sayın Bakanımızın da belirttiği 

teĢvikler soncunda bu sayının 2015 yılında 7.354 olduğunu görüyoruz ve Ģu anda bu bölümlerde okuyan toplam öğrenci 

sayısı da 15.129. Yıllar içerisinde bir azalma var ama toplam sistemde okuyan öğrenci sayısı da bu. Bunu bilgilerinize arz 

etmek istedim. 

Bir de, 5’ inci maddeyle ilgili kısa bir bilgilendirme yapmak istiyorum. Orada ücretlendirmenin sadece öğretim 

üyelerine verildiğinden bahsedildi. Dikkat edilirse, orada “öğretim elemanı”  ifadesi geçmektedir. Bu öğretim üyeleri de 

dâhil olmak üzere… 

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Öneri 5, 5’ inci madde değil. 

YÖK BAġKAN VEKĠLĠ PROF. DR. MEHMET ĠSMAĠL SAFA KAPICIOĞLU – Hayır, ben 5’ inci maddeden 

bahsediyorum efendim. Orada, öğretim üyelerinin yanı sıra diğer akademik kadrolara da bu teĢviklerin verildiğini bu 

ifadeyle belirtmek istiyorum. 

Söz verdiğiniz teĢekkür ediyorum, arz ederim efendim. 

BAġKAN – Ben Sayın Kapıcıoğlu’na verdiği bilgiler için teĢekkür ediyorum. 

ġimdi, komisyon üyelerimizin görüĢ ve değerlendirmeleriyle ilgili değerlendirme ve cevap için Sayın Bakanımıza 

söz veriyorum. 

Buyurun Sayın Bakanım. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) - Sayın BaĢkanım, ben de öncelikle bütün 

komisyon üyelerimize yaptıkları bu katkılardan dolayı çok teĢekkür ediyorum. 

13 arkadaĢımız söz aldı, arkadaĢlarımız ciddi katkılar yaptılar, ben de her bir arkadaĢımızın yaptığı katkının dikkate 

alınacağının bilinmesini özellikle arzu ederim. 

Tabii ki, bir tartıĢma yürütüyoruz. Bu tartıĢmada Hükûmet ve iktidar partisi bardağın dolu tarafından bakacak, 

muhalefet partileri de bardağın boĢ tarafından bakacak. Ama Ģunu sevinerek özellikle ifade edeyim ki, en fazla mutabakatın 

oluĢtuğu veya oluĢacağı kanun tasarılarından birini görüĢüyoruz. Doğrusu, bu beni çok memnun ediyor. Elbette muhalefet 

eleĢtirisini yapacak, bu eleĢtirileri bizim dikkate almamız, değerlendirmemiz bizim açımızdan son derece önemli. Ben de bu 

çalıĢmaları yaparken özellikle arkadaĢlarıma rica ettim, dedim ki: “Muhalefet partilerimiz bu konuda ne demiĢ? Seçim 

beyannamelerinde, parti programlarında ne yazmıĢlar, ne ifade etmiĢler?”  Ve bütün arkadaĢlar… Sadece HDP'nin Ģeyini çok 

alamadım, yani çok detaylı bir baĢlık göremedim programında ama AK PARTĠ’nin CHP'nin ve MHP'nin AR-GE ve 

inovasyon, giriĢimcilik açısından ne söylediğini Ģöyle bir tablo olarak çıkardım. 

Burada gördüğüm, bir, bir kere çok büyük oranda, uygulamalardaki farklı önerileri bir kenara koyarsak, büyük 

oranda mutabakatın olduğu bir alan. Onun için de zaten bu kanun aslında teknik bir kanun. Doğrusu teknik düzenlemeleri  

çok fazla içeren bir kanun. O açıdan tartıĢmalar da, teknik düzeydeki tartıĢmalar da bizim açımızdan son derece önemli ve 

yol gösterici. ArkadaĢlarımızın değerlendirmelerine bazı verilmesi gereken çok kısa kısa cevaplar olabilir veya bir 

değerlendirme olabilir, çok da zamanınızı almadan girmek isterim. 

BAġKAN – Buyurun Sayın Bakan. 



BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) - Sayın Didem Engin’ in “Etki analizlerini 

göremedik.”  Ģeklinde ifadesi oldu. Biz bu çalıĢmayı yürütürken, özellikle bakanlıkta en çok önemsediğimiz nokta etki 

analizleri, onu söyleyeyim. Ben bakanlık görevini devraldığım andan itibaren ilk verdiğim talimat bakanlığımızda Etki 

Değerlendirme Daire BaĢkanlığının kurulması.  

Bakın, bir bakan olarak ben, bu yasada, pek çok yetkimi kurum ve kuruluĢlarımıza devrediyorum, bakan olarak bunu 

yapıyorum. Neden yapıyorum? Bizim asli görevimiz politika belirlemek, gerekli düzenlemeleri yapmak, sektörleri çok daha 

ileriye taĢıyacak gerekli akreditasyonları yapmak, gerekli düzenlemeleri ve denetimleri yapmak. Bizim bakanlık olarak 

odaklandığımız, yoğunlaĢtığımız alan bu. Hiç kuĢkusuz, bu kanun tasarısının taslağını hazırlarken bu düzenleyici etki 

analizini yapmamamız mümkün değildi. ġu anda bu tasarının, AR-GE Reform Paketi’nin yaklaĢık bir yıllık maliyeti bize 

265 milyon 474 bin 600 lira. Bu bizim açımızdan önemli. Her bir maddenin alt kırılımları var, bunların hepsini tek tek hangi 

senaryoya göre bu maliyetlerin yapıldığını belki maddeler geldikçe konuĢuruz. 

Değerli arkadaĢlar, özellikle genel değerlendirmelerin, doğrusu, çok detayına girmek istemem ama Ģunu da hakkın 

teslimi açısından söylemek durumundayız: Bakınız, Ģu anda Türkiye'nin millî eğitim sisteminde 900 bin öğretmenimiz var 

ve bu 900 bin öğretmenin 450 binden fazlası AK PARTĠ iktidarı döneminde göreve baĢlayan öğretmenler. ġu anda da 

Meclisimizin de onayıyla her yıl sürekli en fazla kadroyu millî eğitime tahsis ediyoruz. 

Türkiye, modern mektep anlayıĢına 1862 yılında geçti, cumhuriyetten çok önce geçti. 1862 yılından 2002 yılına 

kadar Türkiye'de toplam 310 bin derslik varken, sadece AK PARTĠ iktidarı döneminde biz buna yaklaĢık 250 bin derslik 

ilave ettik. Ama eğitimde kalitenin artması için fizikî iyileĢtirme gerek Ģart fakat yeter Ģart değil. Fakat Türkiye olarak 

gelenekleri itibarıyla da -ben de eğitimci olduğum için konuyu bilen bir arkadaĢınızım- ezberci bir anlayıĢtan geliyoruz. 

Bizim son on üç yıldır en fazla üzerinde durduğumuz konu bu ezberletici anlayıĢtan uzaklaĢmak. Ama kolay değil, çok zor 

bir iĢ. Eğitim, meyvelerinin en uzun vadede alındığı alandır, kim ne derse desin. Ama “Bu pakette eğitim ayağı eksik.”  

derken... Biz tabii ki AR-GE ve inovasyonla ilgili noktaları özellikle bu pakete koyduk. Yoksa bizim bu paketimizde ve 

diğer hazırladığımız strateji belgelerinde en fazla odaklandığımız alan nitelik sorunu. Evet, Ģu anda Türkiye'nin AR-GE ve 

inovasyon niteliğinde problem var, bunu biliyoruz. Ama bu, bir yılın, beĢ yılın, on yılın problemi değil. Bu, ezberci eğitim 

anlayıĢının bizim önümüze getirip koyduğu maalesef büyük bir birikim. Bunu aĢmak için de çok ciddi çalıĢmaların 

olduğunu, defalarca müfredatta basitleĢtirmelerin yapıldığını, ezberci anlayıĢtan uzaklaĢan pek çok düzenlemenin 

yapıldığını ben gayet iyi biliyorum. 

Ama Ģunu da özellikle ifade etmem lazım: Hani, eskilerin güzel bir sözü var: Bir yılda ürün almak isterseniz toprağı 

ekin, on yılda ürün almak isterseniz ağaç dikin, yüz yılda ürün almak isterseniz insan yetiĢtirin. Ġnsan yetiĢtirmek bu kadar 

uzun, zor, meĢakkatli, zahmetli bir iĢ. Onun için bir sihirli değnekle dokunarak eğitimi düzeltme Ģansımız yok. Belki 

önümüzdeki maddelerde konuĢuruz. Mesela bakanlık olarak kodlama dersinin liselere zorunlu, ilk ve ortaokullara da 

seçmeli müfredata alınmasını ve kodlama dersinin behemehâl bizim eğitim sistemimize kazandırılmasının gerekliliğini 

düĢünüyoruz ve bunu Millî Eğitim Bakanlığımıza resmen yazıyla bildirdik. ġu anda da Millî Eğitim Bakanlığımız bunun 

üzerine çalıĢıyor. Eğer “Sanayi 4.0”  diyorsak bunu kodlamadan baĢlatacağız. Algoritma yazmayan bir gencin, bir genç 

kızımızın veya bir yavrumuzun “Sanayi 4.0”a ulaĢması çok zor. Bunlar bildiğimiz ve adımlarını attığımız konular. 

Bu 2023 hedefleriyle ilgili özellikle Ģunu söyleyeyim: Bakın, Türkiye hem bölgesel hem de küresel konjonktürde çok 

ciddi badirelerden geçiyor. Bu, hedeflerimizin ĢaĢmasına sebep oluyor mu, oluyor. Ama bu hedeflerden ayrılmamak 

Türkiye'de bizim açımızdan önemli. Elbette, belki AR-GE’de yüzde 3’ü yakalamayacağız ama yüzde 2,5’u yakalarsak, bunu 

da o yüzde 3 AR-GE hedefinden dolayı yakalayacağız. Bizim insanlarımızın bu hedeflere kilitlenmiĢ olması bizim 

açımızdan önemli. Elbette eleĢtirileri göğüsleriz, bu konudaki eleĢtirileri mutlaka dikkate alırız ama Türkiye 2023 

hedeflerine sarılmalı ki bugün yapması gereken iĢleri daha iyi yapsın. 

Bakın, Sayın Emin Haluk Ayhan Bey dedi ki: “Ülkemizi 2023 hedeflerine taĢıma yolunda kamu kesimi ve özel 

sektörün çok yoğun bir gayret göstermesi zorunluluk arz etmektedir.”  Bu, zannediyorum burada hepimizin ortaklaĢacağı bir 

cümle. Niye? Biz, eğer bu ülkeyi cumhuriyet tarihimizin en anlamlı yıllarından birinde koyduğumuz hedeflere ne kadar 

yaklaĢtırırsak kendimizi o kadar baĢarılı hissedeceğiz, o kadar baĢarılı göreceğiz. Bu açıdan, bu cümleleri biraz da kamu 

bürokrasisinin, özel sektörün ve tüm paydaĢların bu noktada ne kadar çok çalıĢması gerektiğini ifade etmek için yazıyoruz 

ama… 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakan, o hedefler sizden önce vardı zaten, 2023 hedefleri. Tenkit etmek 

için söylemiyorum. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Yok, estağfurullah. Sadece ortak noktamız Ģu 

Haluk Bey: Bugün Türkiye'nin geldiği nokta, Türkiye için sevindiricidir ancak yeterli değildir. Hepimiz bunda mutabık 

mıyız? Türkiye'nin 2023’ te dünyanın en güçlü 10 ekonomisi arasına girmesi hepimizi sevindirecek bir geliĢme olmayacak 

mı? Olacak. ĠĢte bu noktada en önemli adımlardan biri olarak bu AR-GE paketini görüyoruz, onu özellikle söyleyeyim. 

Bunun siyasi yönünü biraz önce muhalefetteki arkadaĢlarımız da, iktidardaki arkadaĢlarımız da söyledi. Bu kanun, bu 

noktada çok teknik bir kanun ve siyasi tartıĢması çok olan madde yok burada. Tamamı, tasarım ofisleri… Hangi 

arkadaĢımızın AR-GE merkezi gibi desteklenmesine karĢı durmasını bekleriz? ĠĢte, CHP’nin de, MHP’nin de -HDP’yi, 

dediğim gibi, çok detaylı göremediğim için söyleyemiyorum ama- AK PARTĠ’nin de seçim beyannamesinde de, Hükûmet 



programında da var olan ortak alan. Dolayısıyla, bu noktalarda, buradaki katkılarla da, inĢallah, çok daha iyi bir noktaya 

geliriz diye düĢünüyorum.  

Biz bu paketle ithalatı teĢvik eder miyiz? Hayır, kesinlikle etmeyiz. Biz bu paketle, ithal ettiğimiz özellikle ara 

mallarında AR-GE ve inovasyon yoluyla yerli üretimi artırmayı hedefliyoruz. Siz AR-GE ve inovasyon yaparsanız ithalat 

yerine kendi üretiminizi artırırsınız. Bizim zaten AR-GE ve inovasyona en çok destek vermemizin temel sebeplerinden biri 

ithalat bağımlılığımızı azaltmak. Ġhracatınızı artırırsınız.  

ArkadaĢlar, hepimiz çok iyi biliyoruz; sizler marka olarak, isim olarak biliyorsunuz. ġu takım elbiseyi her Ģeyiyle -

markasını dahi- burada, Türkiye’de bastırıyor, Türk üreticiden 100 dolara alıyor ama dünyaya 500 dolara, 1.000 dolara 

satıyor. Tek Ģey var: Marka ve tasarımı kendine ait. ġimdi, bu noktada Türkiye'nin bu yetkinliği kazanması bizim için 

kesinlikle önemli.  

Yabancı uzman konusunda… Orada özellikle Türkiye'nin ihtiyaç duyduğu “yabancı uzman” ibaresini koyduk. Biz 

Türkiye olarak AR-GE… Ve artık dünya açık AR-GE’yi konuĢuyor, dünya açık AR-GE’yi konuĢuyor. Artık on yıl 

öncesinin AR-GE kavramı bugün geçerli değil. 

Bakın, Amerika seyahatinde Tesla’yı ziyaret ettim. Bataryayla ilgili tüm birikimini dünyaya açmıĢ, bütün bilgi 

birikimini, milyarlarca dolar harcadığı bütün birikimi dıĢarıya açmıĢ, herkes ulaĢabiliyor. “Niye böyle bir Ģey yaptınız? Bu 

sizin çok emek verdiğiniz bir alan.”  dedim, “Bunu benim kendi imkânlarımla geliĢtirmem çok kolay değil, ben bunu bir an 

önce ticarileĢtirmeliyim. Dünyada en hızlı kim geliĢtiriyorsa geliĢtirsin, bedelini öder, alırım.”  dedi.  

ġimdi, dünya artık farklı bir AR-GE mantalitesine gidiyor. Ġnovasyon, açık inovasyonu biliyoruz ama dünya artık 

açık AR-GE’yi konuĢuyor. Bizim burada, nitelikli yabancı istihdamını Türkiye’ye kazandırmakla, kritik alanlarda çok daha 

hızlı bir AR-GE ve inovasyon yeteneği kesinlikle kazanacağımızı düĢünüyorum.  

“Temel bilimlerle ilgili hangi üniversitelerin mezunları…” ArkadaĢlar, bizim temel bilimlerde hedefimiz Ģu: Ġlk 25 

binin içerisine temel bilimleri tercih eden gençlerimiz girsinler. Yani, daha doğrusu, ilk 25 bindeki öğrenciler temel bilimleri 

tercih etsin, burslardaki temel mantık bu. Ve geçen yıldan bu yıla kadar ciddi derecede bir artıĢ var. Eminim önümüzdeki yıl 

daha da artacak bu sayı. Evet, en yüksek puanla Boğaziçi alıyorsa Boğaziçi’ni tercih etsin, en yüksek puanla ODTÜ alıyorsa 

ODTÜ’yü tercih etsin, ĠTÜ’yü tercih etsin. Nereyi tercih edeceği bizim için önemli değil, bizim için önemli olan: En yüksek 

puanlı öğrenciler temel bilimleri tercih etsin. Buradaki maddede de, kanun tasarısındaki maddede de biz üniversite ayrımı 

kesinlikle yapmayız. AR-GE Ģirketi, AR-GE merkezi, eğer Niğde Üniversitesinden bir temel bilimler mezununu çalıĢmak 

isterse de biz bu desteği vereceğiz, efendim -yani, ismi geldiği için söyleyeyim- Ağrı Ġbrahim Çeçen Üniversitesinden 

birisini de çalıĢtırmak isterse vereceğiz, Boğaziçi’nden mezun birisini çalıĢtırmak isterse de vereceğiz. Bizim için orada 

üniversite ayrımı veya ayrımcılık kesinlikle yok. Önemli olan Ģu…  

Temel bilimlerde, bakın, iki Ģey çok önemli, motivasyon, tercihte. Bir, tercih ettiğinde burs; iki, daha da önemlisi, 

mezun olduğunda iĢ imkânı. ġimdi, biz burada “mezun olduğunda iĢ imkânı”nı biraz açıyoruz. Önümüzdeki süreçte 

göreceksiniz, üretim paketinde de temel bilimler mezunlarının daha fazla iĢ bulması konusunda gayret göstereceğiz. Sizler 

de bu konularda bu çalıĢmalara destek ve katkı verirseniz, eminim ki Türkiye'nin temel bilimler sorununu çözeceğiz, 

hedefimiz bu. Kesinlikle baĢka bir düĢüncemiz yok.  

Temel bilimlerle ilgili açıklamayı, Sayın Toğrul’ la ilgili, ifadelerle ilgili açıklamayı YÖK BaĢkan Vekilimiz yaptılar. 

Temel bilimlerin bundan sonra çok daha iyi tercih edileceğini özellikle söylüyorum. 

“Makale sayısı düĢtü ama etkisi azaldı.”  dedi Sayın Vekilimiz.  

Aslında bu çok doğru bir bilgiye dayanmıyor, Sayın Vekilim, onu özellikle söyleyeyim. Bakınız, 2009-2014 

dönemindeki yayın sayısındaki artıĢ yüzde 24’ken atıf sayısındaki artıĢ yüzde 54. Atıf, kaliteyi gösterir, doğru mu? Etkiyi 

gösterir. Bütün bilimsel çalıĢmalarda bir makalenin yayınlanması kadar o makaleye ne kadar atıf yapıldığı önemli. 

Türkiye’deki atıf sayısı, aslında, makale sayısının 2 katına çıktı. Elbette, arkadaĢlar, hızlı, niceliksel artıĢların kalitede zaman 

zaman düĢme oluĢturduğu bir genel bilimsel gerçektir, doğru mu? Bilimsel gerçektir. Siz niceliği hızla artırırsanız nitelikte 

bir kayıp olabilir ama o kayıp da zamanla çok daha avantaja dönebilir. Bu noktada, Türkiye bundan korkmamalı. “Niteliksel 

artıĢımız düĢüyor.”  diye niceliksel artıĢtan çekinmemeliyiz. Bugün niceliksel olarak artarız, yarın nitelik artıĢını kesinlikle 

sağlarız.  

Bu noktada, belki, Sayın Toğrul’a bir cümleyle Ģunu ifade etmem lazım: Değerli arkadaĢlar, bütün dünyada düĢünce 

özgürlüğüyle ilgili genelgeçer kural vardır. Bu genelgeçer kuralın içerisinde kalındığı sürece hiç kimse bir akademisyenin 

bildirisine, görüĢüne, ifadesine, düĢüncesine, makalesine müdahale etmez, edemez, etmemelidir. Bu genelgeçer Ģudur: Eğer 

bir akademisyen düĢünce özgürlüğü sınırlarında kalıyorsa, Ģiddeti ve Ģiddet uygulayanları övmüyorsa…  

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Yok ki öyle bir Ģey. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Var. Yani, o bildirinin içeriğini…  

Ben, Ģimdi, bu akademisyenlerle ilgili üç kategoride değerlendirdim olayı ki sonradan yaptığımız değerlendirme de 

bu değerlendirmemizi haklı çıkardı. Bir: Bu bildiriyi kaleme alanlar. Kesinlikle bu bildiri. 

Bakın arkadaĢlar, eğer Sur’da, Cizre’de, Silopi’de teröristler bir iĢgal giriĢiminde bulunmasaydı Türkiye'nin güvenlik 

güçleri gidip orada o operasyonları yapma ihtiyacı duyar mıydı? Duymazdı. ġimdi, böyle açık, çıplak bir gerçek varken bu 

bildiride devleti suçlayıp, orada canı pahasına ülkenin birliğini, bütünlüğünü sağlamayı amaçlayan güvenlik güçlerini 



suçlayıp, maalesef, terör örgütüne ima yoluyla dahi bir tek cümle, bir tek kelime etmeyen bir bildiriyi düĢünce özgürlüğü 

sınırları içerisinde göremeyiz. Bakın, bütün uluslararası standartlar… 

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Sayın Bakanım, Sartre Fransa’ya “Katil.”  demiĢtir. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Sayın Vekilim, nasıl? 

BAġKAN – Sayın Toğrul… 

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) – Sartre Fransa’ya “Katil.”  demiĢtir ama Fransa Sartre’yi linç etmemiĢtir. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – ġimdi, bakın, her dönemi kendi içerisindeki 

Ģartlarıyla birlikte değerlendirmek gerekiyor.  

BAġKAN – Sayın Toğrul, bitirsin. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Bugüne kadar Türkiye’de Hükûmete yönelik, 

iktidara yönelik, hatta devlete yönelik pek çok eleĢtiri yapılmıĢtır, akademisyenler tarafından da yapılmıĢtır ama hiçbir 

açıklama Ģiddeti övme, Ģiddeti yapanları destekleme anlamına gelmemelidir. Bu noktada… 

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) - Tek kelime yok, Sayın Bakanım, yapmayın… 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) - Ya, ben okudum. ġimdi, bir… 

MAHMUT TOĞRUL (Gaziantep) - Orada tek kelime Ģiddet yok. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) - Bu üç noktada… Yazanlar açısından bu 

kesinlikle, bize göre, bir ihanet belgesidir. Ha, bunu üstün körü okuyarak imza atanlar açısından bu konuyu bir gaflet belgesi 

olarak görüyorum ama arkadaĢının hatırıyla, özellikle hiç okumadan imza atan akademisyenleri de biliyorum, onlar 

açısından da üzerinde hassasiyetle değerlendirilmesi gereken bir konu olarak görüyorum. 

Evet, Sayın Akif Ekici: “40-50 eleman 15’e düĢüyor.”  Gerçekten, 2008’deki tartıĢmalarda ben de Meclisteydim, 

birlikteydik o dönemde. O dönemde 50 sayısı çok isabetli bir sayıydı. ġu açıdan isabetliydi: Bir anda 15’e düĢürmüĢ 

olsaydık, bugün biz “AR-GE merkezleri amacının çok dıĢında. AR-GE merkezlerinde AR-GE yapılmıyor, bunlar 

üretimdeki mühendislerini AR-GE’de çalıĢtırıyorlar.”  gibi pek çok haksız eleĢtiriyle, belki, muhatap olacaktık. Ve bu 

baĢlangıçtaki o kuruluĢ döneminin zorluğunun 50 AR-GE personeliyle geçilmesi bugün böyle bir kanunun Türkiye’de, 

aslında, uygulanabilir olarak sürmesinin, bana göre, çok önemli bir adımıydı. Oradaki tartıĢmaları biliyorum, baĢta “100” 

diye geldi. Meclisimiz bu konuda, gerçekten, iyi bir tartıĢmanın sonucunda bunu 50’ye çekti. Biz ne yaptık? 2014 

Haziranında bu sayıyı 30’a kadar çektik, biliyorsunuz. Ama 50 sayısıyla birlikte biz Bakanlık olarak da Ģunu baĢardık: Bir 

AR-GE merkezinin kurulumundan geliĢimine kadar her merhaleyi kamu adına denetlemeyi, yönlendirmeyi özellikle 

oturttuk, sistemi oturttuk. 30’a indi, 30’u da Ģimdi oturttuk. ġimdi, 15’e sektörel bazda… Mesela bizim gıdada yeterince 

AR-GE merkezimiz yok. Niye? Gıdadaki firmalarımızın büyüklükleri 30 sayısına eriĢmeyi çok mümkün kılmıyor. Veya 

biliĢimde yeteri kadar AR-GE merkezimiz yok. ġimdi, bundan sonra 15’e indirdiğimizde çok daha sorunsuz bir düzenleme, 

denetleme ve yönlendirme imkânımız olacak. Bu açıdan -o günkü tartıĢmaları da biliyorum ama- bugün 50 sayısının 15’e 

düĢüyor olması… Sayın ErcoĢkun bunun 5’e, 1’e düĢmesi gerektiğini de söyledi. Aslında biz bunun yolunu baĢtan, 2000 

yılında çıkan Teknoloji GeliĢtirme Bölgeleri Kanunu’yla aĢtık. Orada 2 kiĢiyle bile AR-GE yapsanız AR-GE desteklerinden, 

Teknoloji GeliĢtirme Bölgesi desteklerinden faydalanıyorsunuz. Bu açıdan, Ģu anda AR-GE merkezlerini biz biraz daha, 

özellikle kontrollü bir Ģekilde… Çünkü bu AR-GE merkezi olan firmalar yarın AR-GE merkezleriyle ilgili genel 

spekülasyondan çok etkileniyorlar. Bunu da mümkün olduğu kadar azaltmak istiyoruz.  

Sayın Nureddin Nebati’nin… Etki analizleri önemli, Sayın Vekilim, önümüzdeki dönemde Bakanlığımızın en 

öncelikli alanı etki analizleri olacak. ġu anda -daha önce Bakanlığımızda sizi ağırladığımızda sizlere takdim etmiĢtik- Ģu 

kitapçıklar tamamen etki analizleriyle ilgili kitapçıklar. Bunlara baĢladık, bir buçuk yıldır bu analizleri etkin olarak 

yapıyoruz. Bundan sonra artık proje bazında etki analizlerine yoğunlaĢacağız. Verdiğimiz her desteğin firmaya, sektöre ve 

ülkeye geri dönüĢünü ölçeceğiz ve izleyeceğiz. Bakanlığımızın zaten özellikle TeknogiriĢimi ve SAN-TEZ’ i TÜBĠTAK’a 

devretmesinin, Teknopazarı KOSGEB’e devretmesinin altında bu alanlara daha fazla odaklanmak yatıyor. 

Ġkincil düzenlemeleri biz de çok önemsiyoruz. ArkadaĢlarımız, bu yasa Meclisimizden geçer geçmez, Sayın 

CumhurbaĢkanımızın onayından sonra en hızlı Ģekilde ikincil düzenlemeleri de hayata geçireceğiz. Uygulamada 

karĢılaĢtığımız bazı hatalar var, eksiklikler var; onları da bu seviyede, inĢallah, gözden geçirip daha etkin ve verimli çalıĢan 

bir AR-GE ve inovasyon ekosistemi için Bakanlık olarak ve Hükûmet olarak üzerimize düĢeni yapmanın gayreti içerisinde 

olacağız. 

Özel sektörün AR-GE payı… Hedefimiz özel sektörün AR-GE payını yüzde 67’ye, yani üçte 2’ye çıkarmak. Özel 

sektör daha çok AR-GE yapsın, biz onları daha çok destekleyelim çünkü kamunun yapması gereken AR-GE alanları sınırlı 

olmalı. Temel AR-GE’de kamu olmalı, öncül AR-GE’de kamu olmalı, nitelikli AR-GE’de kamu olmalı ama özel sektörün 

yapabileceği AR-GE’de kamu özel sektörle rekabet etmemeli. Bu anlayıĢla TÜBĠTAK’ ı da yeniden yapılandıracağız. 

ĠnĢallah, o kanun da bizim Sanayi Komisyonumuza gelirse orada da hep beraber detaylarını tartıĢırız.  

Harun Karacan Bey’ in söyledikleri çok teknikti. ĠnĢallah, onu maddeler görüĢülürken özellikle ifade edeyim.  

Mali etki analizini biraz önce ifade ettik. 

“Bakanlığa çok geniĢ takdir yetkisi tanınıyor.”  ArkadaĢlar, hayır, burada Bakanlığa biz takdir yetkisi tanımıyoruz. 

Aksine, biz Bakanlıktan yetkilerimizi devrediyoruz. Ancak, takdir edersiniz ki, davulu birinin boynuna astığınız zaman 

tokmağı da ona vereceksiniz ki hesap sorasınız. Biz bu anlayıĢla hareket ediyoruz. Burada biz, Ģu ana kadar aldığımız hiçbir 



yetkiyi kullanırken sadece Bakan takdiriyle kullanmadık. Burası Bilim, Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı. Biz bugüne kadarki 

hiçbir yetkimizi tek baĢına özellikle kullanmadık, aksine her bir yetki kullanılırken mutlaka bir komisyon ve komite 

marifetiyle kullanıldı. Maddelerin detayında konuĢacağız. Bir yetki alıyorsak bunun önce ikincil mevzuatını çıkarıyoruz, 

sonra uygulama esaslarını belirliyoruz ve sonra o iĢi deruhte edecek yetkinlikte insanlardan komisyon oluĢturuyoruz ama 

sorumluluk Bakanlığındır. Eğer muhalefet bize soru soracaksa bu yetkiyi bize vermeli ki “ArkadaĢ yarın bunu niye 

yapmadınız?”  diye sorabilmeli. Ama bu da uygulamalarda eksiklikler de gördüğünüz zaman zaten bunları hem bizimle 

paylaĢmanız hem de gerekli noktalarda gerekli eleĢtirileri yapmanız mümkün. Bu noktada hiçbir tereddüt taĢımıyorum.  

BiliĢim alanında ara eleman ihtiyacının karĢılanmasıyla ilgili özellikle Kazım Bey’ in ifade ettiği konu bizim de çok 

gündemimizde. ġu anda Türkiye'de acil 70 bin biliĢimde ara eleman ihtiyacımız var fakat iĢte bizim eğitim sistemimiz 

bunları yetiĢtirmekte zorlanıyor. Biz Ģimdi ĠġKUR’ la birlikte pilot uygulamayı Gebze Teknik Üniversitesinden baĢlattık. Bu 

elemanların uluslararası geçerlilikte bir sertifika alacak Ģekilde eğitim programını düzenliyoruz. Bunu inĢallah en kısa 

sürede bütün ülkeye yaymak istiyoruz.  

Bu TÜBĠTAK’ ın bursları ifadesi aslında çok net. Maksadımız Ģu: TÜBĠTAK’ ın burslarını alan gence “Sen 

TÜBĠTAK’ tan burs alıyorsun, ben Kredi Yurtlar Kurumundan senin bursunu kesiyorum.”  demesin. Tek düzenleme bu, 

bunun dıĢında hiçbir düzenleme yok. Biz bilimsel bursları desteklemeliyiz ki bilim insanlarını bu noktada özendirelim.  

Bu hocayla çalıĢanların paylaĢımı konusu bu kanunla düzenlenecek değil de, ikincil mevzuatta gerektiğinde 

düzenlenebilecek bir konudur. Biz burada hoca bazlı, yüzde 85’ ini hoca alacak üniversiteden. Yani orada çünkü döner 

sermaye problemi uzun süredir Türkiye'nin gündeminde olan ve aĢılamayan bir problemdi. ĠnĢallah, bununla bunu aĢacağız 

ama orada hocanın üniversitenin ne kadar altyapısını kullandığı, kaç tane akademisyeni çalıĢtırdığı, bunlar zaten 

üniversitenin onayından geçeceği için onlar orada zaten belirlenecek. Yani, bir kanuni düzenlemeye bu kadar detayın 

konmasının bir gereklilik olduğunu doğrusu ben Ģahsen düĢünmüyorum. 

Ben Tacettin Bey’e, özellikle bu iĢin partisinin olmadığı konusundaki düĢüncesine yüzde yüz katılıyorum. 

Türkiye'nin geleceği için son derece önemli bir kanun tasarısını birlikte görüĢüyoruz.  

Marka ve logoların artması, iĢte bunu zaten bunun için hedefliyoruz. Tasarımızın olmadan markanız güçlenmiyor. 

AR-GE’niz olmadan markalaĢamıyorsunuz, AR-GE’niz olmadan özgün ürünü daha yüksek katma değerle piyasaya ne 

yapamıyorsunuz? Veremiyorsunuz. Türkiye'nin bunlara artık inĢallah odaklanması için bu kanun tasarısını getirdik. 

Uygulamada kesinlikle siyasi iradeyi sonuna kadar kullandığımızı, bugüne kadar Bakanlık olarak bu noktada çok ciddi 

çalıĢma yaptığımızı ifade etmek istiyorum. 

Bürokrasinin azaltılması bizim Bakanlığımızın baĢlı baĢına bir konusu. Bizim Ģu anda BAMS adını verdiğimiz 

bürokrasinin azaltılması, mevzuatın sadeleĢtirilmesiyle ilgili iç denetim birimimiz çok kapsamlı bir çalıĢma yaptı ve 2016 

yılının sonuna kadar biliĢim altyapımızı da bu konuda bütün verileriyle elektronik ortamda tutacak Ģekilde tamamlayacağız 

ve 2016’nın sonunda hedefimiz Maliye Bakanlığımızın “Yazılı ıslak imzayla alınmalıdır.”  demediği hiçbir evrak ıslak 

imzayla alınmayacak ve Bakanlığa gelerek teslim edilmeyecek. Önemli bir kısmını hiç istemeyeceğiz, Ģu anda istenen 

evrakların önemli bir kısmını hiç istemeyeceğiz. Bir kısmını diğer kurumlardan protokollerimizi yaptık, biz kendimiz 

alacağız, vatandaĢtan istemeyeceğiz. Bir kısmını da elektronik ortamda elektronik imzayla veya mobil imzayla alacağız. 

KAZIM ARSLAN (Denizli) - Sayın Bakan, bir izin isteyebilir miyim? 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Estağfurullah. Ben de bitirmek üzereyim. 

ĠnĢallah, uygulamadaki konuları hep beraber değerlendirme imkanımız olacak. Hasan Bey’e ben katkıları için 

gerçekten çok teĢekkür ediyorum. 

Tahsin Bey’ le ilgili, Ģu yerli otomobil konusuna birkaç cümleyle değineyim.  

Değerli arkadaĢlar, Türkiye'nin yerli otomobil macerası -daha önce de söyledim- 1894 yılında baĢlıyor. 1894 yılında 

Türkiye bunu baĢarabilseydi bugün Türkiye en azından bir Almanya’yla rekabet eden ülke olurdu ama 1961 yılında Devrim 

otomobilinin baĢına geleni herhâlde bu salonda bilmeyen yoktur. Hangi gerekçelerle bu projenin itibarsızlaĢtırıldığını, hangi 

lobilerin bu konuda devreye girerek Türkiye'de Devrim otomobilinin ticarileĢmesini engellediğini hepimiz biliyoruz.  

ġimdi, otomobilde bir paradigma değiĢimi yaĢanıyor. Bakın, otomobilde teknoloji değiĢiyor. Artık içten yanmalı 

motor, Ģanzıman, diferansiyel dönemi kapanıyor. Artık içten yanmalı motor yerine bir elektrik bataryası ve elektrik motoru 

göreceğiz. Bu dünyada bir geçiĢ süreci yaĢanıyor. Türkiye'nin avantajı ne? Türkiye'nin avantajı otomobil piyasasına devler 

hâkim olduğu için bunlar bu geçiĢleri çok hızlı yapmıyorlar. Türkiye, bu otomobilde paradigma değiĢiminin yaĢandığı bir 

dönemde iki Ģeyi baĢarabilir. Bir: Yerli marka üretir. Bu, Türkiye için çok önemli ama en az bunun kadar önemli bir Ģey 

daha var: Yeni teknolojileri Türkiye bu sayede geliĢtirebilir. TicarileĢtiremediğiniz hiçbir teknolojiyi sürekli 

geliĢtiremiyorsunuz. TicarileĢme olmazsa AR-GE’nin sürekliliğini sağlamak mümkün olmuyor. Biz, bu yerli otomobil 

markası hiç oluĢma hedefi olmasaydı bile her Ģeyiyle fikri mülkiyet hakları bize ait bir platformu almak zorundaydık. 

Önümüzde iki yol vardı. Bir: Bu aracı sıfırdan kendimizin geliĢtirmesi. Yani, her türlü parçayı kendimiz önce dizayn 

edeceğiz, sonra mühendisliğini yapacağız, sonra prototipini yapacağız. Bunun dünyadaki tecrübesi ortalama beĢ yıl ve 

yaklaĢık 1 milyar dolar. Ama biz ne yaptık? Biz Saab markasının 4 tane ayrı modeli var. Bu 4 tane modelin bütün fikri 

mülkiyet haklarını satın aldık, sadece markayı satın almadık, Saab’ ı satın almadık. Ama bu bizim için bir baĢlangıç, bu 

bizim için nihai ürün değil. O prototipte görülen dizaynı piyasaya sürmeyeceğiz, öyle bir niyetimiz de yok. Bizim 

TÜBĠTAK’ ta ve Türkiye'nin diğer kurumlarında, özel sektörde var olan teknolojik birikimi bu araca yansıtacağız. Biz, 40 



milyon avro vermekle Türkiye'nin beĢ yıl bu iĢe zaman harcamasını ve yaklaĢık 1 milyar dolarlık maliyetten kurtulmasını 

sağladık. Bu, Türkiye açısından son derece önemlidir. Bu otomobil iĢini bilen herkes de bilir ki bu akıllı bir iĢ. Niye? Çünkü 

Hyundai’de bakın… 

TAHSĠN TARHAN (Kocaeli) – Sayın Bakanım, platformda elektrikli araç üretilmez. Biz bunu iddia ediyoruz. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Hayır, hayır, hayır. ġu anda elektrikli 

araçların tüm platformu bütün tip onayları yapılmıĢ, içten yanmalı motorlardır. Hiç orada bir tereddüt yok. ġu anda bakın… 

TAHSĠN TARHAN (Kocaeli) - Mercedes dahi baĢarısız oldu, Opel de baĢarısız oldu. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Hayır, hiçbirisi baĢarısız olmadı. ġöyle 

söyleyeyim: ArkadaĢlar, bu konu, bizim çok yoğunlaĢtığımız bir alan. Bu konuda siz ya tutacaksınız her Ģeyi sıfırdan 

geliĢtirmeye kalkacaksınız ki buna gerek yok, Türkiye Ģu önümüzdeki beĢ altın yılı iyi değerlendirmeli. BeĢ altın yılı 

Türkiye iyi değerlendirirse Türkiye “Bu konuda dünyada ben de varım.”  diyebilir. Eğer bunu değerlendiremezse biz beĢ yıl 

sıfırdan bir araç geliĢtirmeye kalkarsak o zaman… Bakın, bu emisyon skandalından sonra elektrikli araca yönelim arttı, 

dünya elektrikli aracı daha fazla gündemine aldı. ġimdi, bazı büyük firmalar, teknoloji firmaları otonom araçlar diye baĢladı 

ama yakında siz piyasada bu büyük teknoloji firmalarının araçlarını, elektrikli araçlarını görürseniz ĢaĢmayın. Türkiye'nin 

önünde altın bir fırsat var. Türkiye bu fırsatı iyi değerlendirirse hem bir marka oluĢturur hem de Türkiye'de yeni otomobil 

teknolojilerini dünyada geliĢtiren, satan, ihraç eden bir ülke olur. Bu amaçla, eğer daha detaylı bilgi almak isterseniz özelde 

de oturur sizinle her türlü bilgiyi paylaĢırız, bu noktada hiçbir sorunumuz yok. 

BAġKAN – Sayın Bakanım, mümkünse toparlayabilir miyiz? 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Bitiriyorum Sayın BaĢkanım, son… 

TAHSĠN TARHAN (Kocaeli) – Önerge verdim, cevap alamadım. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Hangisini? 

TAHSĠN TARHAN (Kocaeli) - Bakanlığınıza önerge verdik, cevabını alamadık. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Hayır, Ģu anda arkadaĢlar hazırlıyorlar, size 

cevap vereceğiz. Yani o konuda…  

Bakın, Ģunu söyleyeyim: Bunu yaparken biz hiçbir konuyu “Ben böyle istiyorum, böyle olacak.”  anlayıĢıyla 

çalıĢmıyoruz. TÜBĠTAK’ ta çok ciddi bir ekip çalıĢıyor. Ve bakınız bu teknolojilerde Türkiye mutlaka teknoloji üreten 

olmalı, geliĢtiren olmalı ve ihraç eden olmalı. Bunu yapmak zorundayız. Bu bir memleket meselesi. Eğer bugün, Türkiye bu 

konularda zaman kaybetmezse yarını kurtarırız. Yoksa yarın bizim otomotiv yan sanayimiz bile ciddi krizlerle karĢı karĢıya 

kalacak çünkü otomobilde mekaniğin ağırlığı azalıyor. Mekaniğin ağırlığı azaldığı için de özellikle bizim sektörümüzün bir 

çıkıĢ yolu bulması lazım. Bunu da inĢallah yeni teknoloji alanlarıyla baĢaracağız.  

Ben Sayın BaĢkanım, diğer tüm arkadaĢlarıma çok teĢekkür ediyorum. ĠnĢallah maddeler bölümünde konuları daha 

detaylı tartıĢırız. 

TeĢekkür ediyorum. 

BAġKAN – Sayın Bakanım, tüm sorulara detaylı açıklamalarınız, cevaplarınız ve değerlendirmeleriniz için teĢekkür 

ediyorum. 

Sayın Bakanım, Komisyonumuzun çok kıymetli üyeleri; tasarının tümü üzerindeki görüĢmeler tamamlanmıĢtır. 

Tasarının maddelerine geçilmesini oylarınıza sunacağım. 

Tasarının maddelerine geçilmesini kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiĢtir. 

Ben teĢekkür ediyorum. 

ġu anda 14.00’te yemeğimiz var, Üyeler Lokantasında yer ayrılmıĢ durumda. Uygun görürseniz, 15.00 gibi tekrar bir 

araya gelelim ve devam edelim. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – BaĢkanım, biz söz hakkımızı almadık siz söyleyeceksiniz diye. 

BAġKAN – O zaman Sayın Bakanım, size de iletelim, bir istiĢare edelim dedik. Emin Haluk Bey demin sözlerinde 

de ifade ettiği gibi “Ara verelim ve maddelerle ilgili görüĢmelere sonra devam edelim.”  diyor. Lütfen kendisine söz 

veriyorum.  

Buyurun. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – TeĢekkür ederim. 

Sayın Bakanım, Ģimdi “Etki analizini yaptık.”  dediniz. Çok tebrik ediyorum. Bunu bize aktarırsanız -Ģayet mahzuru 

yoksa- bunları da inceleyelim, salı günü gelelim çalıĢalım, önergelerimizi de verelim alalım, çıksın gitsin. Öğleden sonra 

Ģimdi biz ne önerge vereceğiz, ne bir Ģey vereceğiz. Yani iĢ tadında gitsin, hiçbir sıkıntı da olmasın.  

HASAN SERT (Ġstanbul) – “Ara vermeyelim.”  mi diyorsunuz siz? 

TAHSĠN TARHAN (Kocaeli) – “Devam edelim.”  diyor. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Yani, üzerine bakalım, etki analizini bilmiyoruz, görmedik. 

TAHSĠN TARHAN (Kocaeli) – Biz de destekleyelim, güçlü bir Ģey çıksın yani. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Zatıalinizin söylediği o. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Sayın BaĢkanım, burada benim bir tek arzum 

var ve bir endiĢem var, o da Ģu: ġimdi, biliyorsunuz, Mecliste bütçe görüĢmeleri baĢladı. Eğer bu önümüzdeki haftaya 

kalırsa ondan sonra, bütçe Genel Kurula geldikten sonra yaklaĢık bir buçuk aylık bir süre var. Bir ay yaklaĢık bütçe 



görüĢmelerimiz sürecek, yirmi gün, bir ay. Ondan sonra bir on beĢ gün de geleneksel olarak bütçeden sonra ara veriyor 

Meclis.  

ġimdi, bizim arzumuz Ģu: Yani, gerçekten sizin kafanıza takılan bu noktada “Ya Ģu nedir?”  diyeceğiniz konuları 

burada uzun uzun tartıĢalım ama eğer arzu ederseniz -bu bizim açımızdan önemli- Meclis bütçe görüĢmelerine baĢlamadan 

bu kanunu, bu yasayı Mecliste görüĢelim ki hem daha fazla zaman kazanmıĢ olalım. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – YetiĢir Sayın Bakanım, yetiĢir Sayın Bakanım ya. YetiĢir yani Ģurada…  

HASAN SERT (Ġstanbul) – Bugün çalıĢsak… 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Yani, bir etki analizini görmedik Sayın Vekilim yani görsek ne olacak? 

Verecek de yani burada verecek. Yani, hakikaten samimiyim Sayın Bakanım, engellemeye dönük bir Ģey değil. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Yok, yok estağfurullah, o konuda hiç 

tereddüdüm yok. Sayın BaĢkanım, peki Ģöyle bir Ģey yapalım mı? Benim Ģimdi önümüzdeki salı günü Avrupa sanayi 

bakanları, benim bakanlığımla ilgili bir toplantı var. Benim orada olmam gerekiyor ama ben de bu görüĢmelerde bizzat 

bulunmak istiyorum çünkü sizlerin görüĢlerini gerçekten önemsiyoruz. Bu noktada sizin katkınız, desteğiniz bizim için 

önemli. Bu noktada yani benim arzum ve tercihim bugün devam edelim, biz size hemen bu arada etki analizlerini dağıtalım.  

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakanım, illa sıkıĢtırılmıĢ niye yapıyoruz? 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Bir bakın, eğer bu Ģey değilse ama arkadaĢlar 

“Salı gününe bırakalım.”  derseniz yani bizim açımızdan sadece benim bulunmamla i lgili bir Ģey olabilir, ben programı 

değiĢtirebilirsem değiĢtirebilirim. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Bizim için mahzuru yok ya, arkadaĢlar yeterli zaten. 

BAġKAN – Sayın Bakanım, esasen salı günü malumunuz gruplar da var, grup çalıĢmaları. Öğleden sonra… 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – ġimdi, Sayın BaĢkanım, normalde ben bunu üç buçukta aldım. Ben bu 

toplantının baĢlamasını istemesem “Hayır olmaz.”  derdim, burada itiraz da ederdim. Bakın, iyi niyetle geldik bir Ģey ifade 

ediyoruz ama biz olmadan da görüĢürsünüz siz zaten. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Hayır, estağfurullah o konuda… 

BAġKAN – Sayın Ayhan, teĢekkür ederim.  

Sadece açıklık getirmek için söylüyorum. Diğer taraftan, tasarının görüĢülmesi sırasında bugünkü toplantımızda da 

gördük ki eminim hem bürokrat arkadaĢlarımız hem Bakan yardımcısı arkadaĢlarımız bu konuda iĢin hakkını vereceklerdir. 

Ancak sabahki toplantımızda da gördük ki Bakanımızın hazır bulunması son derece önemli bizim için. O yüzden 

Bakanımızın hazır olacağı bir bugün ya da baĢka bir günü tayin etmenizi ben özellikle istirham ediyorum. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Ben bugün olmasın dedim, açık net söyledim. Samimiyetimi de ifade ettim, 

açık söylüyorum. 

BAġKAN – Tabii, tabii, teĢekkür ediyoruz o konuda. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Pazartesi olsaydı, Bakanlar Kurulu var. Ben 

de katılmayı özellikle arzu ediyorum. 

Yani bakın, Ģunu söyleyeyim. Ya, bu konuyla ilgili, hakikaten bu kanun bizim hiçbir arkadaĢımızın… Teknik 

düzenlemelerde “ġu olsun, bu olsun.”  denir ama özü itibarıyla hepimizin mutabık kaldığı bir kanun. Bu noktada benim 

arzum, Meclis, bütçeden önce bunu yasalaĢtıracak Ģekilde… 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Tamam, onda hiç bir Ģey… 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – O zaman Ģunu yapabilirsek ben… O zaman 

Ģöyle bir Ģey yapalım: Eğer salı günü bunun görüĢmelerini… Ben o zaman programımı bir değiĢtirme imkânı var mı, bir 

bakayım. Salı günü tamamlayıp da ondan sonra ivedilikle Mecliste görüĢme noktasında gruplarımız destek verirse, bütçeden 

önce bunu Meclis Genel Kurulunda görüĢme imkânımız olursa bizim için hiçbir mahzur yok, hiçbir sorun yok. Yani her 

konunun detaylı olarak tartıĢılmasının hiç bizim açımızdan Ģeyi yok. 

BAġKAN – O zaman Ģöyle bir Ģey yapabilir miyiz Sayın Ayhan, CHP Grubuna da seslenmek istiyorum: Salı günü, 

Sayın Bakanımız, anladığım kadarıyla, salı gününe programını organize etmeye çabalayacak. Salı günü bitirirsek, sizlerin de 

ön görüĢüyle, çarĢamba günü Genel Kurula indirebilir miyiz? 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Yok yok, hayır, ona gerek yok. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Olmaz zaten. Genel Kurula da indirseniz bir gün sonra olur. O neticede 

basılacak, gidilecek. Muhalefet Ģerhi alacaksın. Olumlu da yazsak bir muhalefet Ģerhi olur. 

Ne olacak iki gün sonra olsan Sayın Bakanım. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – ġimdi Ģöyle, hayır hayır, benim arzum Ģu: Bu 

konuda AK PARTĠ, CHP, MHP ve HDP grupları bu tasarının bütçeden önce görüĢülmesi konusunda eğer bir mutabakat 

oluĢursa benim açımdan bir hafta sonraya kalmasının hiçbir mahzuru yok. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Bizce de mahzuru yok Sayın Bakanım. Aynısını gündeme getiriyorsunuz, engel 

olabiliyoruz zaten… 

BAġKAN – Ama “Grupta.”  diyor o. Mecliste. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Yo, Genel Kurulda. 

BAġKAN – Genel Kurulda. Olur mu? 



BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – O zaman salı gününe bir bakalım. Ben, eğer, 

programın akıĢına göre, salı günkü programımızı erteleme imkânımız varsa… 

ABDULKADĠR AKGÜL (Yozgat) – Zaten salı günü öğleden sonra olur Sayın Bakanım. 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Salı günü saat üçten sonra olmak durumunda, 

gruplar var çünkü. Gruplar varken… 

BAġKAN – Salıya kalırsa bunu salı günü bitiririz değil mi arkadaĢlar? 

Sayın Ayhan, salı bitiririz herhâlde. 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – Ya, Ģimdi bana öyle bir Ģey söylüyorsunuz ki Sayın BaĢkanım. Yani ben 

gelmesem de olacak. 

BAġKAN – Hayır, estağfurullah. Yahut da konuĢuruz. Bakın, mutabık… 

EMĠN HALUK AYHAN (Denizli) – ÇalıĢırız, tamam yani çalıĢırız. 

BAġKAN – Salı günü geç vakte kadar çalıĢıp -mutabakat alıyorum, o yüzden- bitirelim o zaman. 

HASAN SERT (Ġstanbul) – Genel Kurulun programı müsait mi? 

BAġKAN – Olsun, olsun, salı günü çalıĢabiliyoruz. 

Sayın Bakanım, uygun mudur? Ne diyorsunuz? 

BĠLĠM, SANAYĠ VE TEKNOLOJĠ BAKANI FĠKRĠ IġIK (Kocaeli) – Uygun. Benim açımdan hiçbir mahzuru yok. 

BAġKAN – Peki. O zaman salı üçte buluĢuyoruz ve salı günü inĢallah bitiriyoruz.  

TeĢekkür ediyorum, sağ olun. 

 

Kapanma Saati: 14.04 

 

 

 


